
یادداشت مدیر مسئول

نقش، جایگاه و اثربخشی روابط عمومی در دنیای ارتباطات کنونی و با 
گسترش وسایل و فناوری های نوین ارتباطی، نقشی مانا، استراتژیک و اثرگذار 
است و این مسئله در سازمان های تولیدی و دانش محور، اهمیتی دوچندان 
می یابد؛ به گونه ای که روابط عمومی به عنوان نهادی پشتیبان، رسالت مهم 
و سرنوشت ساز اطلاع رسانی، اقناع افکار عمومی و تبیین خدمات ارائه شده 

در راستای پیشبرد اهداف و سیاست ها را بر عهده دارد.
در قرنی به سر می بریم که ارتباطات مهم ترین ابزار تأثیرگذاری بر ذهن، فکر و خِرد 
فردی و جمعی است و شبکه های اجتماعی و رسانه های گروهی بیش از سایر 

نهادهای اجتماعی مؤثر و جریان سازند.
در چنین شرایطی بنگاه های تولیدی و اقتصادی برای بقا و تداوم حیات و 
، نیازمند توسعه ارتباطات درون و برون سازمانی و  تثبیت جایگاه خود در بازار
تحکیم مشروعیت و مقبولیت سازمان در افکار عمومی هستند و روابط عمومی 
با جریان سازی، پایش و هدایت افکار عمومی و تسهیل مناسبات، عنصری حیاتی 
برای تعریف، تفسیر، توضیح و تبیین سیاست ها، راهبردها، برنامه ها، اقدامات و 
دستاوردهاست و قطع به یقین بخش زیادی از توفیق هر سازمان در دست یابی 

به اهداف متأثر از عملکرد روابط عمومی است.
جهاد تبیین دغدغه ای اساسی است که همواره از سوی رهبر فرزانه انقلاب 
اسلامی به عنوان فریضه ای مهم و ضروری توصیه شده و در این خصوص 
انتظار از روابط عمومی ها دوچندان است. به نظر می رسد رویه ها و شیوه های 
اطلاع رسانی و اقناع افکار عمومی که در گذشته مورداستفاده قرارگرفته دیگر 
چندان کارگشا نیست و لازم است با بهره گیری از ابزارها و تکنیک های نوین 
ارتباطی، تبلیغاتی و روابط عمومی، خدمات فعالان و خدمت گزاران عرصه تولید 
در راستای اطلاع رسانی عملکرد ِ خوبِ سازمان های موفق معرفی و تبیین شود.

بدون شک توفیق در عرصه تولید در کنار دیگر بایسته ها، مستلزم وجود روابط 
عمومی توانمند با افق دید وسیع برای رصد و پایش مسائل است که بسان مکمل 

ارکان رونق تولید، در گردش اطلاعات، شناخت مطالبات و نیازهای گروه های 
ذی نفعان نقش آفرینی کند و با پاسخ گویی به هنگام، دستاوردها را به جامعه 
انعکاس دهد و بازویی قدرتمند در پیشبرد اهداف متعالی شرکت و سازمان باشد.

روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه به عنوان نهاد اطلاع رسان و پشتیبانِ شرکتی 
موفق در عرصه تولید که نگین ارزشمند صنعت و اقتصاد میهن اسلامی است، 
رسالت ذاتی خود را اتخاذ تدابیر هوشمندانه، خردمندانه و تخصص محور برای 
معرفی فولاد مبارکه به عنوان مولود پرافتخار و غرورآفرین ایران اسلامی می داند 
که ضمن صیانت از جایگاه شرکت و همکاران پرتلاش، در ترویج روحیه امیدواری، 
همدلی و نشاط جامعه کوشیده و تلاش می کند سطح سرمایه اجتماعی این 

شرکت و اعتماد عمومی را ارتقا بخشد.
27 اردیبهشت ماه در تقویم ایران اسلامی »روز ملی ارتباطات و روابط عمومی« 
نام گذاری شده و نام گذاری این روز مؤید جایگاه، نقش و تأثیرگذاری منحصربه فرد 
روابط عمومی در جامعه است؛ در شرایطی که تلاش نظام سلطه بر تضعیف 
روحیه مردم و تخریب اذهان عمومی در خصوص عملکرد نظام و کارگزاران اسلامی 
است، نخبگان، دلسوزان و متخصصان بسیاری دل درگرو پیشرفت و تعالی این 
کنون در جایگاه  کشور نهاده اند و تنها در حوزه صنعت فولاد، ایران اسلامی هم ا
دهمین تولیدکننده فولاد جهان قرار دارد و توفیقات فراوان در اشتغال زایی صدها 
هزار نفر و ابتکارات، نوآوری ها و تولیدات فراوان، مؤید این نکته است که کارهای 
بسیاری در راه پیشرفت کشور انجام شده که بخش اصلی رسالت انعکاس این 
دستاوردها و مقابله با غرض ورزی های رسانه های نظام سلطه بر عهده روابط 

عمومی هاست.
جا دارد از تلاش های همکاران خدوم، پرتلاش، زحمت کش و فعال روابط عمومی 
گروه فولاد مبارکه که با همت، اراده، تخصص و تدبیر خود، نقش ویژه ای در 
دست یابی به اهداف و سیاست های گروه و حرکت در راستای جهاد تبیین بر 

عهده دارند، قدردانی نماییم.

روابط عمومی ها؛ فرماندهان جهاد تبیین و پشتیبانان خطوط تولید

سرپرست شرکت »بن ماجد« در جریان بازدید
ح کرد:  از شرکت فولاد مبارکه  مطر

استفاده از ظرفیت های صادراتی 
فولاد مبارکه در بازسازی کشور عراق

ظرفیت صادرات
 ۱۰ تا ۱۲ میلیون تن فولاد در کشور

ح کرد: استاندار اصفهان در جشنواره شیخ بهایی مطر

پیشگامی فولاد مبارکه 
در حمایت از زیست بوم فناوری و 

نوآوری اصفهان

شهادت پیشوای حق و دیانت
 امام جعفر صادق )علیه السلام(
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مدیرعامل فولاد مبارکه  در جلسه کمیته مدیریت تصریح کرد:

 رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران خبر داد:

فولاد مبارکه 
باقوت و آرامش در حال تولید 

و پیشبرد اهداف توسعه ای 

کید رئیس جمهور تأ
بر  اطلاع رسانی دستاوردهای فولاد مبارکه
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تولید نفت ایران ۲ میلیون و ۶۵۰ هزار بشکه در روز شد
آژانس بین المللی انرژی از کاهش ۱۴۰ هزار بشکه ای تولید روزانه نفت اوپک در مارس ۲۰۲۳ خبر داد و اعلام کرد: تولید نفت ایران در این ماه 

بدون تغییر نسبت به ماه قبل در سطح ۲ میلیون و ۶۵۰ هزار بشکه باقی مانده است.

افزایش ۴۵ درصدی حجم مبادلات تجاری ایران و قطر
رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و قطر از افزایش ۴۵ درصدی حجم مبادلات تجاری دو کشور خبر داد و گفت: حجم مراودات تجاری دو کشور از ۱۴۳ 

میلیون دلار در سال ۱۴۰۰ به ۲۰۸ میلیون دلار در سال ۱۴۰۱ رسید که رشد خوبی داشته است.

در ارائه و اعلام سیاست های اقتصادی اصل ۴۴ با 
کمک کارشناسان متعدد با دقت روی این کارکردیم ــ یعنی 

 ـو سیاست ها ابلاغ شد. کارشناس ها کارکردند ـ
 بنای این سیاست ها بر این بود که ما مدیریت ها و فعالیت های 
اقتصادی موردنیاز مردم را به مردم بسپریم؛ البته بعضی از 
بخش ها هست که یا مردم طالب آن نیستند یا حتماً باید در اختیار 
، اما بخش های مهم  دستگاه های دولتی باشد؛ آن ها به کنار
اقتصاد باید در اختیار مردم باشد. ]...[ یکی از عیوب بزرگ اقتصاد 
ما، شاید بزرگ ترین عیب اقتصاد ما این است؛ این را به هرکدام از 
گذار کنید؛  دولت های متعدد که سر کار آمدند سفارش شده که وا
گذاری ها بعضی انجام نگرفت، بعضی ها به شکل غلط انجام  این وا
گذار بشود، در مواردی به ضرر  گرفت. به جای اینکه به سود مردم وا
گذار شد. این موجب شد که این کار انجام نگیرد. امروز هم  مردم وا
یکی از کارهای اساسی ای که دولتِ محترم باید انجام بدهد، این 
است که با دقت، با مراقبت، با نظارت لازم مدیریت های اقتصادی 

را به خود مردم بسپارد.
یکی از چیزهایی که در باب اقتصاد باید عرض بکنم ــ که این ها 
مسائل اساسی ماست و مایلم افکار عمومی این مطالب را مورد 
توجه قرار بدهد، در افکار عمومی تصویب بشود و منتشر بشود ــ 
یکی از مهم ترین مسائلی که ما نیاز داریم برای اینکه وضع اقتصاد 
کشور بهتر بشود، رشد مستمر و سریع است. رشد اقتصادی ما 
ضعیف بوده. ما در سیاست های اقتصادی ای که به دولت ها 
اعلام کردیم، رشد هشت درصدی را اعلام کردیم؛ درحالی که 
در بسیاری از سال های دهه ۹۰ رشد ما زیر صفر بوده است. 
درمجموع هم وقتی که تحویل و تحول دولت انجام گرفت، 
رشد بسیار پایین بود؛ حالا رقم های دقیقش را نمی خواهم 
عرض بکنم، مثلاً حدود یک درصد یا کمتر. ما به رشد اقتصادی 
سریع و مستمر احتیاج داریم؛ نه اینکه یک سال رشد داشته 
باشیم، بعد مجدداً توقف داشته باشیم. ما کِی می توانیم این 
رشد سریع و مستمر را به دست بیاوریم؟ آن وقتی که با کمک و 
هدایت مردم بتوانیم تولید را افزایش بدهیم. مسئولان محترم 
دولتی و همچنین نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی 
بایستی مردم را به ایفای نقش مولد در اقتصاد ترغیب کنند و 
آن ها را هدایت کنند؛ برای بخش خصوصی اعتماد ایجاد کنند که 
سرمایه گذاری کند، کارآفرینی کند؛ بخش خصوصی می تواند. در 
سال ۱۴۰۱، در بهمن ماه گذشته، عده ای از فناوران مهم کشور با 
بنده در حسینیه ملاقات کردند؛ بعضی از آن ها صحبت کردند؛ 
مطالبی که گفتند، حقایقی که گفتند و نمونه هایی که در آنجا 
نشان دادند، حیرت آور است؛ یعنی این، توانایی ملت ایران را 
نشان می دهد. ما توانایی زیادی داریم، می توانیم کارهای بزرگی 
گر از توانایی ملت در قضیه اقتصاد استفاده بشود  انجام بدهیم. ا
وضع معیشت مردم حتماً بهتر خواهد شد، وضع تورم حتماً بهتر 
خواهد شد. ما شعار سال را، ازجمله، مهار تورم قراردادیم و رشد 
تولید؛ »مهار تورم و رشد تولید«. مهار تورم متوقف است به افزایش 
گر چنانچه مردم اقدام  تولید و افزایش تولید، دست مردم است؛ ا
کنند، همت کنند، این کار عملی است و ممکن است انجام بگیرد.
بیانات در اجتماع زائران و مجاوران حرم مطهر رضوی
فروردین 1۴02

درمحضر ولایت

خبر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

مهار تورم متوقف است
 به افزایش تولید

رئیس جمهوری در جریان افتتاح پنجمین نمایشگاه 
توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران 
)IRAN EXPO 2023(، ضمن حضور در غرفه فولاد 
مبارکه و گفت وگو با محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل این شرکت، از 
آخرین دستاوردهای گروه فولاد مبارکه درزمینه تولید انواع محصولات 

فولادی ازجمله 1۴ محصول دانش بنیان طی سال 1۴01 بازدید کرد.
به گزارش خبرنگار فولاد، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در جریان این 
بازدید، ضمن ارائه گزارش کاملی از دستاوردهای گروه فولاد مبارکه 
در سال ۱۴۰۱ و ابتدای سال جاری گفت: در سال گذشته فولاد مبارکه 
، تمام همت  علی رغم محدودیت های موجود در حوزه آب، برق و گاز
خود را بر چند حوزه اصلی متمرکز کرد و خوشبختانه به نتایج درخشانی 

هم دست یافت.
کثری از ظرفیت های موجود برای افزایش  وی از نهضت استفاده حدا
تولید و توسعه سبد محصولات به عنوان یکی از این اقدامات یاد و تصریح 
کرد: خوشبختانه در سال گذشته گروه فولاد مبارکه پس از ۱۰ سال توانست 
کثری به کار گیرد و از 7 میلیون  صددرصد ظرفیت خود را برای تولید حدا
و 2۱۴ هزار تن تختال در شرکت فولاد مبارکه و ۱۰ میلیون و 2۴۴ هزار تن 

فولاد خام در گروه فولاد مبارکه عبور کند.
طیب نیا در ادامه تصریح کرد: در شرایط تحریم که تأمین ورق موردنیاز 
شرکت های پایین دست و به طورکلی شرکت های سازنده داخلی برای 
فولاد مبارکه در اولویت است و با وجود اینکه می توانستیم میزان بیشتری 
صادرات داشته باشیم، اما در سال ۱۴۰۱ ضمن رشد ۱۴ درصدی عرضه 
محصول به بازارهای داخلی، در حوزه صادرات نیز حدود 2 میلیون 
تن انواع محصولات گروه فولاد مبارکه به بازارهای صادراتی عرضه شد و 

توانستیم برای کشور ارزآوری قابل توجهی داشته باشیم.
گفت وگوی خود با  گروه فولاد مبارکه در بخش بعدی  مدیرعامل 
رئیس جمهوری به دستاوردهای فولاد مبارکه در تولید و عرضه 
محصولات جدید اشاره و اظهار کرد: خوشبختانه باهمت متخصصان و 
کارشناسان فولاد مبارکه و با بهره مندی از توان شرکت های دانش بنیان 
داخلی که موردحمایت فولاد مبارکه قرارگرفته اند، در سال ۱۴۰۱ توانستیم 
بدون حضور کارشناسان خارجی ۱۴ محصول جدید ازجمله فولاد 

زنگ نزن )Stainless Steel( را تولید و به بازار عرضه کنیم.
کید بر اینکه تولیدکنندگان ورق فولادی زنگ نزن در دنیا بسیار  وی با تأ
معدود و انگشت شمارند، خاطرنشان کرد: ورود فولاد مبارکه به عرصه 
تولید این قبیل ورق های فولادی می تواند ضمن جلوگیری از خروج ارز، 
نویدبخش خودکفایی، حضور موفق در بازارهای جهانی و ارزآوری هرچه 
بیشتر برای کشور باشد. ضمن اینکه فولادهای زنگ نزن به طور میانگین 
تا نزدیک به ۱۰ برابر نسبت به فولادهای معمولی ارزش ارزی بیشتری دارد.

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در ادامه گفت: با عنایت به اهمیت حرکت 
در مسیر توسعه و بالندگی به یاری خداوند، در سال ۱۴۰۱ درزمینه 
سرمایه گذاری و توسعه نیز شاهد رشد ۱۰ برابری بودیم و درزمینه 
سودآوری هم فولاد مبارکه بین سهام داران خود که بخش عمده آن را 
دارندگان سهام عدالت، صندوق های بازنشستگی، تأمین اجتماعی و 
عموم مردم تشکیل می دهند، ۴۹ هزار و 8۱۰ میلیارد تومان سود توزیع 
کرد. علاوه بر این، در سال گذشته در فولاد مبارکه شاهد بزرگ ترین 
افزایش سرمایه تاریخ بورس کشور از محل سود انباشته بودیم که در 
این رویداد سرمایه فولاد مبارکه از 53 هزار میلیارد به 8۰ هزار میلیارد 

تومان افزایش یافت.
بخش بعدی گزارش طیب نیا در حضور رئیس جمهوری در پنجمین 
 IRAN( نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران
EXPO 2023( به موضوع توانمندی های فولاد مبارکه در حوزه 
بومی سازی اختصاص یافت. وی در این زمینه تصریح کرد: فولاد مبارکه 
امروز مفتخر است که اعلام کند بزرگ ترین حامی شرکت های دانش بنیان 
و سازنده داخلی است و عملاً بیش از ۹۰ درصد تجهیزات و اقلام و مواد 

مصرفی موردنیاز خود را از داخل کشور تأمین می کند.
 طیب نیا در بخش پایانی گزارش خود به نیروگاه ۹۱۴ مگاواتی در دست 
احداث فولاد مبارکه اشاره و خاطرنشان کرد: با عنایت به اهمیت تأمین 
ک برای فولادسازان که یکی از دغدغه های صنعت کشور است،  انرژی پا

این نوید را می دهیم که دریک اقدام بی نظیر و پس از گذشت ۱۴ ماه از آغاز 
عملیات احداث این نیروگاه، می توانیم در ماه آینده و پیش از شروع فصل 

گرم سال، شاهد تولید 6۰۰ مگاوات برق در فاز گازی این نیروگاه باشیم.
در جریان این بازدید آیت الله رئیسی نیز ضمن قدردانی از تلاش ها و 
دستاوردهای کارکنان و کارگران گروه فولاد مبارکه در حوزه های مختلف 
کید کرد: دستاوردهای شرکت فولاد مبارکه به ویژه در بخش استفاده  تأ
کثری از منابع آبی و تصفیه و بازچرخانی پساب ها در چرخه  بهینه حدا
تولید و تأمین 5۰ درصد از آب موردنیاز شرکت از محل پساب های 
تصفیه شده صنعتی و خانگی و نیز تلاش این شرکت برای به صفر 
رساندن برداشت آب خام و همچنین سرمایه گذاری ها و اقدامات فولاد 
گاهی  مبارکه برای انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی باید به آ

مردم رسانده شود.

کار و رفاه اجتـــــماعی در پنجمین نمایشگاه  وزیـــر تعاون، 
توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران:

فولاد مبارکه در تولید محصولات فولادی و رشد تولید در کشور 
همواره درخشیده است

سید صولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پنجمین 
نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران، همراه با 
معاونان و مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی از غرفه شرکت فولاد مبارکه 

اصفهان بازدید کرد.
کید کرد  وی بر توسعه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران تأ
و افزود: تولید محصولات با ارزش افزوده بیشتر و صادرات آن، تراز تجاری 
کشور را بیش ازپیش مثبت خواهد کرد و این می تواند در کاهش تورم 

کشور نیز تأثیر مثبتی بگذارد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: عرضه فولاد و محصولات 
فولادی در بازارهای جهانی درآمدهای ارزی بیشتری را نصیب کشور 

می کند.
کید  وی بر صادرات مازاد تولید تمام صنایع در کشور در بازارهای جهانی تأ
کرد و گفت: بدون شک هرچه رشد تولید ما بیشتر شود؛ عرضه محصولات 
ایرانی در بازارهای جهانی و منطقه بیشتر خواهد شد و این می تواند 

وضعیت درآمدهای ارزی کشور را افزایش دهد.
وی با بیان اینکه فولاد مبارکه همواره در تولید محصولات فولادی در 
کشور درخشیده است، گفت: برگزاری این نمایشگاه به منظور بسترسازی 
توسعه صادرات اهمیت زیادی دارد و با توجه به افزایش رشد تولید باید 

صادرات خود را به بازارهای جهانی افزایش دهیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: با توجه به اهمیت رشد 
تولید قطعات، ما چاره ای نداریم که مازاد تولید خود را به بازارهای 

جهانی صادر کنیم.
کید کرد: تقاضای ما از تمام صنعتگران، مدیران ارشد صنایع  مرتضوی تأ
مختلف، کارگران و فعالان عرصه های صنعتی کشور این است که به رشد 

تولید خود توجه زیادی داشته باشند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: بدون شک خروجی رشد تولید 
افزایش صادرات محصولات ایرانی به بازارهای جهانی است و ما باید این 

هدف بزرگ را دنبال کنیم.

کسپو 2۰23:  سرپرست وزارت صمت در مراسم اختتامیه ایران ا
کسپو اقدامی بی نظیر و بسیار  برگزاری نمایشگاه ایران ا

استثنایی بود

کسپو را اقدامی بی نظیر  سرپرست وزارت صمت، برگزاری نمایشگاه ایران ا
و استثنایی برشمرد و گفت: در این نمایشگاه به اهدافمان ازجمله شروع 
جهش در توسعه بازارهای فعلی، افزایش ارزش صادراتی و به دست آوردن 

بازارهای جدید دست یافتیم.
به نقل از ایرنا، سیدمهدی نیازی، سرپرست وزارت صمت، در مراسم 
اختتامیه پنجمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری 
کسپو 2۰23( با تقدیر و تشکر از حضور شرکت های  اسلامی ایران )ایران ا

تولیدکننده و صادرکننده، شرکت های فعال در حوزه فناوری و نوآوری، 
فعالان اقتصادی و نمایندگان کشورهای خارجی، افزود: بر مبنای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی، یکی از مهم ترین رویکردهای دولت، 
برون گرایی از طریق تعامل گسترده با تمام کشورهای دنیا، به ویژه 
کشورهای منطقه، دوست و همسایه است که این رویکرد از زوایای 
مختلف در دستور کار دستگاه های مختلف خصوصاً وزارت صمت 

قرار دارد.
وی با بیان اینکه در کنار این رویکرد باید الزاماتی در داخل کشور نیز انجام 
شود تا بتوانیم این موضوع را به صورت فعالانه عملیاتی و اجرایی کنیم، 
ادامه داد: در حوزه تولید، راهبرد ما قطعاً باید تولید صادراتی باشد و برای 
دست یابی به کیفیت و قیمت تمام شده رقابتی باید به سمت صادرات 

حرکت کنیم.
سرپرست وزارت صمت با اشاره به اینکه بازارهای صادراتی نیازمند 
سرمایه گذاری هایی با هدف صادرات است، اضافه کرد: سه راهبرد 
اساسی تولید صادراتی، سرمایه گذاری برای صادرات و ارتقای کیفیت جزو 
برنامه های وزارت صمت است که با همکاری فعالان اقتصادی و بخش 

خصوصی در دستور ما کار قرار دارد.
وی از انجام اقدامات گسترده در وزارت صمت برای اجرایی شدن این 
رویکرد راهبردی دولت برای تعامل با کشورهای دنیا خبر داد و یادآور شد: 
کز تجاری در کشورهای هدف  برگزاری کمیسیون های مشترک، توسعه مرا
)طبق نقشه راه هدف گذاری شده با کشورها(، اعزام و پذیرش هیئت های 
تجاری، پرداخت هدفمند مشوق های صادراتی و برگزاری نمایشگاه های 
اختصاصی ایران در کشورهای هدف برای معرفی محصولات خاص 

کشور ازجمله این اقدامات است.
کسپو 2۰23 که بر اساس این  نیازی با بیان اینکه برگزاری نمایشگاه ایران ا
کید  رویکرد برنامه ریزی شد، اقدامی بی نظیر و بسیار استثنایی بود، تأ
کرد: در این نمایشگاه به اهدافمان ازجمله شروع جهش در توسعه 
بازارهای فعلی، افزایش ارزش صادراتی و به دست آوردن بازارهای جدید 

دست یافتیم.
کید بر اینکه به زودی نتایج و دستاوردهای این نمایش قابل ارائه  وی با تأ
خواهد شد، خاطرنشان کرد: البته این نمایشگاه شروع کار است و 
برنامه های وزارت صمت محدود به این نمایشگاه نمی شود؛ به همین 
دلیل از همکاران سازمان توسعه تجارت می خواهم تا دبیرخانه ای فعال 
و قوی ایجاد کنند تا ضمن پایش تمام تفاهمات صورت گرفته در این 
نمایشگاه، موضوعاتی که شرکت های صادراتی در این نمایشگاه پیگیری 
کردند و تفاهم نامه ها و قراردادهایی که با تجار و بازرگانان منعقد شد، به 
گر موانعی در عملی شدن این تفاهم نامه ها  شکل جدی دنبال شود تا ا
وجود دارد، برطرف شود و بتوانیم دستاوردهای عملیاتی این رویداد را 

مشاهده کنیم.
سرپرست وزارت صمت با بیان اینکه 75۰ شرکت صادراتی بزرگ ایرانی 
در ۱2 گروه کالایی و همه استان ها از 3۱ منطقه در این نمایشگاه حضور 
داشتند، ادامه داد: در این نمایشگاه ها سعی شد تمام ظرفیت های 
صادراتی، ملی، منطقه ای، جغرافیایی و سرزمینی جمهوری اسلامی 
ایران برای بیش از ۱3۰۰ فعال اقتصادی که از 7۱ کشور دنیا در این رویداد 

شرکت کردند، تبیین شود.
وی با اشاره به توجه ویژه رئیس جمهوری به این نمایشگاه و حضور در 
مراسم افتتاحیه آن، تصریح کرد: معاون اول رئیس جمهوری و برخی وزرا 
نیز از این نمایشگاه بازدید کردند و تمام دستگاه های اجرایی ذی ربط 
به ویژه وزارت امور خارجه، وزارت کشور، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
مناطق آزاد و صداوسیما در این مدت هماهنگی ها و دستورات لازم را 
برای هرچه بهتر برگزار کردن نمایشگاه صادر کردند که زحمات آن ها 

جای تقدیر و تشکر دارد.
اقدامات بسیار مؤثر برای خنثی سازی تحریم ها با 

هماهنگی کامل بین دولت و بخش خصوصی
کسپو 2۰23 تشکر  وی بار دیگر از همه شرکت کنندگان در نمایشگاه ایران ا
ویژه کرد و گفت: این تجربه در شرایط تحریم ظالمانه جمهوری اسلامی 
گر هماهنگی کامل بین دولت و بخش خصوصی  ایران نشان داد که ا

کید رئیس جمهور بر اطلاع رسانی دستاوردهای فولاد مبارکه تأ
در پنجمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران صورت گرفت؛

مقام معظم رهبری:

محمدیاسر طیب نیا 
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه

سید صولت مرتضوی، وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی

سیدمهدی نیازی،
 سرپرست وزارت صمت

افزایش 2 درصدی صادرات شمش 
فولادی در فروردین

به گزارش پترومتالز، در فروردین امسال با وجود این که 
صادرات فولاد میانی ایران )جمع بیلت و بلوم و اسلب( نسبت 
به ماه مشابه سال قبل 1 درصد کاهش یافته، اما صادرات 
شمش فولادی )بیلت و بلوم( عملکرد قابل قبولی داشته و 2 
درصد بیش از فروردین سال گذشته بوده است. صادرات 
بیلت و بلوم ایران در فروردین امسال ۵۹۷ هزار تن بوده است. 
برخی به اشتباه اعلام کرده اند که صادرات شمش فولادی 
ایران در فروردین امسال بیش از 20 درصد کاهش یافته که این 

ادعا واقعیت ندارد.
صادرات اسلب در فروردین امسال تنها 3۴ هزار تن بوده که 
کاهش 32 درصدی نسبت به ماه مشابه سال قبل را نشان 
می دهد. در فروردین ماه تنها شرکت فولاد هرمزگان صادرات 
اسلب داشته و دو شرکت بزرگ دیگر یعنی فولاد خوزستان و فولاد 

مبارکه در این ماه صادرات اسلب نداشته اند.
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صنعتی ها ۲۵۰۰ مگاوات برق تجدیدپذیر تولید کردند
علی رسولیان، معاون وزیر نیرو در همایش ایجاد شهرک های تخصصی خورشیدی و فرصت توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر در صنایع کشور 

گفت: در حال حاضر حدود ۲۵۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر برای بخش صنعت تأسیس شده که عدد قابل توجهی است.

افزایش 1۲ درصدی ارزش صادرات بخش معدن و صنایع معدنی
شرکت های بخش معدن و صنایع معدنی در فروردین امسال، ۴ میلیون و ۶۸۸ هزار تن انواع محصول به ارزش حدود 9۵۲ میلیون دلار صادر کردند 

که در مقایسه با رقم مدت مشابه سال گذشته، از نظر وزنی ۵۵ درصد و از نظر ارزشی ۱۲ درصد رشد یافت.

 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      

3
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رشد 3 درصدی تولید فولاد ایران در فروردین 
امسال

، تولیـد فـولاد ایـران در فروردین مـاه  بـه گـزارش پترومتالـز
سـال جـاری بـا رشـد 3 درصـدی نسـبت بـه مـاه مشـابه 
سال گذشته به 2 میلیون و ۹۸0 هزار تن رسید. تولید فولاد 
کشـور در فروردین مـاه امسـال حـدود 2۵ درصـد بیـش از 
اسـفند سـال گذشـته بوده که نشـان می دهد فولادسـازان 
ایرانی با پشت سـر گذاشتن شـوک محدودیت های گازی، 
به خوبـی تولیـد خـود را در نخسـتین مـاه سـال جـاری احیـا 

کرده انـد.
همچنین پایش و بررسی تولید آهن اسفنجی در واحدهای احیا 
مستقیم نشان می دهد که حجم تولید آهن اسفنجی ایران در 
فروردین امسال، 3 میلیون و ۴۰7 هزار تن بوده که 5 درصد بیش 

از ماه مشابه سال گذشته است.
جزئیات تولید فولاد میانی کشور

در فروردین سال جاری، ۱ میلیون و 733 هزار تن بیلت و بلوم 
در واحدهای فولادسازی کشور تولید شده که رشد ۴ درصدی را 
نسبت به ماه مشابه سال قبل نشان می دهد. میزان تولید اسلب 
نیز در فروردین سال جاری با رشد 2 درصدی نسبت به ماه مشابه 
سال گذشته به ۱ میلیون و 2۴7 هزار تن رسیده است. از کل تولید 
فولاد میانی کشور، 58 درصد سهم بیلت و بلوم و ۴2 درصد سهم 

اسلب بوده است.
قابل ذکر است که تولید آهن اسفنجی کشور در فروردین امسال 
حدود 26 درصد بیش از اسفند سال ۱۴۰۱ است. در زمستان سال 
گذشته، واحدهای احیا مستقیم با معضل محدودیت شدید 
مصرف گاز روبه رو بودند و با رفع این معضل، تولید این واحدها 

در فروردین امسال افزایش قابل توجهی یافته است.

افزایش ۴ درصدی صادرات فولاد ایران در فروردین

 به گزارش پترومتالز، بررسی آمار گمرک جمهوری اسلامی ایران 
نشان می دهد که مجموع صادرات فولاد کشور )فولاد میانی و 
محصولات فولادی( در فروردین امسال، ۸۵۷ هزار تن بوده که 
نسبت به ماه مشابه سال گذشته، افزایش ۴ درصدی را نشان 
می دهد. نکته قابل توجه در صادرات محصولات زنجیره فولاد 
ایران این است که در فروردین امسال، صادرات گندله با رشد 
10۷۹ درصدی به بیش از 1٫1 میلیون تن رسیده است. صادرات 
کنسانتره نیز که فروردین سال گذشته صفر بوده، به 3۶۶ هزار 

تن رسیده است.
، 63۱ هزار تن  در فروردین امسال، صادرات فولاد میانی کشور
بوده که کاهش ۱ درصدی را نسبت به ماه مشابه سال گذشته 

نشان می دهد.
وضعیت صادرات محصولات فولادی

کل صادرات محصولات فولادی کشور در فروردین ۱۴۰2، 226 هزار 
تن بوده که نسبت به ماه مشابه سال قبل، افزایش 22 درصدی 
را نشان می دهد. از میان محصولات فولادی، سهم صادرات 
مقاطع طویل فولادی، ۱8۴ هزار تن بوده و صادرات این مقاطع 

۱6 درصد افزایش یافته است.
صادرات میلگرد شاخه که بیشترین سهم را از میان صادرات 
کل محصولات فولادی دارد، در فروردین امسال 2 درصد 
افزایش یافته و به ۱2۹ هزار تن رسیده است. صادرات میلگرد 
کلاف نیز 6۰ درصد افزایش یافته و به 32 هزار تن و صادرات 
مقاطع تخت فولادی نیز با افزایش 56 درصدی به ۴2 هزار 

تن رسیده است.
گفتنی است در فروردین سال ۱۴۰2 صادرات آهن اسفنجی 5۰ هزار 
تن بوده است. فروردین سال گذشته، صادرات آهن اسفنجی 

ایران صفر بوده است.
صادرات کنسانتره سنگ آهن در فروردین امسال 366 هزار تن 

بوده است.
صادرات گندله نیز در فروردین سال ۱۴۰2 با رشد ۱۰7۹ درصدی 
نسبت به ماه مشابه سال گذشته به ۱ میلیون و ۱2۰ هزار تن 
رسیده است. از سال گذشته، شاهد افزایش شدید صادرات 

گندله ایران هستیم.

عدد خبر

درصد

درصد

امیرحسین نادری، مدیرعامل 
شرکت سرمایه گذاری صدرتأمین

معصومه پاشایی بهرام، نماینده مردم 
مرند و جلفا در مجلس شورای اسلامی  
وعضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس

رضا حیدری ، سرپرست معاونت فروش 
و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه

احسان شهیر، مدیرکل دفتر 
هماهنگی امور سرمایه گذاری و 

اشتغال استانداری استان اصفهان

صورت بگیرد، می توانیم برای خنثی سازی تحریم ها اقدامات مؤثر و 
عملیاتی انجام دهیم.

سرپرست وزارت صمت در پایان صحبت های خود ابراز امیدواری کرد با 
شرایط بهتر و مطلوب تر و در ابعاد وسیع تر در خدمت فعالین اقتصادی 
ایران و کشورهای همسایه، منطقه، دوست و همسو با هدف توسعه روابط 

تجاری و اقتصادی فی مابین باشیم.
در بخش پایانی این مراسم هم با اهدای تندیس ویژه نمایشگاه و 
تقدیرنامه، از شرکت های برتر شرکت کننده در پنجمین نمایشگاه 
کسپو 2۰23(  توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران )ایران ا

تقدیر شد.
همچنین در بخشی از این مراسم، مجید تکبیری، رئیس ستاد برگزاری 
کسپو 2۰23، با اشاره به اینکه این نمایشگاه در راستای  نمایشگاه ایران ا
کاهش موانع صادرات و با دو هدف توسعه بازارهای اقتصادی )کشف 
بازارهای جدید( و ارتقای بازارهای موجود، با حضور شرکت های فاخر 
ایرانی در ۱۰ گروه صادراتی و گروه خدمات برگزار شد، گفت: ۱۹5۰ تاجر و 
بازرگان از 8۰ کشور درخواست حضور در نمایشگاه داشتند که بیش از 

یک هزار و 3۰۰ تاجر از 72 کشور دنیا در آن حضور یافتند.
وی در ادامه اعلام کرد: با توجه به نشست هایی که میان شرکت ها، تجار و 
بازرگانان ایران با همتایان بین المللی برگزار شد، دست یابی به پیش بینی 
انعقاد بیش از 2 میلیارد دلار قرارداد و تفاهم نامه در این نمایشگاه دور از 

دسترس نخواهد بود.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدرتأمین:
شرکت فولاد مبارکه همیشه پیشران بزرگ صنعت کشور 

بوده است

امیرحسین نادری، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدرتأمین در 
حاشیه پنجمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی 
ایران با بیان اینکه شرکت فولاد مبارکه همیشه پیشران بزرگ صنعتی 
کنون فولاد مبارکه به خوبی بر تارک  کشور بوده است، گفت: خوشبختانه تا
صنعت کشور درخشیده است. این شرکت در بین صنایع کشور جایگاه 
بسیار بزرگ و ارزشمندی دارد و منافع فولاد مبارکه اصفهان همیشه به 

مردم ایران برگشته است.
وی از تلاش های مدیرعامل، معاونان و اعضای هیئت مدیره شرکت فولاد 
مبارکه تقدیر و تشکر کرد و افزود: خوشبختانه منافع فولاد مبارکه اصفهان 
در زنجیره تولید و سهام داری همیشه به مردم ایران تعلق گرفته و همگان 

از این مزیت استفاده کرده اند.
نادری با اشاره به برگزاری پنجمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی 
جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت: نمایشگاه فرصت خوبی برای 
معرفی محصولات صادراتی ایران است. محصولات فولادی و معدنی 
همواره مزیت های خوبی برای توسعه صادرات کشور به همراه داشته و ما 

نباید فرصت های گران بهای صادراتی را از دست بدهیم.
وی اظهار داشت: قیمت محصولات صادراتی در بازارهای جهانی همواره 
یکسان نیست و زمانی که قیمت ها در بازارهای جهانی افزایش می یابد، 
شرکت های معدنی و فولادی باید از این فرصت به خوبی استفاده کنند تا 

بتوانند درآمدهای ارزی بیشتری به دست آورند.
مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری صدر تأمین بیان کرد: افزایش درآمدهای 
ارزی تأمین مالی را برای سرمایه گذاری شرکت های صنعتی معدنی و 
فولادی بیش ازپیش تسهیل می کند تا شرکت هایی که به منابع دولتی 
وابسته نیستند، به راحتی بتوانند با درآمدهای خود در حوزه تولید و 

سرمایه گذاری بیش ازپیش فعال شوند.
نادری یادآور شد: افزایش سرمایه گذاری در حوزه های معدنی مثل مس، 
روی و سنگ آهن فرصت های منحصربه فردی را برای ما به وجود می آورد 

تا برای افزایش صادرات و رشد تولید در کشور تلاش کنیم.
وی بر افزایش سرمایه گذاری ها در کشور در بخش های مختلف اقتصادی، 
کید کرد و اظهار داشت: بدون شک هرگونه افزایش  صنعتی و معدنی تأ
سرمایه گذاری برای فراوری مواد معدنی در کشور بازدهی این شرکت ها 

را افزایش می دهد و مردم نیز از سودی که به دست می آید، برخوردار 
می شوند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس مطرح کرد:
دولت و مجلس برای حل مشکلات فولاد مبارکه و سایر صنایع 

کشور ورود کنند

معصومه پاشایی بهرام، نماینده مردم مرند و جلفا در مجلس شورای 
اسلامی  وعضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در آیین پنجمین 
نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران در گفت وگو با 
خبرنگار ایراسین گفت: مجلس شورای اسلامی یک پشتیبان مهم برای 
رونق کسب وکار در زنجیره صنایع مختلف است تا از هرگونه خام فروشی 
جلوگیری و با صادرات محصولات داخلی، ارزش افزوده بیشتری را نصیب 

کشور کند.
کید کرد: مجلس شورای اسلامی برای رفع مشکلات  پاشایی بهرام تأ
صادرکنندگان و تولیدکنندگان همواره وضعیت آن ها را رصد می کند تا 
تولیدکنندگان دغدغه ارزی نداشته باشند؛ در غیر این صورت ما وارد 
یک سیکل خودتحریمی خواهیم شد و این می تواند به تولید داخلی 

ضربه بزند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی بیان کرد: تأمین 
گر به موقع انجام نشود، روزانه میلیاردها تومان به  ماشین آلات و قطعات ا

تولیدکنندگان و صادرکنندگان کشور خسارت وارد خواهد کرد.
وی گفت: نظر ما این است که با تشکیل وزارت بازرگانی، این وزارتخانه 
فقط به بازرگانی داخلی ورود کند. نباید اجازه دهیم که با واردات بی رویه 

تولید داخلی لطمه ببیند.
پاشایی بهرام درعین حال یادآور شد: به زودی کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی لایحه تشکیل این وزارتخانه را بررسی می کند و نظر 

خود را به مجلس شورای اسلامی ارائه خواهد کرد.
اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  در  جلفا  و  مرند  مردم  نماینده 
کید کرد: واقعاً  به ظرفیت های صادراتی جمهوری اسلامی ایران تأ
ظرفیت های صادراتی ایران بسیار زیاد است و باید از این ظرفیت به خوبی 
استفاده شود و با دیپلماسی اقتصادی برای توسعه صادرات محصولات 

داخلی تلاش های همه جانبه انجام شود.
وی بیان کرد: ما باید برای ارائه توانمندی های صادراتی ایران، همانند 
سایر کشورهای جهان، به تبلیغات توجه ویژه داشته باشیم. امیدواریم 
کسپوهای بعدی توانمندی های  با تبلیغات، شاهد حضور جهانیان در ا
صادراتی ایران باشیم و انتظار داریم سفرهای اخیر رئیس جمهوری 
اسلامی ایران به برخی از کشورهای جهان، بازارهای صادراتی محصولات 

ایرانی را توسعه دهد.
پاشایی در خصوص فعالیت های شرکت فولاد مبارکه اصفهان نیز گفت: 
فولاد مبارکه یکی از بزرگ ترین هلدینگ ها و صنایع مهم کشور است و 
7۰۰ تا 8۰۰ صنعت داخلی به فولاد مبارکه وابسته اند. دولت و مجلس باید 
برای حل مشکلات این شرکت و سایر صنایع کشور ورود کند تا با تولید 
محصولات کیفی، صنایع بتوانند نیازهای شرکت های کوچک را به خوبی 

و به موقع تأمین کند.
وی گفت: گاهی برخی از صنایع داخلی از کیفیت تولید محصولات 
فولادی گله دارند؛ بنابراین باید برای ارتقای کیفیت محصولات تولیدی، 
فولادسازان تلاش کنند تا نیازهای صنایع مختلف کشور تأمین شود و 
مشکلات آن ها به حداقل برسد؛ چون واردات برخی از محصولات فولادی 
ممنوع شده و در این زمینه تعامل و همکاری فولاد مبارکه با تمام صنایع 

داخلی کشور بسیار ضروری است.

کید کرد: سرپرست معاونت فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه تأ
حفظ جایگاه صادراتی محصولات فولاد مبارکه در کنار تأمین 

نیازهای داخلی

سرپرست معاونت فروش و بازاریابی  شرکت فولاد مبارکه و مدیرعامل 
شرکت فولاد متیل با حضور در نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران 

ضمن اشاره به تولید محصولات کیفی جدید در شرکت فولاد مبارکه، 
تکمیل سبد محصولات این شرکت را باعث جذب هرچه بیشتر مشتریان 
به این شرکت دانست و بر حفظ جایگاه صادراتی محصولات فولاد مبارکه 

کید کرد. تأ
 رضا حیدری در حاشیه نمایشگاه توانمندی های صادراتی در گفت وگو 
کید بر نگاه ویژه مدیران و کارکنان شرکت فولاد مبارکه  با خبرنگاران با تأ
به توسعه کمی، کیفی و متوازن، این امر را عامل سرعت گیری طرح های 

توسعه فولاد مبارکه اعلام کرد.
وی با بیان اینکه صادرات 2 میلیون تنی گروه فولاد مبارکه محرک جدی 
طرح های توسعه این شرکت است گفت: صادرات انجام شده توسط 
گروه فولاد مبارکه منشأ تأمین ارز طرح های توسعه ای این مجموعه است 
و البته در کنار این موضوع، ثبات قوانین و آیین نامه های صادراتی عاملی 

مهم و حیاتی برای حفظ بازارهای صادراتی است.
کرات جدی  سرپرست معاونت فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه از مذا

با مشتریان در حاشیه نمایشگاه توانمندی های صادراتی خبر داد.
کید بر حفظ مشتریان خارجی در کنار تأمین نیاز  حیدری در ادامه با تأ
مشتریان داخلی، تصریح کرد: تأمین نیاز داخلی در حوزه ورق و سایر 
محصولات تولیدی گروه فولاد مبارکه اولویت اول شرکت فولاد مبارکه 

است.
وی توجه ویژه گروه فولاد مبارکه در تولید محصولات کیفی را باعث تکمیل 
سبد محصولات صادراتی این گروه دانست و افزود: ارتباط مؤثر با مشتریان 
داخلی و خارجی باعث ارتقای کیفیت روزافزون محصولات تولیدی این 

شرکت خواهد شد.

مدیرکل سرمایه گذاری استانداری اصفهان:
حفظ  به  خود  توسعه ای  ح های  طر در  مبـــــارکه  فـــــولاد 

محیط زیست استان اصفهان اهتمام ویژه ای دارد

، مدیرکل دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاری و اشتغال  احسان شهیر
استانداری استان اصفهان در حاشیه پنجمین نمایشگاه توانمندی های 
کسپو 2۰23 در گفت وگوی اختصاصی با  صادراتی جمهوری اسلامی ایران ا
خبرنگار ایراسین گفت: در چشم انداز توسعه استان اصفهان برنامه های 
راهبردی استان در سه محور گذشته، حال و آینده تعریف شده است تا 
طبق این راهبردها و برنامه ریزی ها توسعه فعالیت های اقتصادی در این 

استان به نحو مطلوبی پیگیری شود.
کید کرد و گفت: البته  وی بر توسعه اقتصادی و صنعتی این استان تأ
برای توسعه استان اصفهان باید پروژه های اقتصادی و تولید ثروت و 
سرمایه گذاری ها با توجه به حفظ محیط زیست و به منظور تحقق یک 

زندگی مناسب در این استان مورد توجه قرار گیرد.
فولاد مبارکه اصفهان به حفظ محیط زیست استان 

اصفهان اهتمام ویژه ای دارد
شهیر با اشاره به تلاش های فولاد مبارکه در فعالیت صنعتی برای حفظ 
محیط زیست استان اصفهان اظهار داشت: خوشبختانه فولاد مبارکه 
اصفهان به حفظ محیط زیست استان اصفهان اهتمام ویژه ای دارد 
و ساخت نیروگاه خورشیدی و سایر پروژه های این بنگاه اقتصادی در 
راستای تحقق زندگی سالم برای شهروندان این استان در حال انجام 

است.
شهیر تصریح کرد: با توجه به اولویت بندی های توسعه استان باید تلاش 
کنیم استان اصفهان به بهشت سرمایه گذاری در کشور تبدیل شود و در 

این راستا فولاد مبارکه می تواند نقش بی بدیلی ایفا کند.
اینکه فولاد مبارکه از پیشرانان توسعه اقتصادی اصفهان 

است
مدیرکل امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری اصفهان با بیان اینکه 
فولاد مبارکه در راهبردهای گذشته، حال و آینده استان اصفهان و 
برنامه های آمایش این استان از پیشرانان توسعه اقتصادی است، گفت: 
کسپو 2۰23 و پاویون استانداری اصفهان تعریف شده و  این موضوع در ا
استانداری اصفهان باید به عنوان میراث دار سرمایه گذاری های گذشته، 

حال و آینده در این زمینه به تلاش های بی وقفه خود ادامه دهد.
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رئیس اتاق بازرگانی اصفهان انتخاب  شد وزیر اقتصاد وارد جده شد

( کشانی را به عنوان رئیس اتاق  هیئت نمایندگان، حجت الله )امیر
بازرگانی اصفهان در چهار سال آینده برگزیدند.

هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان 
در دوره دهم ضمن انتخاب هیئت رئیسه جدید این اتاق، حجت الله 
( کشانی را به عنوان رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در چهار سال  )امیر
آینده برگزیدند. با رأی هیئت نمایندگان این اتاق، پنج عضو هیئت رئیسه 
اتاق اصفهان انتخاب شدند.

سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی که در رأس هیئتی 
اقتصادی به عربستان سعودی سفر کرده است با استقبال گرم مقامات 
، مدیران بانک توسعه اسلامی و اعضای سرکنسولگری ایران  این کشور
وارد فرودگاه جده شد.این اولین سفر یکی از مقامات رسمی دولت 
جمهوری اسلامی ایران به عربستان سعودی بعد از توافق اخیر با این 
کشور است.سید شمس الدین حسینی نماینده مجلس شورای اسلامی، 
خاندوزی را در این سفر همراهی می کند.

خـبــــــــــــــــــر            
خبـــر بین الملل

نماینده ارشد انجمن جهانی فولاد در دفتر پکن از رشد 
مصـرف فـولاد چیـن در سـال های 2023 و 202۴، رشـد مصـرف 
قراضـه و افزایـش تولیـد فـولاد بـا کـوره قـوس الکتریکـی در این 
کشور خبر داد. او همچنین خاطرنشان کرد تولید سنگ آهن 
چین در معادن درون مرزی و برون مرزی این کشور تا اواسط 

دهه آینده میلادی به ۴00 میلیون تن می رسد.
بـه گـزارش چیـلان، هشـتاد و هشـتمین نشسـت بین المللـی 
تولیدکننـدگان و صادرکننـدگان میلگـرد 7 تـا ۹ مـی )۱7 تـا ۱۹ 

اردیبهشـت( در شـهر بارسـلون برگـزار شـد.
فرنـک ژونگ، معـاون مدیـرکل انجمـن جهانـی فـولاد و نماینده 
ارشد این انجمن در دفتر پکن در رویداد یادشده سخنرانی ای با 
موضوعات چشم انداز تقاضای فولاد چین، کربن زدایی از فولاد 

در این کشور و استراتژی سـنگ آهن آن ارائه کرد.
ژونـگ ابتـدا چشـم انداز تقاضـای فـولاد چیـن را در سـال های 
2۰23 و 2۰2۴ تشـریح کـرد و گفـت: بـا حـذف سیاسـت کوویدصفـر 
چشـم انداز رشـد اقتصـادی 5.2 تـا 6.۴ درصـدی چیـن در سـال 
2۰23 و رشـد ۴.5 تـا 5 درصدی تولید ناخالص داخلی این کشـور 
در سـال 2۰2۴ میـلادی ترسـیم شـد. ایـن چشـم انداز بنـا بر گفته 
بسـیاری از نهادهـا از جمله صنـدوق بین المللـی پول و بـا توجه 
به پیش بینی افزایش تقاضای فولاد چین در سال 2۰23 ترسیم 

شـده اسـت.
بااین حـال دورنمای تقاضای فولاد از سـوی این کشـور در سـال 
2۰2۴ همچنان مبهم است. پیش بینی می شود مصرف ظاهری 
فـولاد میانـی در چیـن کـه در سـال 2۰22 میـلادی ۹5۹ میلیـون و 
3۰۰ هـزار تـن بـود، در هـر دو سـال 2۰23 و 2۰2۴ بـه ۹78 میلیـون و 
5۰۰ هزار تن برسد. البته تحقق این رشد مصرف پیش نیازهایی 
دارد؛ ازجمله اینکه برای دولت چین رشـد اقتصادی در اولویت 
باشد، محرک های کوچک جدید در سـه ماهه دوم سال جاری 
میـلادی ایجـاد شـود و صـادرات کالاهـای تولیـدی از ایـن کشـور 

تداوم داشـته باشـد و یا دسـت کم کاهش آن جزئی باشـد.
ژونگ ادامه داد: در یک سـناریوی دیگر که می توان بـرای فولاد 
چین متصور بود، محرک های بزرگ تری دربرگرفته می شـود. در 
ایـن سـناریو صـادرات کالاهـای تولیـدی در سـال 2۰23 افزایـش 
می یابد و مصرف ظاهـری فولاد میانـی در چین بـه ۹۹7 میلیون 
و 7۰۰ هزار تن در سـال 2۰23 و ۹77 میلیون و 7۰۰ هزار تن در سـال 

2۰2۴ برسـد.
کـرد: بـا توجـه بـه عملکـرد صنایـع  او در نهایـت پیش بینـی 
صنعـت  می شـود  پیش بینـی  چیـن  فـولاد  مصرف کننـده 
ساخت وسـاز ایـن کشـور کـه سـهمی 56 درصـدی از کل مصـرف 
فولاد دارد، در سـال 2۰23 رشـد 2.5 درصدی و در سال 2۰25 رشد 

۰.5 درصـدی را تجربـه کنـد.
همچنین پیش بینـی می شـود تقاضـای فـولاد از سـوی صنعت 
ماشـین آلات مکانیکـی چیـن در سـال 2۰23 دو درصد و در سـال 
2۰2۴، حـدود ۰.5 درصـد رشـد داشـته باشـد. ایـن صنعت پـس از 
ساخت وساز رتبه دوم تقاضای فولاد چین را به خود اختصاص 

داده و سـهمی ۱۹.۴ درصـدی از تقاضای فـولاد این کشـور دارد.
افزایش سهم تولید فولاد با کوره قوس الکتریکی  به 

۲۰ درصد تا سال ۲۰۳۰ میلادی
ژونـگ در ادامـه بـه سیاسـت های کربن زدایـی چیـن از صنعـت 
فـولاد پرداخـت و در ایـن بـاره گفـت: چیـن بـر آن اسـت مصـرف 
قراضه و ظرفیت بازیافت آن را تقویت کند، فناوری های کم کربن 
را ارتقـا دهـد و هیـدروژن و انرژی هـای تجدیدپذیـر را جایگزیـن 
سـوخت های فسـیلی کنـد. ایـن کشـور همچنیـن تصمیـم دارد 
سـهم تولیـد فـولاد بـا کـوره قـوس الکتریکـی را در صنعـت فـولاد 
چیـن تـا سـال 2۰25 میـلادی ۱5 درصـد و تـا سـال 2۰3۰ میـلادی 2۰ 

درصـد رشـد دهـد.
او به ایـن گزاره هم اشـاره کـرد که چین در مقایسـه با کشـورهایی 
همچون آمریکا و ترکیه سـهم کمتری از تولید فولاد با کوره قوس 
الکتریکـی بـه نسـبت کل فـولاد میانـی کـه در ایـن کشـور تولیـد 

می شـود، دارد.
رشد تولید سنگ آهن چین به ۴۰۰ میلیون تا ۲۰۳۵

فرنـک ژونـگ در نهایـت بـا یـادآوری اینکـه چیـن محـرک اصلـی 
تقاضـای سـنگ آهن جهـان اسـت، گفـت: بیشـتر سـنگ آهن 
مصرفـی ایـن کشـور از محـل واردات تأمیـن می شـود. بـر همیـن 
اسـاس ایـن کشـور بـر آن اسـت بـا تقویـت تأمیـن سـنگ آهن از 
معادن داخلی و خارجی به زنجیره تأمین سنگ آهن خود امنیت 
ببخشـد. منظور از معادن خارجی معادن سنگ آهن مستقر در 
کشورهایی مانند استرالیا، برزیل، شیلی و آفریقای جنوبی است 

کـه شـرکت های چینـی در آن هـا سـرمایه گذاری کرده انـد.
شـمار پروژه هـای سـنگ آهنی کـه در داخـل چیـن بهره بـرداری 
می شوند، بسـیار کم اسـت؛ در همین حال پیش بینی می شود 
تولید سـالانه سـنگ آهن این کشـور تا سـال 2۰35 به ۴۰۰ میلیون 
تن برسد. این میزان سـنگ در معادن برون مرزی و درون مرزی 

که در مالکیت چینی هـا قـرار دارد، تولید می شـود.

استراتژی چین 

در کربن زدایی از فولاد

سیدرضا مرتضوی استاندار اصفهان در آیین افتتاح 
هفدهمین جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی که 
20 و 21 اردیبهشت ماه در هتل عباسی اصفهان و 
با حضور فعالان عرصه فناوری و نوآوری برگزار شد، گفت: اصفهان 
با داشتن حدود ۶00 شرکت دانش بنیان رتبه دوم کشور را به خود 
اختصاص داده و شهرک علمی و تحقیقاتی استان اصفهان در این 
زمینه نقش مهمی داشته است. در زمینه حمایت از زیست بوم فناوری 
و نوآوری، شرکت فولاد مبارکه پیشگام است و صنایع گاز و پتروشیمی 

نیز به این عرصه وارد خواهند شد.
به گزارش خبرنگار ایراسین، استاندار اصفهان اظهار کرد: شهرک علمی و 
تحقیقاتی استان اصفهان در این زمینه نقش مهمی دارد و باعث جهت 
دادن به ایده های کارآفرینان و فن آفرینان شده که به همین دلیل، 

زیست بوم خوبی در این عرصه فراهم شده است.
وی افزود: در این شهرک حدود ۹ هزار نفر از نخبگان استان شاغل 
وجود  و  ایجادشده  علمی  ظرفیت های  خاطر  به  که  شده اند 
غ التحصیلان، می تواند اشتغال بیشتری را در پی داشته باشد.  فار
اقتصاد آینده استان بر محور موضوعات دانش بنیان و گردشگری 
است و همه جهت گیری ها در استان با وزن دادن به این دو مؤلفه 

انجام می شود.
، شهرک علمی  وی خاطرنشان کرد: برای رسیدن به آینده ای بهتر
 ، و تحقیقاتی کمک های خوبی به استان کرده است. از سوی دیگر
فعالیت هایی در زمینه مدیریت شهری برای پیاده سازی فناوری و 

نوآوری انجام شده و در زمینه های دیگری نظیر صنایع خلاق نیز 
بسترسازی هایی در حال انجام است.

مرتضوی تصریح کرد: مدیریت ارشد استان در دولت سیزدهم با درک 
کرده مجموعه ها را مدیریت،  اهمیت اقتصاد دانش بنیان، تلاش 
راهبری و حمایت کند که با کمیته های قرارگاه دانش بنیان می توانیم از 

مشکلات دانش بنیان گره گشایی کنیم.
کید کرد: در جلسات متعددی با مجموعه های اقتصادی استان،  وی تأ
کراتی صورت گرفته تا به ایجاد ظرفیت هایی برای تأمین و توسعه  مذا
فناوری کمک کنند. در زمینه حمایت از زیست بوم فناوری و نوآوری، 
شرکت فولاد مبارکه پیشگام است و صنایع گاز و پتروشیمی نیز به این 

عرصه وارد خواهند شد. 
 

رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان در جشنواره شیخ 
بهایی تصریح کرد:

گسترش اقتصاد دانش بنیان در کشور با حمایت شرکت های 
بزرگی نظیر فولاد مبارکه

قاسم مصلحی، رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان در آیین افتتاح 
هفدهمین جشنواره ملی فن آفرینی شیخ بهایی گفت: خدا را شکر 
می کنیم که اقتصاد دانش بنیان با حمایت شرکت های بزرگی نظیر فولاد 
مبارکه، امروز در سطح استان و کشور گسترش یافته است. در این شهرک، 
8۹۰۰ شاغل وجود دارد که 55۰ نفر از این عزیزان تحصیلات دکترا دارند. 

علاوه بر این، شهرک بودجه ناچیزی دارد؛ ولی علی رغم محدودیت های 
موجود، دستاوردهای خوبی را در آن شاهد هستیم.

رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان بیان کرد: حدود 7۰۰ شرکت 
دانش بنیان در شهرک در حال فعالیت هستند و بازگو کردن این موضوع 
انسان را به وجد می آورد. دستاوردهایی که امروز در شهرک تحقیقاتی 
می بینیم حاصل پژوهش و تلاش دانشجویان، اساتید دانشگاه و 

شرکت های فناور برای تجاری سازی فناوری های جدید است.
وی افزود: این عزیزان عاشق کار خود هستند. البته گاهی با شکست 
روبه  رو می شوند؛ اما نکته این است که برخی از دانشجویان، اساتید 
و... حتی جرئت ورود به این عرصه را ندارند که این رویکرد شرکت های 
فناور را ارزشمند می کند. در کنار فعالیت شرکت ها، صنایع و شرکت های 
بزرگ نقش مهمی در سرعت بخشیدن به فعالیت  دانش بنیان ها دارند. 
خدا را شکر می کنیم که اقتصاد دانش بنیان با حمایت شرکت های بزرگی 
نظیر فولاد مبارکه امروز در سطح استان و کشور گسترش یافته است و 
گر می خواهیم انفجار اشتغال زایی را شاهد باشیم باید به این عرصه  ا

بها دهیم.
مصلحی خاطرنشان کرد: باید فعالیت دانش بنیان را در همه کشور 
توسعه دهیم تا اصفهان به قطب فناوری و نوآوری کشور تبدیل شود 
و هرکس به فعالیت در این حوزه علاقه دارد استان ما را برای فعالیت 
انتخاب کند. استان اصفهان در زمینه های دانش بنیان و گردشگری، 
از ظرفیت های خوبی برخوردار است که این موضوع باید حتماً مورد 

توجه قرار گیرد.

پیشگامی فولاد مبارکه 
در حمایت از زیست بوم فناوری و نوآوری اصفهان

استاندار اصفهان در جشنواره شیخ بهایی مطرح کرد:

کامران مرادی ، مدیر ریخته گری مداوم

سیدرضا مرتضوی استاندار اصفهان

قاسم مصلحی، رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان

گفـت:  مدیــــر ریختــــه گری مـــداوم فـولاد مبارکـه 
ماشین های ریخته گری شـرکت یکی از بخش هایی 
اسـت کـه در ثبـت رکوردهـای سـال 1۴01 و فروردیـن 

1۴02 بـه بهتریــــن شـکل ممــــکن نقش آفریــــنی کـرده اسـت.
کامران مرادی افزود: با عنایت به اینکه در شعار سال ۱۴۰2 نیز از ابتدا بر 
کید شد، همکاران این ناحیه نیز همانند سایر  اهمیت و رشد تولید تأ
نواحی شرکت، این راهبرد را سرلوحه های فعالیت های خود قرار دادند و 
توانستند میزان بهره وری و تولید ماهانه ماشین های 2 و 5 را به بیشترین 
میزان خود از ابتدای بهره برداری تا کنون افزایش دهند و رکورد جدیدی 

در این راستا به ثبت برسانند.
وی از اتـکا بـه دانـش و تجربـه کارکنـان، برنامه ریـزی دقیـق و کاهـش 
توقفـات اضطـراری ایـن ماشـین ها به عنـوان مهم تریـن دلایـل کسـب 
ایـن موفقیـت یـاد و اضافـه کـرد: تعـداد ذوب ریخته گری شـده طـی 
فروردین سال جاری در ماشین شـماره 2 به ۱۰22 ذوب به تناژ ۱88۰۰۰ 
تـن تختـال و در ماشـین شـماره 5 بـه ۱۰۱2 ذوب معـادل ۱86۰۰۰ تـن 

تختـال افزایـش یافـت.
کید بر اینکه ظرفیت سالانه هرکدام از این ماشین ها ۱.8  مرادی با تأ
میلیون تن است، تصریح کرد: تولید فروردین نشان دهنده این موضوع 
است که در صورت رفع محدودیت های انرژی، امکان دست یابی به 

رکوردهایی فراتر از ظرفیت اسمی سالانه وجود دارد.
مدیر ریخته گری مداوم فولاد مبارکه کسب این رکورد چشمگیر را مرهون 
تلاش جمعی مدیریت، کارکنان و پیمانکاران ناحیه فولادسازی و 

ریخته گری مداوم دانست و به همین منظور از ایشان قدردانی کرد.

یخته گری فولاد مبارکه تولید با بیش از صد درصد توان اسمی در ماشین های ر
مدیر ریخته گری مداوم فولاد مبارکه اعلام کرد:
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خبـــــر کوتاه

غول نفتی عربستان سعودی، آرامکو، گزارش داد که درآمدهای سه ماهه 
اول نسبت به مدت مشابه سال پیش 19 درصد کاهش داشته است. 
این شرکت درآمد خالص 31.9 میلیارد دلاری را نسبت به 39.5 میلیارد 
دلار در سال قبل به دلیل کاهش قیمت نفت ثبت کرده است. تورم 
و افزایش نرخ بهره بر تقاضای جهانی فشار می آورد و ترس از رکود را 
افزایش می دهد. بااین حال، درآمد خالص آرامکو از 30.5 میلیارد دلاری 
که توسط رویترز پیش بینی شده بود، فراتر رفت.

وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت با حکم آیت الله رئیسی به عنوان 
مشاور رئیس جمهور در نظارت بر روند اجرای طرح های تولیدی 
منصوب شد. آیت الله سید ابراهیم رئیسی در این حکم پیگیری و 
نظارت بر روند پیشرفت طرح های بزرگ و پیشران تولیدی کشور و 
رصد و پایش میزان موفقیت و موانع پیش روی دستگاه های اجرایی 
به منظور تحقق منویات مقام معظم رهبری در خصوص رشد تولید را از 
اهم مأموریت های سیدرضا فاطمی امین عنوان کرده است.

 خـبــــــــــــــــــر      

افت 19 درصدی سود سه ماهه اول
 غول نفتی آرامکو عربستان

»فاطمی امین« مشاور رئیس جمهور شد

فولاد مبارکه باقوت و آرامش 
در حال تولید و پیشبرد اهداف توسعه ای

جلسه کمیته مدیریت شرکت فولاد مبارکه با حضور 
مدیرعامل، معاونان و مدیران حوزه های بهره برداری 
پشتیبانی و تعمیرات شرکت، روز شنبه شانزدهم 

اردیبهشت ماه در محل برگزاری جلسات شرکت برگزار شد.
محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه، پس از استماع گزارش 
هریک از معاونان و مدیران شرکت، طی سخنانی بر رفع مشکلات 
و محدودیت های موجود در نواحی برای تحقق اهداف شرکت و 

کید کرد. کثری و به موقع در تولید و اقتصاد کشور تأ نقش آفرینی حدا
بهره برداری از نیروگاه 9۱۴ مگاواتی پیش از شروع فصل 

گرم سال
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه سخنان خود بر آماده سازی هرچه 
سریع تر چارت سازمانی برای افرادی که به زودی باید در طرح های توسعه 
آماده بهره برداری ازجمله نیروگاه ۹۱۴ مگاواتی مشغول فعالیت شوند، 
کید کرد و گفت: باید در کوتاه ترین زمان ممکن این بخش از تولید نیز  تأ
چابک سازی شود و پیش از شروع فصل گرم سال و مواجه شدن با کمبود 

انرژی به مدد خطوط تولید شرکت بیاید.
برای ساخت، بومی سازی و تهیه اقلام و تجهیزات نباید به 

یک شرکت خاص متکی باشیم
طیب نیا در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص اهمیت تأمین 
اقلام و تجهیزات مصرفی موردنیاز فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: برای 
ساخت و بومی سازی و تهیه اقلام و تجهیزات نباید به یک شرکت خاص 
متکی باشیم. ممکن است طی شرایطی با عدم تحویل و تأمین به موقع 
از سوی شرکت تأمین کننده مواجه شویم.باید از تجربیات سایر شرکت ها 
در تأمین و ساخت استفاده کنیم؛ همچنان که تجارب خود را در اختیار 

شرکت ها قرار داده ایم.
وی با اشاره به اهمیت اجرای هرچه سریع تر طرح های توسعه شرکت 
خاطرنشان کرد: برای اجرای پروژه های توسعه حداقل باید دو یا سه 
شرکت را در فرایند انتخاب در نظر داشته باشیم و با در نظر گرفتن تمامی 

ملاحظات، بهترین شرکت ها را برای اجرای پروژه ها انتخاب کنیم.
با همت همه همکاران، شرکت در کمال آرامش و ایمنی در 

حال تولید و پیشبرد اهداف توسعه ای خود  است
وی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: خبر خوب اینکه بحمدالله و 
با همت همه همکاران، شرکت با قوت و در کمال آرامش و ایمنی در حال 
تولید و پیشبرد اهداف توسعه ای خود است و در ادامه موفقیت های 
سال قبل، از ابتدای سال جاری نیز به رکوردهای خوبی دست یافته ایم و 
در مسیر تعالی درحرکتیم. ازاین پس نیز باید تلاش کنیم با چابک سازی 
کم است، از تمامی چالش های احتمالی  سازمان و بلوغی که در شرکت حا

به خوبی عبور کنیم.
دستاوردهای حدود دو سال اخیر و ابتدای سال جاری 

میسر نمی شد، مگر در سایه کارِ گروهی
مدیرعامل فولاد مبارکه اظهار داشت: بدون شک دستاوردهای حدود 
دو سال اخیر و ابتدای سال جاری میسر نمی شد، مگر در سایه کارِ گروهی 
کنون در شرکت ساری و جاری است.  که خوشبختانه در بهترین حالت ا
رکوردهای به دست آمده قابل تحسین است؛ اما باید دائماً مراقبت کنیم 

و بهتر شدن را به خود متذکر شویم.
وی در ادامه سخنان گفت: خوشبختانه در حوزه های مختلف، شاهد 
بهبود قابل توجهی هستیم و امیدواریم این شرایط تثبیت شده به بهترین 

شکل ممکن ادامه یابد.
مدیران و رهبران سازمان نقش معلم را ایفا می کنند

وی در بخش بعدی سخنان خود با اشاره به نقش رهبران در سازمان های 
گر نگاه جامع به انسان و بستر یادگیری آن داشته باشیم،  متعالی گفت: ا
می بینیم که انسان ها در محیط خانواده، مدرسه، دانشگاه، جامعه و در 
جمع همسالان پرورش می یابند و پس  از آن، هریک از آن ها می توانند 
برای زیرمجموعه خود در همه محیط های یادشده نقش معلمی دلسوز 
و کارآمد را ایفا کنند. باید در نظر داشته باشیم به طور مشخص محیط 
کاری سازمان برای رشد و تعالی افراد، کمتر از سایر محیط ها نیست؛ 
ضمن این که در هر مجموعه، فرهنگ سازمانی خاصی به کارکنان منتقل 
می شود. نکته قابل توجه این است که به طورکلی در همه سازمان ها 
مدیران و رهبران سازمان نقش معلم را ایفا می کنند، زیرا رهبران سازمان 
هستند که با تعیین راهبردهای کلان و نوع ارتباط خود با افراد، فرهنگ 
سازمان را شکل می دهند. دراین بین این سؤال مطرح است که بهترین 
معلم چه کسی است. به نظر می رسد بهترین معلم ازنظر هرکس تعریف 
متفاوتی دارد. معلم می تواند در افراد زمینه و انگیزه لازم برای تحول، موفق 
بودن و متفاوت بودن در آینده را ایجاد کند و پنجره های جدیدی برای 
افکار جدید و مسیرهای جدید به روی افراد باز کند. در سازمان ها نیز 
باید شرایط به همین صورت باشد و رهبران سازمان برای کارکنان خود 

زمینه های رشد و تحول را فراهم کنند.
کارکنان به مدیر و رئیسی که بیشترین انگیزه و تحول را در 

آن ها ایجاد کرده باشد، بیشتر ارج می نهند
بنابر اظهارات طیب نیا، کارکنان به مدیر و رئیسی که بیشترین انگیزه و 
تحول را در آن ها ایجاد کرده باشد، بیشتر ارج می نهند؛ چه بسا افرادی 
در بدو ورودشان به سازمان، شرایطی داشتند که باحال و روز آن ها پس از 
گذشت چند سال به هیچ عنوان قابل قیاس نباشد؛ ممکن است افرادی 
طی این سال ها به رشد و تعالی رسیده باشند و یا خدای نکرده دچار زوال 
شده باشند. در اینجاست که نقش رهبران در سازمان ها بیشتر متجلی 
می شود. امروزه از رهبران سازمان بیشتر انتظار می رود انگیزه کارکنان 
را تقویت کنند. به اذعان مشاوران بزرگ دنیا، عوامل انگیزشی کارکنان 
مواردی فراتر از پاداش های مادی است؛ بنابراین یک سازمان جهان تراز 

باید در حوزه سرمایه های انسانی از مرحله مادی عبور کند.
دغدغه ما باید خودشکوفایی و افزایش انگیزه های 

کارکنان باشد
وی ادامه داد:  باید مدیرانی باشیم که کارکنان از کار کردن در کنار ما لذت 
ببرند. افراد باید از وجود مدیر خود حس مثبتی داشته باشند. مدیر باید 
به دوراز هرگونه ظاهرسازی و به عنوان الگو، رفتارهای اخلاقی مطابق با 
آموزه های دینی و مبتنی بر اخلاق و عدالت را در دستور کار خود قرار دهد 
گر  و باید و همواره از خود بپرسد چقدر زیرمجموعه خود را دوست دارد. ا
واقعاً کارکنان زیرمجموعه خود را دوست داشته باشیم، آن وقت است که 
آن ها نیز عاشقانه برای سازمان کار می کنند و این نگاه متعالی است که 

باید به عنوان فرهنگ سازمانی تصویب شود و بر تمامی بخش های شرکت 
کم گردد. امروز باید فراتر از هرم مازلو حرکت کنیم و دغدغه بیشتر ما  حا
باید بر خودشکوفایی و افزایش انگیزه های کارکنان باشد. مدیران فولاد 
مبارکه با عنایت به هوش و تجارب زیادی که دارند، باید بر این موضوعات 
تمرکز کنند. به خاطر داشته باشیم تداوم و تثبیت موفقیت ها در یک 
سازمان لزوماً تخصیص پاداش و موضوعات مادی نیست، بلکه بیشتر 

در گِرو همین افزایش انگیزه و تعلق خاطر کارکنان است.
اولین گام؛ تعهد خود مدیران در امور و متعهد بودن آن ها 

به کارکنان 
طیب نیا در تبیین راهکارهای اجرایی کردن این تفکر در سازمان 
خاطرنشان کرد: در این راه اولین گام، تعهد خود مدیران در امور و متعهد 
بودن آن ها به کارکنان است. مدیران ابتدا باید تعهد را به صورت عملی 
از خود آغاز کنند. در چنین فضایی، مادام که کارکنان مشاهده کنند 
مسئولان دغدغه آن ها را دارند و به این باور برسند که مدیریت از هر 
کوششی برای تعالی و رشد همه جانبه آن ها دریغ نکرده است، آنگاه در 

این مسیر با تمام وجود حرکت خواهند کرد.
گام دوم؛ شفاف بودن

وی از اهمیت شفاف بودن به عنوان گام دوم در این مسیر یاد و اضافه 
کرد: باید اهداف سازمان به درستی و شفافیت هرچه بیشتر برای 
کارکنان ترسیم و روشن شود. بسیار حائز اهمیت است که هریک از 
افراد در سازمان و حتی شرکت های پیمانکار در هر جایگاهی، از اهداف 
سازمان و دلایل اتخاذ تصمیمات مدیران ارشد سازمان در حوزه های 
مختلف و همچنین نقش خود برای دست یابی به اهداف سازمان و 
مقاصد آن باخبر باشند. باید افراد نقش و مهارت های سازمانی خود را 
در دست یابی به این اهداف پیدا کنند و به آن متعهد شوند و این نقش 

رهبران سازمان است.
گام سوم؛ قدردانی از اقدامات ارزشمند کارکنان

مدیرعامل فولاد مبارکه در خصوص گام سوم تصریح کرد: در گام سوم 
باید از اقدامات ارزشمند همه کارکنانی که به نحوی در تعالی شرکت 
گر کار خوبی انجام می دهند، مدیران،  مؤثر بوده اند، قدردانی شود. ا
رؤسا و شیفت فورمن ها نباید برای دیدن تلاش همکاران خود و قدردانی 
از آن ها منتظر مناسبت خاصی بمانند، بلکه باید در لحظه عملکرد 
خوب همکارانشان را ببینند و در نظر داشته باشند. تأثیر دیده شدن از 
پاداش های مالی بیشتر است. به خاطر داشته باشیم عوامل انگیزشی 
لزوماً مادی نیست و حتماً نباید از سوی مدیریت ارشد سازمان و در 
مناسبت های خاص صورت گیرد. برای افراد مهم است که کارهای 
معنی دار آن ها در سازمان دیده شود. با چنین اقداماتی باید میان 
کسی که کارِ ارزشمندی کرده و کسی که رفتار روزمره اش را در سازمان 
دارد تفاوت معنی داری ایجاد کرد. به خاطر داشته باشیم دیده شدن و 
فرهنگ قدردانی عزت نفس همکاران را افزایش می دهد؛ همچنان که در 

کید شده است. آموزه های دینی ما هم بر این نکته تأ
گام چهارم؛ ایجاد مسیر شغلی

طیب نیا در ادامه سخنان خود از ایجاد مسیر شغلی برای کارکنان 
به عنوان چهارمین گام در این فرایند نام برد و گفت: باید برای همکاران 
مسیر شغلی ایجاد کرد. در مقاطعی هم که برای برخی همکاران 
امکان ارتقای بیشتر میسر نیست، می توان با راهکارهای مؤثر شرایط 
بهتر شدن حال روحی و روانی و پیشرفت آنان را هموار کرد. به یقین 
می توانیم با خرد جمعی و همکاری بین واحدها برای آن ها شرایط 
بهتری فراهم کنیم باید به هر طریق ممکن ازجمله چرخش شغلی و 
با ایجاد انگیزه نزد کارکنان مسیر شغلی همکاران را پربارتر سازیم و به 
بهترین شکل ممکن در افراد تحول ایجاد کنیم تا آن ها نیز در ادامه کار 
متفاوت باشند و در اثر این رشد و تعالی برای سازمان، خانواده خود و 

جامعه منشأ خیروبرکت بیشتر باشند.

مدیرعامل فولاد مبارکه در جلسه کمیته مدیریت تصریح کرد:

دون شـک دسـتاوردهای حـدود دو سـال اخیـر 
و ابتـدای سـال جـاری میسـر نمی شـد، مگـر در 
سـایه کارِ گروهـی کـه خوشـبختانه در بهتریـن 
کنـون در شـرکت سـاری و جـاری اسـت.  حالـت ا
رکوردهـای به دسـت آمده قابل تحسـین اسـت؛ 
امـا بایـد دائمـاً مراقبـت کنیـم و بهتـر شـدن را بـه 

خـود متذکـر شـویم

خبـر خـوب اینکـه بحمـدالله و بـا همـت همـه 
همـکاران، شـرکت بـا قـوت و در کمـال آرامـش و 
ایمنی در حال تولید و پیشبرد اهداف توسعه ای 
خود اسـت و در ادامه موفقیت های سـال قبل، 
از ابتـدای سـال جـاری نیـز بـه رکوردهـای خوبـی 

دسـت یافته ایم و در مسـیر تعالـی درحرکتیـم

به گزارش خبرنگار ایراسین، بهرام سبحانی،رئیس 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در   سیزدهمین دوره همایش 
و نمایشگاه چشم انداز صنعت فولاد و سنگ آهن ایران اظهار 
کان در رتبه دهم تولیدکنندگان  کرد: ایران در ماه مارس کما
فولاد دنیا قرار داشت. ما بیش از ۴0 میلیون تن ظرفیت 
استفاده  آن  از  مختلف  دلایل  به  که  داریم  نصب شده 

نمی شود.
وی گفت: یکی از این دلایل، مشکلاتی نظیر مواد اولیه است، 
گر نتوانیم از این ظرفیت  ولی دلایل دیگری هم وجود دارد و ا
بهره برداری کنیم، ایجاد ظرفیت 55 میلیون تن نیز بی فایده 
است؛ به همین دلیل باید به علت های آن توجه کرد. امروز با 
محدودیت های ناشی از تحریم در صنعت فولاد کشور مواجهیم 

که البته فولادسازان راهکارهایی را در این حوزه پیدا کرده اند.
امنیت  افزود:  ایران  فولاد  تولیدکنندگان  انجمن  رئیس 
سرمایه گذاری و کسب وکار نکته مهمی است که باید به آن توجه 
کرد. ما باید حدود ۱۰ تا ۱2 میلیون تن فولاد صادر کنیم؛ زیرا این 

میزان از فولاد در کشور استفاده نمی شود.
چالش های زیادی بر سر راه تولیدکنندگان برای 

صادرات است
وی خاطرنشـان کرد: امـروز در کشـور در بسـیاری از عرصه ها 
شعار توسعه صادرات داده می شود، ولی سیاست گذاری در 
این حوزه به درستی انجام نمی شود؛ به طور مثال، در حوزه 
شـمش، بسـیاری از کشـورها خصوصـاً کشـورهای همسـایه 
، تعرفه واردات  کارخانه های نورد سـاخته اند و از سـوی دیگر
بـرای میلگـرد گذاشـته اند؛ از طرفـی، در صـورت صـادرات، 
قیمت میلگـرد کمتـر از شـمش خواهد بـود. به همیـن دلیل 

نبایـد به شـمش به عنـوان مـواد اولیـه نـگاه کرد.
سـبحانی تصریـح کـرد: عـلاوه بـر ایـن موضـوع، چالش هـای 
زیـادی بـرای صـادرات بـر سـر راه تولیدکننـدگان وجـود دارد؛ 
به طـور مثـال، وقتـی خریـدار خارجـی سـه مـاه قبـل کالایـی 
را خریـداری می کنـد بـا مکانیسـم موجـود، صادرکننـده 

نمی توانـد پاسـخگوی خریـدار باشـد.
صنعت فولاد کشور امروز درآمد خود را صرف 

هزینه های توسعه خود می کند 
کیـد کـرد: نقطـه سربه سـر صنعـت فـولاد حـدود 8۰  وی تأ
درصـد اسـت کـه قطعـی گاز و بـرق می توانـد بـر افزایـش آن 
بسـیار تأثیرگـذار باشـد. بـه همیـن دلیل رسـیدن بـه ظرفیت 
55 میلیون تن عملاً با چالش هایی همراه اسـت. امیدواریم 
بـا موضوعـات صنعـت فـولاد، عاقلانه تـر رفتـار شـود. نـگاه بـه 
صنعت فـولاد نـگاه خوبی نیسـت. صنعت فـولاد کشـور امروز 
درآمـد خـود را صـرف هزینه هـای توسـعه خـود می کنـد، ولـی 
مسـائلی بـه ایـن صنعـت تحمیـل می شـود کـه جـای تأمـل 

دارد.
نباید صنعت فولاد را به چشم یک صنعت 

پولدار دید، بلکه باید به این صنعت کمک کرد
رئیس انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایران عنـوان کـرد: نباید 
صنعت فولاد به چشـم یک صنعت پولدار دید، بلکه باید به 
این صنعت کمـک کرد تـا عـلاوه بر فعـال کـردن ظرفیت های 
موجـود، طرح هـای توسـعه را تکمیل کنـد؛ زیرا ایـن صنعت، 
صنعتـی بالنـده بـوده و رتبـه مـا در دنیـا نشـان دهنده قـوت 

ایـران در ایـن صنعت اسـت.

ظرفیت صادرات

 10 تا 12 میلیون تن فولاد در کشور

 رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران خبر داد:

www.irasin.ir

 ایـــــــراسیـــــــن
شبکه اطلاعات 
فـــــولاد ایـــــــران 
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راهی جز تعامل با دنیا نداریم

طرح فولاد مه  ولات از پیشرفت مناسب برخوردار استسنگ آهن چین  ارزان شد

مجتبی علی نژاد، فرماندار مه ولات در جریان سرکشی از طرح احداث 
مجتمع فولاد این شهرستان در جنوب خراسان رضوی گفت: این طرح 
از پیشرفت مناسب و 30 درصدی برخوردار است؛ در صورت تامین به 
آماده بهره برداری خواهد بود. مجوز تاسیس  آینده  موقع اعتبار سال 
کارگروه تسهیل  شرکت فولاد مه ولات سال 1399 صادر و با حمایت 
و رفع موانع سرمایه گذاری استان خراسان رضوی به تأسی از سیاست 
حمایتی دولت کار ساخت خود را ادامه می دهد.

آخرین قیمت سنگ آهن وارداتی خلوص ۶۲ درصد در چین پس 
از کمی بهبود در هفته اخیر مجدداً عقب نشینی کرد و با 95/ 3 دلار 
افت به 10۶ دلار در هر تن سی اف آر رسید.

آن  از  قبل  ماه  به  نسبت  آوریل  ماه  در  چین  سنگ آهن  واردات 
 1/5 گذشته  سال  آوریل  به  نسبت  اما  یافت،  کاهش  درصد   ۸/9
درصد افزایش یافت؛ زیرا خریداران منتظر بهبود تقاضا در فصل اوج 
گرچه خلاف این نمایان شد. ساخت وساز در بهار بودند؛ ا

گفت وگو

خبــــــــــــــــــر    

حرکت به سمت تحقق چشم انداز 1۴0۴ یعنی تولید ۵۵ 
میلیون تن فولاد باعث شد تا زنجیره ارزش این صنعت با توسعه 
همراه شود اما متأسفانه این توسعه چندان متوازن نبود و 
باعث شد حلقه هایی از زنجیره با مشکلاتی همراه شود. برخی 
از این مشکلات ناشی از تصمیم نادرست یا عدم توجه به 
طرح جامع فولاد است، اما بخشی دیگر به موضوع تحریم ها 
برمی گردد که دسترسی به تجهیزات جدید و نوآوری ها را سخت 
کرده است. این در حالی است که تعامل با دنیا می تواند بخش 
زیادی از مشکلات را حل کند و سرمایه گذاران را به سمت 
زنجیره ارزش فولاد جذب کند. مهم ترین نکته برای حل 
جذب  توازن  عدم  حل  ازجمله  زنجیره  این  مشکلات 

سرمایه گذار است که رفع تحریم ها در آن بی اثر نیست.
ح جامع فولاد و بررسی مشکلات حلقه های  بازنگری در طر
حاضر در این زنجیره باعث شد ایران از واردکننده فولاد در 
جمع صادرکنندگان قرار بگیرد و در سال های اخیر با تلاش های 
صورت گرفته بتواند در جمع ۱۰ کشور تولیدکننده دنیا باشد. 
درنتیجه لازم است با شناسایی مشکلات موجود در مسیر توسعه 
همه جانبه در زنجیره ارزش گام برداشت و تلاش کرد با به روزرسانی 

تجهیزات و تکنولوژی ها به بهره وری بیشتر دست پیدا کرد.
در این زمینه مهدی کرباسیان رئیس اسبق هیئت عامل سازمان 
توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران معتقد است 
راهی جز تعامل با دنیا نداریم و رفع تحریم ها می تواند به شفاف 
شدن اقتصاد و ورود تجهیزات و ماشین آلات کمک کند. در ادامه 
مشروح گفت وگو با مهدی کرباسیان رئیس وقت هیئت عامل 

ایمیدرو  با دنیای اقتصاد را می خوانید:
گر  آیا امروز زنجیره ارزش فولاد در توازن است؟ ا

خیر چه موضوعی باعث عدم توازن شده است؟
 در سال ۹3 و براساس جمع بندی های صورت گرفته در ایمیدرو 
تصمیم بر آن شد تا شرکت ملی فولاد مکلف به به روزرسانی طرح 
جامع فولاد شود و شرکت فولادتکنیک نیز عهده دار این کار شد. 
در آنجا بود که وزارت صنعت، معدن و تجارت و دیگر متولیان 
بخش معدن مطلع شدند در چه بخش هایی کمبود وجود دارد 
و باید برای رفع آن ها برنامه ریزی کرد. خوشبختانه براساس طرح 
جامع فولاد و مجوزهایی که صادر شد، در کنار اتمام طرح های 
گر  نیمه تمام، این عدم توازن کاهش محسوسی یافت. اما ا
امروز در بخش هایی شاهد عدم توازن هستیم این بدان معنا 
است که سرمایه گذاری ها در حلقه های موجود به درستی شکل 

نگرفته است.
برای حل این مشکلات باید چه اقداماتی صورت 

بگیرد؟
درواقع برای رفع این مشکل وزارت صنعت، معدن و تجارت و 
ایمیدرو باید مدام زنجیره ارزش فولاد را رصد و مشکلات آن را 
حل کنند. برخی از مشکلات مربوط به کمبود سرمایه گذاری یا 
ح های نیمه تمام است. از سویی دیگر باید حمایت هایی  طر

انجام شود تا مشکلات از میان برداشته شود. 
در این بین حرکت به سمت تولید فولاد سبز از الزاماتی است 
که نباید از آن چشم پوشی کرد. تأخیر در حرکت به این سمت 
می تواند هزینه های صادرات فولاد را افزایش داده و بازارهای 
صادراتی را محدود کند. محیط زیست یک بحث جدی در دنیا 
است و بدیهی است به هر میزان صنایع بتوانند میزان کربن 
تولیدی را کاهش دهند و استانداردهای زیست محیطی را 
اجرا کنند، شرایط بهتری در بازارهای صادراتی خواهند داشت 
و وضعیت برای آن ها بهتر خواهد بود و این موضوع ازجمله 
اجبارهایی است که باید انجام شود، زیرا در غیر این صورت 
جریمه یا ممنوعیت هایی در صادرات لازم الاجرا خواهد شد. 
به همین دلیل باید امروز در این مسیر حرکت کرد. این موضوع 
در بحث سوخت کشتی ها، مصرف زغال سنگ و تولید فولاد 
سبز به طورجدی در دستور کار قرار دارد. یکی از مزایا در کشور 
ما ذخایر ارزشمند گاز است و باید گفت در این موضوع یک گام 
بزرگ و روبه جلو داریم، زیرا کشورهای دیگر از زغال سنگ استفاده 

می کنند و شاید مسیر آن ها طولانی تر و کمی سخت تر باشد.
مشکل اصلی برای دست یابی به تولید فولاد سبز 

چیست؟
 یک مشکل اساسی وجود دارد که ماشین آلات ما در تولیدات 
قدیمی بوده و باید بازسازی شود یا باید از تکنولوژی های جدید 
استفاده شود. شاید یکی از مشکلات بزرگ در بحث تحریم 
دسترسی آسان به نوآوری ها و تکنولوژی است. این موضوع 
باعث شد نه تنها در صنعت فولاد بلکه در دیگر صنایع نیز با 
گزیر به حرکت در این مسیر هستیم  مشکلاتی مواجه شویم اما نا
و نمی توانیم از آن چشم پوشی کنیم. درواقع باید به سمتی پیش 
برویم که بتوانیم به تجهیزات و تکنولوژی های روز دنیا دسترسی 

داشته باشیم.
نظر تان دربـاره نقش آفرینی بهبـود روابط بین الملل 
در توسعه صنعتی و گسترش بازارهای صادراتی چیست؟

تعامل با عربستان و امارات متحده عربی نشان می دهد که این 
یک تصمیم خوب بوده و امیدوارم شروعی برای تصمیم های 
جسورانه برای تعامل با دنیا و حل مشکلات تحریمی باشد. ما 
می توانیم بحث تحریم و ارتباط با دنیا را حل و مسائل اقتصادی 
را شفاف کنیم تا به واسطه آن مشکلات در حوزه سرمایه گذاری 
هم حل شود. بدون شک این موضوع در بحث درآمدزایی کشور 
و تأمین ماشین آلات نیز می تواند مؤثر باشد. فراموش نکنیم ما 
راهی جز تعامل با دنیا و حل مشکل تحریم نداریم. رفع تحریم ها 
می تواند ورود سرمایه گذاران و تجهیزات را تسهیل کرده و بخشی 
از هزینه های تولید را کاهش دهد، در این شرایط است که توان 
رقابتی در بازارهای صادراتی نیز افزایش پیدا می کند و می توان 

شاهد ارزآوری بیشتری برای کشور بود.

ثبت رکورد کمترین میزان مصرف 
الکترود گرافیتی در ناحیه فولادسازی

بهنام ادیبی، کارشناس تولید 
کوره های قوس الکتریکی

عبدالرحیم ذوالفقاری، کارشناس برق و ابزار 
دقیق کوره های قوس الکتریکی

سید میثم هاشمی، مسئول الکترود گرافیتی 
ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم

با تلاش کارکنان ناحیه فولادسازی و بهینه سازی فرایند، مصرف الکترود سایز 
۶00 میلی متر در کوره های قوس الکتریکی فولاد مبارکه در فروردین ماه 1۴02 به 

1٫۶0 کیلوگرم به ازای هر تن مذاب کاهش یافت.
برخی مسئولان و کارشناسان این ناحیه درباره علل کاهش مصرف الکترود در فروردین ماه چنین 

گفتند:
سید میثم هاشمی، مسئول الکترود گرافیتی ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم

میزان مصرف الکترود در مدت مشابه سال ۱۴۰۱ به میزان ۱.76 کیلوگرم بر تن مذاب بوده است که 
در فروردین ماه سال جاری ضمن کاهش ۹.۱ درصدی، صرفه جویی قابل توجهی برای شرکت 

حاصل شده است.
کسب این موفقیت مهم حاصل تلاش جمعی همکاران ازجمله گروه فنی تولید، کارکنان تولید و 
تعمیرات کوره های قوس الکتریکی و همکاران بخش الکترود کوره های قوس، بهینه سازی فرایند، 

کاهش توقفات و افزایش آماده به کاری تجهیزات و همچنین تنظیمات مداوم کوره ها بوده است.
بهنام ادیبی، کارشناس تولید کوره های قوس الکتریکی

در فرایند فولادسازی با کوره قوس، الکترود یکی از مواد مصرفی استراتژیک و گران قیمت محسوب 

کثری آن از اولویت زیادی برخوردار است. در شرکت فولاد  می شود و کنترل مصرف و کاهش حدا
مبارکه نیز این راهبرد از ابتدا در دستور کار بوده و همواره تلاش می شود از پتانسیل های تجهیزات و 
کارکنان برای کاهش مصرف الکترود به بهترین شکل ممکن بهره برداری شود. نهایتاً در فروردین ماه 
به همت کارکنان پرانگیزه و پرتلاش واحد کوره های قوس الکتریکی رکورد جدیدی در مصرف الکترود 

سایز 6۰۰ میلی متر رقم خورد.
عبدالرحیم ذوالفقاری، کارشناس برق و ابزار دقیق کوره های قوس الکتریکی

یکی از مهم ترین و چالش برانگیزترین پارامترهای تأثیرگذار بر مصرف الکترود، تنظیمات سیستم 
الکترود رگولیشن )Electrode Regulation( است. به همین منظور پارامترهای برقی و مکانیکی 
شامل جریان، ولتاژ، ضریب قدرت و سیستم هیدرولیک به صورت روزانه پایش می گردد و در صورت 
لزوم برای حفظ آماده به کاری این سیستم ها، اقدامات اصلاحی لازم برنامه ریزی و اجرا می شود. 
خوشبختانه با وجود دانش، تجربه و همدلی کارکنان تولید و تعمیرات واحد کوره های قوس و دفاتر 
فنی ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم، توانستیم با حفظ شرایط تولید ایمن، به این رکورد 
قابل توجه دست یابیم. دست یابی به این موفقیت بزرگ را به تمام همکاران در مجموعه بزرگ 

فولاد مبارکه تبریک می گویم.

گاهی پیمانکاران در دست یابی به اهداف HSE فولاد مبارکه کید بر آ تأ
به گزارش خبرنگار فولاد، جلسه ارتقای ایمنی پیمانکاران واحد تعمیرات مرکزی شرکت 
کز، مدیران عامل  فولاد مبارکه، روز چهارشنبه 20 اردیبهشت ماه با حضور مدیران، رؤسای مرا
پیمانکاران و جمعی از کارشناسان حوزه ایمنی در سالن اجتماعات مرکز تحقیقات شرکت برگزار 

شد.
حسین مدرسی فر، مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست فولاد مبارکه در این جلسه 
کید بر اهمیت مدیریت ایمنی پیمانکاران اظهار کرد: مدیریت ایمنی فرایندی ترکیبی از  با تأ

مهارت های مهندسی، عملیاتی و مدیریتی است.
وی در ادامه افزود: اطمینان از تعهد به مدیریت ایمنی فرایند، ایجاد سیستم ارزش یابی خطرات، 
تجزیه وتحلیل ریسک استقرار، حفظ سیستم مدیریت و کنترل ریسک، تلاش در راستای تعالی با 
بهره گیری از تجارب و آموزه های پیشین، بهبود مستمر در راستای اطمینان از اثربخشی سیستم، 
مدیریت ایمنی فرایند و برقراری و حفظ هوشیاری در سازمان در مورد آسیب پذیر بودن در مقابل 

مخاطرات از المان های مهم مدیریت ایمنی فرایند است.
مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: حصول 
گاهی پیمانکاران در خصوص روش های اجرایی سازمان و هم راستایی آن ها با اهداف  اطمینان از آ

HSE سازمان، از اهمیت زیادی برخوردار است.
وی ادامه داد: در نظر گرفتن برنامه های استاندارد ایمنی و سوابق پیمانکاران، دانش مرتبط با 
ایمنی تجهیزات حفاظت فردی، مشخص کردن مسئولیت ها و روند آموزشی در تأیید صلاحیت 

پیمانکار و بازنگری فرایند تأیید صلاحیت پیمانکاران ازجمله مهم ترین عوامل در تأیید صلاحیت 
پیمانکاران در شرکت فولاد مبارکه است.

کنش در شرایط اضطراری تصریح کرد: پیمانکاران باید از رویه های  کید بر اهمیت وا مدرسی فر با تأ
کنش در شرایط اضطراری سازمان مطلع باشند و آن را رعایت کنند. ازجمله مهم ترین این موارد،  وا

اطلاع رسانی شرایط اضطراری مربوط به فرایندهای مشترک با پیمانکاران است.
وی با اشاره به اهمیت پیاده سازی مدیریت ایمنی پیمانکاران در مدیریت ایمنی فرایند اذعان 
داشت: بازنگری سیستم های تأیید صلاحیت و ارزیابی پیمانکاران، تدوین گردشکار عملیات 
هم زمان برای فعالیت های پیمانکاران و یکپارچه سازی منافع فولاد مبارکه و پیمانکاران از موارد 

مهمی است که باید به آن توجه کرد.
کید کرد: همچنین مشارکت پیمانکاران در گزارش حوادث و سوانح  مدیر HSE فولاد مبارکه تأ
و حوادث فرایندی و شغلی برگزاری Induction Safty قبل از شروع فعالیت و برگزاری دوره های 
آموزشی مدیریت ایمنی فرایند برای آنان از دیگر موارد مهم در خصوص پیاده سازی مدیریت ایمنی 

پیمانکاران در مدیریت ایمنی فرایند در فولاد مبارکه است.
گفتنی است در ادامه این نشست، کارشناسان ایمنی شرکت های کیان پارس اصفهان و پیشگامان 
فن اندیش تهران، به ارائه گزارشی از عملکرد ایمنی مجموعه های خود پرداختند و پس از آن نیز 
گزارشی از عملکرد ایمنی پیمانکاران تعمیرات مرکزی ارائه گردید و در بخش پایانی همایش از کارگران 
برتر ایمنی واحد تعمیرات مرکزی فولاد مبارکه و برخی از شرکت های پیمانکار این واحد تقدیر شد.

در جلسه ارتقای ایمنی پیمانکاران تعمیرات مرکزی  مطرح شد؛

حسین مدرسی فر، مدیر بهداشت 
حرفه ای، ایمنی و محیط زیست
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گفت وگو

 خبــــــــــــــــــر      

استفاده از ظرفیت های صادراتی فولاد مبارکه 
در بازسازی کشور عراق

یت ایمنی فرایند« در شرکت فولاد مبارکه آغاز »مدیر

علی سلمان معلی سرپرست شرکت »بن ماجد« در 
بصره از شرکت های تحت نظر وزارت صمت عراق در 
جریان بازدید از شــرکت فولاد مبارکه گفــت: همراه با 
شرکت نفت بصره، یکی از دو شرکت نفتی بزرگ در عراق و خاورمیانه، 
در جریــان ســفر به ایــران به فــولاد مبارکــه آمدیم تــا جهت عمــران و 
بازســازی عراق با ظرفیت های ایران و به طور مشــخص شرکت فولاد 

مبارکه آشنا شویم.
کید بر اینکه شرکت بن ماجد در کارهای سازندگی و عمرانی نظیر  وی با تأ
پل سازی و پروژه های نفتی در جنوب عراق فعالیت دارد، گفت: هدف ما 
از این بازدید در مرحله اول شــروع همکاری و باز کردن مسیرهایی برای 

تعامل بیشــتر بین دو کشــور همســایه اســت تا بتوانیم این همکاری ها 
را روزبــه روز افزایش دهیم و زمینه های همکاری بیشــتر میــان طرفین را 

بررسی کنیم.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه این شــرکت همچنین در زمینه ساخت 
سازه ها، مخازن، فلنج و تجهیزات نفتی و پیمانکاری شرکت های نفتی 
وزارت صمت اقدامات گســترده ای در دســت اجرا دارد، ازاین رو مصمم 
شدیم که از ظرفیت های کشــور ایران به عنوان شریک تجاری بهره مند 

شویم.
سرپرســت شــرکت بن ماجــد بازدیــد از خطــوط تولیــد فــولاد مبارکــه را 
مسرت بخش خواند و افزود: مطمئناً ما می توانیم  محصولات فولاد مبارکه 

را در بازسازی کشور عراق به کار گیریم؛ درعین حال با تبدیل کردن آن ها در 
صنایع نهایی به یکی از صادرکنندگان حوزه های یادشده تبدیل شویم.

کید کرد: پیش از این محصولات موردنیاز خود را از سایر کشورها با  وی تأ
هزینه های بالاتری که حمل ونقل به ما تحمیل می کرد، تأمین می کردیم؛ 
اما مطمئناً می توانیم با استفاده از ظرفیت های صادراتی فولاد مبارکه ورق 
موردنیاز خود را با کیفیت بهتر و هزینه های حمل ونقل کمتر خریداری و 

وارد کنیم.
سلمان معلی در بخش پایانی سخنان خود گفت: به نوبه خود موفقیت ها 
و تلاش کارکنان فولاد مبارکــه را تبریک می گویم. مایه غرور اســت که این 

شرکت توانسته است به این میزان توانمندی دست یابد.

فرایند پیاده سازی »مدیریت ایمنی فرایند« در فولاد 
مبارکه از روز چهارشنبه بیستم اردیبهشت ماه، با 
برگزاری جلسه مشترک مدیریت بهداشت حرفه ای، 
ایمنی و محیط زیست )HSE( و مدیریت ارشد خدمات فنی و 

پشتیبانی آغاز شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، در این نشست مشترک که در سالن شاهد 
شرکت برگزار شد، حسین مدرسی فر، مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و 
محیط زیست فولاد مبارکه گفت: یکی از حوزه های قابل بهبود در فولاد 
مبارکه که نقش بی بدیلی در ارتقای ایمنی بعد از موضوع ایمنی شغلی 

دارد، موضوع ایمنی فرایند است.
کیـد بر اینکه طبق بررسـی ها و مطالعات انجام شـده بیشـتر  وی با تأ
فولادسـازان دنیـا مقولـه جدیـدی بـه نـام ایمنـی فراینـد را طراحـی و 
پیگیـری می کننـد، گفـت: بـا اتـکا بـه دسـتورالعمل های ایـن نظـام 
تلاش می شـود که از بروز حوادثی کـه احتمال وقوع آن ها کم اسـت، 
گـر اتفـاق بیفتنـد، خسـارات بسـیار شـدیدی بـه بـار می آورنـد  ولـی ا
پیشـگیری گردد. این در حالی اسـت که فـولاد مبارکه نیـز نمی تواند 

ادعـا کنـد کـه از بـروز چنیـن حوادثـی همـواره در امـان خواهـد بود.
مدرسی فر تصریح کرد: در این زمینه با استفاده از آموخته هایمان از 
انجمن جهانی فولاد، به سمت استقرار نظام مدیریت ایمنی فرایند 
)Process Safety Management( حرکت کردیم. البته این کار را عملاً از 
سال ۱3۹8 در فولاد مبارکه آغاز کردیم، اما به دلایل شروع پاندمی کرونا، 
متأسفانه نتوانستیم این طرح را آن گونه که باید پیگیری و اجرا نماییم. با 
این حال در این فاز مصمم هستیم که با استقرار این نظام در فولاد مبارکه 

از بروز حوادث احتمالی سنگین تجهیزاتی پیشگیری کنیم.
کنون در مرحله  وی در تشریح روند اجرایی این نظام در شرکت گفت: ا
تیم سازی و تشکیل کمیته هایی به همین منظور هستیم تا بتوانیم 
نظام یادشده را در تمامی واحدهای فولاد مبارکه مستقر سازیم؛ ازاین رو 
با برگزاری جلسات مختلف در تمامی نواحی تولیدی و خدمات فنی و 
پشتیبانی، تلاش می کنیم ضمن شناساندن این نظام ایمنی، شرایط 

شرکت را در این حوزه بهبود بخشیم.
، فولاد مبارکه در موضوع ایمنی  مدرسی فر تصریح کرد: در حال حاضر
شغلی در شرایط بسیار خوبی به سر می برد و در شاخص هایی از قبیل 

ضریب تکرار و شدت حوادث، به گواه آمار و ارقامی که به ثبت رسیده، 
نسبت به سایر فولادسازان دنیا وضعیت خوبی دارد؛ اما ازآنجا که با هدف 
خود که رسیدن به حادثه صفر است فاصله داریم، تمامی اقدامات را به 

کار می بندیم تا به هدف موردنظر دست یابیم.
جواد کیانی رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی فولاد مبارکه 
هم افزود:  از ایمنی شغلی، موضوع ایمنی فرایند از چندین سال پیش 
در دنیا آغاز شده است و ایمنی شغلی را از این مقوله به طور کامل 

جدا کردند.
وی گفت: ایمنی فرایند روی چهار موضوع، حوادث مرتبط با آتش سوزی 
، انتشار مواد سمی، مواد مذاب و شکست ساختاری متمرکز  و انفجار
گرچه ممکن است این موارد در سازمان ها و کارخانه ها به ندرت  است ا
گوار بسیار بزرگی در  اتفاق بیفتند اما در صورت بروز می تواند پیامدهای نا
پی داشته باشد و می تواند خسارت های مالی توقفات بسیار طولانی و 

صدمات زیادی به نیروی انسانی سازمان وارد آورد.
گرچه شرکت های نفتی از سال ها قبل روی این موضوع  به گفته کیانی ا
کار کرده اند و دستاوردهای خوبی هم رسیده اند اما به طور مشخص برای 
فولادسازان به عنوان یک موضوع جدید در حال پیگیری و اجرا است. و 
فولاد مبارکه نیز به تبع سایر فولادسازان جهان به عنوان نخستین شرکت 
فولادساز کشور در این مسیر گام برداشته است. به نحوی که در این زمینه 
همکاری های بسیار خوبی با دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان 
دارد همچنین پروژه های متعددی با دانشگاه علوم تحقیقات تهران 
در دست اقدام دارد و به طورجدی عملیاتی کردن ایمنی فرایند را در 
کسیژن، هیدروژن،  واحدهای مختلف اعم از واحدهای احیا مستقیم، ا
کس آنیلینگ و فولاد  ایستگاه های گاز، کوره های نورد گرم و گالوانیزه، با
سبا و به طورکلی زیرمجموعه های مدیریت خدمات فنی و پشتیبانی 

آغاز نموده است.
وی تصریح کرد: خوشبختانه جلسات به طور منظم از سال قبل در حال 
برگزاری است و به نظر می رسد نتایج پروژه های این حوزه تا پایان امسال 
مشخص شود. ضمن اینکه بر اساس کاستی سنجی که با دانشگاه انجام 
شده است، فاصله فولاد مبارکه با استاندارد مدیریت فرآیند در حوزه های 
مختلف مشخص شده است ازاین رو می توان برای فعالیت های موردنیاز 

و پیشبرد اهداف در این زمینه بهتر و سریع تر برنامه کرد.
کیانی گفت: با توجه به اهمیت موضوع، فولاد مبارکه مصمم است که 

نظام ایمنی فرایند را طی سه تا چهار سال آینده در شرکت مستقر نماید.

سرپرست شرکت »بن ماجد« در جریان بازدید از شرکت فولاد مبارکه  مطرح کرد: 

با هدف  رسیدن به حادثه صفر انجام شد؛

تقاضای جهانی فولاد رو به بهبود

آرسلورمیتال دومین فولادساز بزرگ دنیا انتظار دارد مصرف ظاهری 
فولاد دنیا به جز چین در سال ۲0۲3 معادل ۲ تا 3 درصد افزایش 
یابد. شرایط بازار در سه ماه نخست سال بهبودهایی داشته و تأثیر 
مثبت آن در سه ماه دوم سال بر سوددهی فولاد نمایان می شود. 
در سه ماه نخست سال این کارخانه 14.5 میلیون تن فولاد خام 
تولید کرد که 11 درصد نسبت به سال قبل کاهش داشت، ولی 
نسبت به سه ماه پایانی سال قبل رشد داشت.

افزایش صادرات گاز طبیعی روسیه به چین

ک معاون نخست وزیر روسیه اعلام کرد که روسیه قصد  الکساندر نوا
دارد صادرات گاز طبیعی به چین را در سال جاری تقریباً 50 درصد 
افزایش دهد.  گازپروم روسیه طی قراردادی سی ساله به ارزش مجموعاً 
، از طریق خط لوله Power of Siberia به چین گاز  400 میلیارد دلار
می فرستد. این خط لوله در سال ۲019 راه اندازی شد و سال گذشته 
شاهد عبور 15.5 میلیارد مترمکعب گاز بود. این میزان در سال جاری به 
۲۲ میلیارد مترمکعب افزایش می یابد.

 کلید توازن عرضه و تولید فولاد

صنعت فولاد زمانی می تواند در خدمت اهداف توسعه 
صنعتــی قــرار گیــرد کــه توســعه زیربخش هــا و انــواع خــاص 
محصــولات آن بــا توجــه بــه اســتراتژی توســعه صنعتــی و 
اولویت های آن صــورت گیرد. اقتصاد ایــران با برخــورداری از 
صادرات ۵ میلیارد دلاری محصولات فولادی، ظرفیت مناسبی 
برای توســعه این صنعــت و بهره گیــری از آن در جهت تقویت 

توسعه صنعتی دارد.
به رغم این ظرفیت های صنعتی، صنایع فولاد امروزه با مسائلی 
همچون تأمین انرژی، تأمین ســنگ آهن، وجــود ظرفیت های 
خالــی در پایین دســت و تولید محصول بــا ارزش افــزوده پایین، 
روبه رو است. این چهار مسئله که مهم ترین مسائل این صنعت 
را تشکیل می دهند منجر به عدم تحقق انتظارات از این صنعت 
مــادر جهت کمک بــه توســعه صنعتی کشــور شــده اند. یکــی از 
ایــن راهکارهــا حرکــت تدریجی بــه ســمت واقعی کــردن قیمت 
نهاده های تولید به منظور افزایش بهره وری واحدهای موجود 
و غلبه بر معضل تأمین انــرژی، جلوگیری از احــداث واحدهای 
کوچک مقیاس در حلقه های مختلف زنجیره و حرکت به سمت 
روش کوره بلند است. بهرام شکوری، فعال معدنی در این باره با 
دنیای اقتصاد گفت وگو کرده که مشروح آن را در دامه می خوانید.

اثرات معضــلات زیرســاختی و انــرژی در تولید در 
بخش معدن چیست؟

بحــث زیرســاخت ها از توســعه حمل ونقل ریلــی و تأمیــن آب و 
برق و گاز یکی از رســالت های دولت هاســت. در کشورهای دیگر 
هــم دولــت در ازای مالیاتی کــه از بخش تولیــد دریافت می کند، 
زیرســاخت ها را توســعه می دهد و امکانات را برای توسعه تولید 
فراهم می کند. ما بارها تذکر داده ایم که دولت کشور را گران اداره 
می کند. دلیل هم آن است که متأسفانه خود دولت بنگاه داری 
می کند و مدل بنگاه داری دولت نیز نامطلوب است. این تجربه 
کل دنیاســت که دولت ها معمولاً بنگاه دارهای خوبی نیستند، 
به همیــن دلیل اســت که کشــور باید توســط بخــش خصوصی 
پیش برود. گواه ایــن مدعا هم صورت مالی شــرکت های دولتی 
و نیمه دولتی اســت که از ســوی وزارت اقتصاد منتشر می شود. 
این مســئله در اینجا پایان نمی یابد. در بودجه هرسال، حدود 
6۰ درصد بودجه به شرکت های نیمه دولتی و دولتی اختصاص 
می یابد. همین مسائل موجب کسری بودجه می شود؛ در نتیجه 
طبیعتاً عدم توسعه زیرســاخت ها سبب شــده که عارضه های 
زیادی برای معادن ایجاد شود. نبود آب و گاز و برق، موجب گلایه 
واحدهای ســاخت فولاد شده است. از ســوی دیگر هزینه های 
ســنگین حمل ونقل هم بــر دوش فعالان افتــاده اســت، زیرا که 
ناوگان ریلی کشور، فرسوده است. این در حالی است که آن سوی 
دنیا، موج ســوم و چهــارم تکنولــوژی در تولید دخالــت دارند در 
نتیجه هزینه های حمل ونقل در دنیا بسیار کاهش یافته، اما این 
هزینه ها در کشور ما بسیار بالاست. این یکی از موضوعات مهمی 

است که زنجیره فولاد با آن دست به گریبان است.
بایدهای محیط زیستی صنعت فولاد چیست؟

به هرحال دنیا به سمتی می رود که کربن را کاهش دهد، اتحادیه 
اروپــا می خواهد تا 2۰5۰ حــدود 8۰ درصد کربن خــود را کم کنند. 
راهکار اتحادیه اروپا برای کاهش این ماده آلاینده نیز بحث مالیات 
بر کربن است که به جدیت دنبال می شود. خود این مسئله مزیت 
رقابتی را برای ما از بین می برد. این مسئله در آینده سنگین تر نیز 
خواهد شــد. با روند فعلی، روزی خواهد رســید کــه دیگر امکان 
عرضه محصولات تولیدی خود در بازارهای جهانی را نخواهیم 
ک تولید نمی کنیم.  داشت، زیرا محصول خود را با سوخت های پا

تأمین مواد اولیه معادن در کشور چگونه است؟
در تأمین مواد اولیه برای ما دو موضوع وجود دارد. طبیعتاً باید به 
کتشافات برویم، زیرا خیلی از ذخایر ما در اعماق  سمت توسعه ا
کتشــافات را بســیار جدی  زمین اســت و طبیعی اســت که باید ا
تلقی کنیم. خوشــبختانه در دهه گذشــته این مهــم رخ داده و 
توانستیم ذخایر را حدود 6۰ درصد افزایش دهیم. به جز این ما 
باید استراتژی توسعه صنعتی برای کشــور خود داشته باشیم و 
جانمایی کارخانه ها را بر اساس رویکرد سیاست صنعتی انجام 
دهیم. با توجه به سرانه مصرف و تولید فولاد که در ۱۴۰۱ پیش بینی 
شــده باید تولیــد 55 میلیــون تن فــولاد را محقــق کنیــم و از این 
مقدار فولاد باید بیش از ۱7 میلیون تن صادر شود؛ بنابراین این 
کز جنوبی کشور انجام شود. این گونه می توانیم  توسعه باید در مرا
مواد اولیه را از خارج از کشــور وارد کنیم؛ مثل برزیل، هند و سایر 
کشورها. همچنین می توانیم آب را شیرین کرده و وارد کنیم تا این 
هزینه های گزاف را برای ساخت فولاد پرداخت نکنیم و همچنین 

صادرات فولاد را هم افزایش دهیم.
 دلیل عدم توازن فروش داخلی و صادرات چیست 

و چه تبعاتی برای  صنعت فولاد دارد؟
بخــش زیــادی از صنایــع پایین دســت بــه تناســب صــادرات ما 
توسعه نیافته است و بستر به گونه ای فراهم شده که در صنایع 
پایین دستی سرمایه گذاری نشده است. همچنین دولت نباید 
گر دولت در بورس دخالت نکند  در قیمت گذاری دخالت کند. ا
و قیمت گذاری دستوری انجام ندهد، وضعیت بهتر خواهد شد. 
همچنین دولت نبایــد ارز نیمایــی را مبنای عرضــه در بورس در 
نظر گیرد تا دلال ها از آن سوءاستفاده کنند. سیاست گذار نباید 
سازوکارهای اشتباه خود را در بازارها پیاده کند، زیرا میزان عرضه 
گر همه این عرضه  به طور طبیعی بیش از تقاضای بازار اســت. ا
در بازار بورس سرازیر شــود، قیمت مناسبی برای محصول پیدا 
نخواهد شد. به نظر من به جای بورس دولت مبنای قیمت گذاری 
را قیمت های جهانی در نظر بگیرد و در عوض هزینه های حمل را 
از آن کم کند تا در داخل کشور این محصولات به صورت اقتصادی 
به دست مصرف کننده و صنایع پایین دستی برسد. عدم دخالت 

دولت می تواند توازن را در کشور ایجاد کند.

، فـولاد مبارکـه در موضـوع ایمنی  در حال حاضـر
شـغلی در شـرایط بسـیار خوبـی بـه سـر می بـرد 
و در شـاخص هایی از قبیـل ضریـب تکـرار و 
شـدت حـوادث، بـه گـواه آمـار و ارقامـی کـه بـه 
ثبـت رسـیده، نسـبت بـه سـایر فولادسـازان دنیـا 
وضعیت خوبی دارد؛ اما ازآنجا که با هدف خود 
که رسـیدن بـه حادثه صفر اسـت فاصلـه داریم، 
تمامـی اقدامـات را بـه کار می بندیم تا بـه هدف 

موردنظـر دسـت یابیـم
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گام های جدید فولاد خوزستان در عرصه های 
بین المللی با صادرات خدمات فنی مهندسی

کاهش ریسک تأمین و تعمیر
 ترانسفورماتورهای کوره صنایع فولادی

با حضور مدیرعامل شرکت مهندسین مشاور پیشگامان فولاد جنوب، 
مشاور مدیرعامل فولاد خوزستان، سفیر ایران در کوبا، معاون وزیر 
انرژی کوبا و مدیرعامل شرکت ACINOX، تفاهم نامه همکاری در حوزه 
خدمات فنی و مهندسی به امضا رسید. در این آیین ارائه مواردی 
همچون انتقال دانش فنی در زمینه بهره برداری، مشاوره و ارائه خدمات 
فنی و مهندسی در طرح های توسعه و تأمین مواد اولیه و صادرات 
کید دو طرف قرار گرفت. محصولات فولادی مورد تأ

دانیال گرزین، مدیرعامل شرکت ترانسفورماتور کوره آریا گفت: ما به 
کتور برای  دنبال تأمین کیفی و مطمئن انواع ترانسفورماتور کوره و را
کنون قابلیت تولید انواع  شرکت های فولادی هستیم. مجموعه ما هم ا
ترانسفورماتور کوره قوس الکتریکی، ترانسفورماتور کوره پاتیلی و انواع 
کتور موردنیاز صنایع فولاد و فروآلیاژ کشور را دارد و در همین مدت،  را
اعتمادی از سوی مجموعه صنایع فولاد کشور به این مجموعه شده که 
در حال ساخت بزرگ ترین ترانسفورماتور کوره قوس کشور هستیم.

خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

تولید زغال سنگ هند در آوریل 2023 میلادی نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته شاهد رشد ۸٫۶۷ درصدی بود.

به گزارش فولادبان به نقل از وب سایت the hindu، میزان تولید 
زغال سنگ هند در آوریل 2۰23 میلادی به 73 میلیون و 2۰ هزار 
تن رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته )67 میلیون و 8۰ 

هزار تن( رشد 8.67 درصدی نشان می دهد.
)coal India( در این میان، شــــرکت بـــزرگ زغال سنــگ هنـد 

 57  میلیون و 57۰ هزار تن زغال سنگ در آوریل سال جاری تولید 
کی از افزایش 7.7 درصدی نسبت به مدت مشابه سال  کرد که حا
2۰22 میلادی است. این افزایش تولید حاصل تلاش دولت برای 
رشد تولید داخلی زغال سنگ به منظور تأمین نیاز کشور و کاهش 

وابستگی به واردات این محصول عنوان شده است.
رشد ۱۲ درصدی ارسال زغال سنگ

میزان ارسال زغال سنگ این کشور نیز از 7۱ میلیون و ۹۹۰ هزار تن 
در آوریل 2۰22 میلادی با رشد ۱۱.76 درصدی به 8۰ میلیون و ۴5۰ 

هزار تن در آوریل 2۰23 میلادی افزایش یافت.
هند دومین مصرف کننده بزرگ زغال سنگ جهان به شمار می رود 
و رشد تولید زغال سنگ در این کشور می تواند اثرات مثبتی در 
بخش انرژی هند داشته باشد. دولت هند سرمایه گذاری های 
بزرگی جهت رشد تولید زغال سنگ در کشور انجام داده است 
که انتظار می رود اشتغال زایی و رشد اقتصادی را به دنبال 

داشته باشد.
هم زمان با رشد تولید این ماده معدنی، نگرانی ها از اثرات 
محیط زیستی و خطرات جانی مرتبط با معدنکاری و استفاده 
از زغال سنگ نیز افزایش می یابد. بنابراین دولت هند اهدافی را 
برای کاهش اثرات زیست محیطی معدنکاری زغال سنگ تعیین 
گرچه هنوز برای دست یابی به آن ها راهی طولانی  کرده است، ا

در پیش دارد.
به طورکلی، رکورد تولید زغال سنگ هند در آوریل سال جاری 
میلادی گامی مثبت در توسعه بخش انرژی کشور است، اما نیاز 

به رویکردی مناسب برای تضمین تولید پایدار دارد.

به گزارش آرتان پرس و به نقل ازGMK، در گزارش انجمن 
فولاد اروپا )EUROFER( آمده است که حجم تولید در بخش 
ساخت وساز اتحادیه اروپا در سال 2022 حدود ۴٫۸ درصد 
نسبت به سال قبل افزایش یافت. این انجمن انتظار دارد 
حجم تولید در بخش ساخت وساز اتحادیه اروپا در سال 2023 

حدود 1٫۶ درصد نسبت به سال قبل کاهش یابد.
در سه ماهه چهارم سال 2۰22، حجم تولید در بخش ساخت وساز 
اتحادیه اروپا نسبت به مدت مشابه در سال قبل ۰.2 درصد کاهش 
داشته است. بررسی ها نشان می دهد سرمایه گذاری ناخالص 
در سرمایه ثابت در ساخت وساز اروپا نیز در سه ماهه چهارم 
سال 2۰22 حدود ۰.۹ درصد نسبت به مدت مشابه در سال قبل 

افزایش یافته است.
بر اساس گزارش انجمن فولاد اروپا )EUROFER(، روند مثبت 
در بخش ساخت وساز اتحادیه اروپا که از سه ماهه چهارم سال 
2۰2۰ مشاهده شده است، در سه ماهه چهارم سال 2۰22 به پایان 
رسیده است. باید توجه داشت که دلایل ادامه نیافتن روند 
مثبت در بخش ساخت وساز اتحادیه اروپا، افزایش قیمت مصالح 
ساختمانی، کمبود نیروی کار در برخی از کشورهای اتحادیه اروپا 

و عدم اطمینان اقتصادی فزاینده بوده است.
طی سال های 2۰2۱ و 2۰22، بخش ساخت وساز اتحادیه اروپا بهبود 
زیادی داشت. در نتیجه بررسی ها نشان می دهد این امر تا حد 
زیادی توسط طرح های حمایتی سخاوتمندانه دولتی در سطح 
ملی و اتحادیه اروپا تسهیل شده که به نفع بخش های مسکن 

خصوصی و ساخت وساز عمرانی بوده است.
انجمن فولاد اروپا )EUROFER( انتظار دارد حجم ساخت وساز 
در اتحادیه اروپا در سال جاری ۱.6 درصد کاهش یابد و در سال 

2۰2۴ به ۱.3 درصد برسد.

افزایش ۸٫۷ درصدی تولید زغال سنگ هند 

در آوریل 2023

افزایش حجم ساخت وساز 

در اتحادیه اروپا

با تلاش کارکنان نورد گرم، مصرف سالانه غلتک 
در این ناحیه با ثبت رکوردی جدید در سال 1۴01 به 

کمترین میزان از ابتدای بهره برداری تا کنون رسید.
خبرنگار فولاد در پی کسب این موفقیت، در مصاحبه با برخی از رؤسا و 
کارشناسان این ناحیه، جزئیات و دلایل رسیدن به این رکورد را جویا شده 

است. ماحصل این گفت وگوها را در ادامه می خوانید.
فرزاد فرهادی ،رئیس گروه فنی ناحیه نورد گرم

رکورد قبلی مصرف غلتک خط نورد گرم مربوط به سال ۱۴۰۰ و به مقدار 
3.57 میلی متر به ازای هزار تن تولید کلاف بود که این رکورد در سال ۱۴۰۱ 

به 3.3۹ میلی متر به ازای هزار تن تولید کلاف ارتقا یافته است.
این دستاورد مهم، به طور خلاصه با انجام فعالیت هایی نظیر برنامه ریزی 
مناسب تولید، سنگ زنی بهینه و کنترل دقیق کران غلتک های نورد، 
بارگذاری مناسب قفسه های نورد، بازرسی و نظارت مستمر فرایندهای 

کارگاه غلتک و... در این ناحیه حاصل شده است.
این موفقیت را به کلیه همکاران، ذی نفعان و شرکای کسب و کار گروه 
فولاد مبارکه تبریک می گویم و از حمایت های مدیریت ارشد شرکت و 
سایر مدیریت های سازمان و همچنین زحمات بی دریغ تمامی همکاران 
ناحیه نورد گرم، پشتیبانی سایر نواحی و شرکت های پیمانکار تشکر و 

قدردانی می کنم.
مهدی ملک زاده، رئیس کارگاه غلتک نورد گرم

، همـکاران ناحیـه نـورد گـرم بـا انجـام اقدامـات   در سـال های اخیـر
اصلاحـی مسـتمر و مؤثـر، موفـق بـه کاهـش چشـمگیر مصـرف غلتک و 

حـوادث شکسـت غلتـک گردیدنـد؛ به طوری کـه 27 حادثـه شکسـت 
غلتک در سال ۱3۹8 به 3 حادثه شکسـت غلتک در سال ۱۴۰۱ کاهش 
یافـت. بـدون شـک ایـن موفقیـت نتیجـه اقدامـات گروهـی و مسـتمر از 
تمامی قسمت های کارگاه غلتک، تعمیرات و تولید خط نورد گرم بوده 
اسـت کـه بـدون وجـود روحیـه همـکاری تیمـی در کنـار تخصـص افـراد 
حرفه ای قابل دست یابی نبوده اسـت. همچنین توسعه ماشین های 
سـنگ زنی غلتـک، ارتقـای فرایندهـای نگهـداری و تعمیـرات در کارگاه 
غلتـک، افزایـش آماده بـه کاری تجهیـزات، کنتـرل و نظـارت مسـتمر 
فرایندهـای سـنگ زنی و تراشـکاری و... از دیگـر عوامـل مؤثـر در ایـن 

موفقیـت بوده انـد.
محمدرضا کاجی، مهندس فرایند ناحیه نورد گرم

عمده مصرف غلتک در ناحیه نورد گرم مربوط به خط تولید نورد گرم 
است؛ به طوری که مطابق با دستورالعمل، تعویض غلتک های کاری 
و پشتیبان در نورد مقدماتی و نورد نهایی در انتهای برنامه های تولید 
انجام می گیرد. همچنین در بین برنامه نورد برخی از کیفیت های ویژه 
و خاص، تعویض غلتک های کاری قفسه های ابتدایی نورد نهایی نیز 
 انجام می گیرد. غلتک های نورد پس از خروج از خط نورد گرم، در 

ً
مجددا

کارگاه غلتک نورد گرم در صورت لزوم تراشکاری می شود و پس از سنگ زنی 
و کران دهی، بازرسی و کنترل های لازم، جهت استفاده در خط نورد گرم 

آماده سازی می گردد.
غلتک هـای مورداسـتفاده در فرایند نورد گرم در دسـته حسـاس ترین 
و گران تریـن تجهیـزات مورداسـتفاده در فراینـد نـورد قـرار می گیرنـد. 

عملکرد مناسب آن ها همواره عامل مهم و تعیین کننده ای در رسیدن 
بـه کمیـت و کیفیـت موردنیـاز محصـولات تولیـدی اسـت. ازآنجا کـه 
غلتک هـا، حیـن نـورد تحـت تأثیـر انـواع بارگـذاری گسـترده ازجملـه 
خسـتگی مکانیکـی و حرارتـی قـرار می گیرند، حـوادث شکسـت غلتک 
ناشـی از آن همواره یـک چالش جـدی در فرایند نورد به شـمار می آید. 
ایـن موضـوع عـلاوه بـر ایجـاد آسـیب های گسـترده بـر روی تجهیـزات 
خـط تولیـد و از دسـت رفتـن غلتـک، بـر کیفیـت محصـولات نیـز تأثیـر 

منفـی می گـذارد.
به طورکلی، به منظور کنترل حوادث و آمادگی برای یک تجهیز مکانیکی، 
سه دسته اقدامات باید صورت گیرد که عبارت  است از: استفاده از جنس 
متناسب با شرایط بهره برداری، کاهش تنش های وارد بر تجهیز در حین 
بهره برداری و نهایتاً بهبود فرایند نگهداری و تعمیرات. به منظور کاهش 
حوادث شکست غلتک، هر سه دسته اقدامات در ناحیه نورد گرم در 
دستور کار قرار گرفت. در ابتدا مطالعه گسترده ای به منظور شناسایی 
خواص مکانیکی انواع غلتک ها از سازندگان مختلف صورت پذیرفت و 
براساس آن چیدمان غلتک ها در قفسه های نورد تعیین گردید. همچنین 
در جهت کاهش تنش های وارد بر لبه های غلتک، کران بهینه مبتنی بر 
تحلیل المان محدود در فرایند سنگ زنی اعمال گردید. نهایتاً در راستای 
ارتقای فرایند نگهداری و تعمیرات، اقدامات مختلفی همچون بهبود 
روش سنگ زنی غلتک، انجام تست های غیرمخرب دوره ای، افزایش 
بازرسی های غلتک ها در قفسه، بهبود شرایط قفسه های نورد و... به 

انجام رسید.

ثبت رکورد کاهش مصرف سالانه غلتک
 در ناحیه نورد گرم

ید تجهیزات و قطعات یدکی فولاد مبارکه بهبود شاخص های خر
با وضع تحریم های ظالمانه، موانع و چالش های 
جدیدی در مسیر تأمین کالا در سطح داخلی و 
بین المللی پدید آمد که پیش بینی می شد روند 
خرید قطعات فولاد مبارکه را در سال 1۴01 دچار وقفه کند، اما با 
تحلیل های انجام شده در زمینه بازار و شبیه سازی راهکارهای 
آنالیزشده، نه تنها این اتفاق نیفتاد، بلکه بهبودهای مهمی 
در فرایند و دستورکارهای خرید در اثر اجرای راهکارهای جدید 

حاصل شد.
این مطلب را مهدی سهرابی، مدیر خرید تجهیزات و قطعات یدکی 
فولاد مبارکه در جلسه کمیته مدیریت این شرکت اعلام و اظهار کرد: 
مهم ترین چالش های این واحد در سال گذشته نوسانات شدید 
نرخ ارز و کمبود مواد اولیه در سطح بین المللی بود. در این راستا، 
واحد خرید تجهیزات و قطعات یدکی به منظور انجام مأموریت 
خود، همواره در تلاش است برای بهبود شاخص های تأمین 
پایدار و اقتصادی کالا )تأمین به موقع، رقابتی و کیفی( و پشتیبانی 
نواحی تولیدی گام های مؤثری بردارد و مصمم است که روند خرید 
به گونه ای انجام شود که خطوط تولید دچار کمبود قطعه و توقف 

نگردد.
وی گفت: اقدامات مؤثر انجام شده جهت عبور از چالش های سال 

گذشته در حوزه خرید و تأمین تجهیزات عبارت اند از:
۱-جهت رفع مشکل نوسانات شدید نرخ ارز با ابلاغ سفارش های 
ارزی )پرداخت ریالی(، افزایش مبلغ پیش پرداخت به منظور کاهش 
ریسک تأمین کنندگان و سازندگان و برندسازی و توانمندسازی 
شرکت های تأمین کننده و شناسایی و عقد قرارداد با شرکت های 
جدید و مجرب در دستور کار قرار گرفت که پیاده سازی این فرایند 

موجب جلوگیری از حذف سفارش های خرید و افزایش تمایل 
تأمین کنندگان و سازندگان جهت همکاری و تأمین و ساخت 

کالاهای موردنیاز فولاد مبارکه گردید.
2-در راستای رفع مشکل کمبود مواد اولیه در سطح بین المللی و 
، با حمایت از شرکت های توانمند داخلی  به تبع آن در داخل کشور
و عقد قراردادهای جدید، ریسک های تأمین و همچنین توقفات 

اضطراری نواحی تولیدی کاهش یافته است.
مدیـر خریـد تجهیـزات و قطعـات در ادامـه نتایـج و دسـتاوردهای 
حاصـل از اقدامـات انجام شـده را کاهـش زمـان خریـد از 3۰5 روز 
بـه 25۹ روز و افزایـش بهـره وری و کیفیـت خریـد اعـلام و اضافـه کـرد: 
خ ارز مبلـغ خریـد  علی رغـم افزایـش شـدید قیمـت قطعـات و نـر
ایـن بخـش تنهـا 6 درصـد )از ۴6،2۹6 بـه ۴۹،۴2۰ میلیـارد ریـال( 
افزایش داشـت کـه رکورد بسـیار مطلوبـی در سـطح بازرگانـی داخلی 

و بین المللـی اسـت.
 سهرابی نتایج و دستاوردهای اقدامات انجام شده در سال ۱۴۰۱ 
را کم سابقه دانست و گفت: افزایش سودآوری شرکت فولاد مبارکه 
و افزایش رضایت مشتریان داخلی و خارجی از نتایج مستقیم و 
کاهش زمان تدارک کالا، افزایش آماده به کاری تجهیزات، افزایش 
تولید و کاهش ریسک و توقفات اضطراری در نواحی تولیدی از نتایج 

غیرمستقیم این اقدامات است.
وی در بخش پایانی سخنان خود از حمایت مدیرعامل، معاونت 
خرید و همه نواحی تولیدی شرکت در تحقق این دستاوردهای بزرگ 
قدردانی و ابراز امیدواری کرد با همت و تلاش همکاران واحد خرید 
تجهیزات و قطعات یدکی، روند روبه بهبود فرایندهای خرید بهتر و 

بیشتر از سال گذشته ادامه یابد.

فرزاد فرهادی ،رئیس گروه فنی ناحیه نورد گرم

مهدی ملک زاده، رئیس کارگاه غلتک نورد گرم

محمدرضا کاجی، مهندس فرایند ناحیه نورد گرم

مهدی سهرابی، مدیر خرید تجهیزات و قطعات یدکی
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خبـــــــــــر کوتاه

محمدرضا فرزین در جلسه علنی 19 اردیبهشت مجلس شورای اسلامی 
درباره بازنگرداندن ارز صادراتی برخی از صنایع اظهار کرد: در این 
راستا کمیته ای تشکیل شده تا به تخلفات مورد رسیدگی شود؛ اما نباید 
که در  فراموش کرد بسیاری از صنایع در این زمینه اقدام می کنند؛ چرا
سال گذشته ۶5 میلیارد دلار ارز تأمین شده که نشان دهنده بازگشت 
این منابع است. سهم اعظم این ارز مربوط به پتروشیمی  و فولاد بوده، اما 
تخلفاتی هم وجود دارد که به آن ها رسیدگی می شود.

مهدی کوهی، مدیرعامل ذوب آهن اصفهان، در پنجمین نمایشگاه 
کید رئیس جمهوری در  توانمندی های صادراتی ایران با اشاره به تأ
افتتاحیه این نمایشگاه بر تولید و گسترش صادرات در همه زمینه ها به 
جهت ارزآوری، گفت: ذوب آهن اصفهان با توجه به بررسی هایی که در 
کشورهای هدف صادراتی خود انجام داده، در برنامه تولید، محصولات 
ارزش افزا را در اولویت قرار داده است. در حال حاضر حدود 45 
درصد تولیدات ارزش افزای ذوب آهن اصفهان صادر می گردد.

 خـبــــــــــــــــــر      

گشت ۶۵ میلیارد دلار ارز صادراتی در سال 1۴۰1 باز ۴۵ درصد محصولات ارزش افزای ذوب آهن اصفهان 
صادر می شود

تولید محصولات بدون عیب و منطبق با سفارش 
مشتریان از اصول محوری تولید در فولاد مبارکه 
است و  تلاش همه کارکنان تولید و کنترل کیفی بر 
این است که در این مسیر حرکت کنند؛ بنابراین 
بازرسی تختال های صادراتی توسط کارکنان کنترل 
کیفی و انطباق آن با شرایط درخواستی مشتریان 
اهمیت ویژه ای دارد و مستلزم دقت و صرف 

زمان زیادی است

اهرم های توسعه صنعت فولاد

صنعت فولاد یکی از صنایع مهم و گسترده در جهان و 
ایران اسـت. این صنعت تأثیر عمده ای بر زندگی بشر داشته 
است و تا حد زیادی مهم ترین ماده چندمنظوره و سازگاری 
کشـورهای بـزرگ  کـه مورداسـتفاده قـرار می گیـرد.  اسـت 
تولیدکننده فـولاد میانی ازجملـه چیـن، هنـد، ژاپـن و ...، نگاه 
ویـژه ای به ایـن صنعت به عنـوان عامـل مؤثر بـر فعالیت های 
اقتصادی دارنـد و از سـوی دیگر بـه این مهم دسـت یافته اند 
که هرکدام از شاخص های اقتصادی نیز به رشد و یا افول این 
صنعت کمک می نماید. عوامل مؤثـر بر صنعت فولاد کـه لازم 
اسـت هر کشـور تولیدکننده با جایگاه قابل قبول به آن توجه 

کند در ادامه آورده شده است:
 سیاست های کلی و اقدامات دولت: این سیاست ها و 
اقدامـات دولـت می توانـد در سـازمان های برنامـه و توسـعه، 
کز اطلاعاتی و آماری و... اتخاذ گردد. لازم  وزارت های مربوطه، مرا
گروه هـا و  اسـت سیاسـت و برنامـه همـکاری نزدیکـی میـان 

ارگان های مربوطه وجود داشته باشد.
ماده اولیـه و انـرژی پایـدار: هر کشـور کـه در تولید فـولاد و 
محصـولات فـولادی فعالیـت دارد، در تأمیـن مـاده اولیـه و انرژی 
خـود نیازمنـد اطمینـان و امنیتـی اسـت کـه از ایجـاد هرگونـه 

بی نظمی در تولید جلوگیری کند.
 شـاخص های کلان اقتصـادی: ایـن شـاخص ها شـامل 
رشد اقتصادی، سرمایه گذاری دارایی های ثابت، شاخص های 

قیمت تولیدکنندگان و مصرف گنندگان است.
ایـن   شـاخص های هدایت کننـده تقاضـای فـولاد: 
شاخص ها شـامل شـاخص مدیران خرید PMI، سـرمایه گذاری 
مسکن، سـرمایه گذاری زیرساخت، سـرمایه گذاری ماشین آلات 

و تجهیزات، صنعت خودرو و لوازم خانگی است.
 مسیر توسعه تکنولوژی: نقشه راه فناوری و تکنولوژی که 
در حال حاضر در جهان به سمت کمیته های راهبری بی طرفی 
کربن هدایت می گردد بسیار اهمیت دارد. این نقشه راه در حال 
حاضـر دربرگیرنـده بهبـود بهـره وری انـرژی در سیسـتم های 
موجود، بازیافت و استفاده مجدد از منابع، نوآوری و بهینه سازی 
فرایندهـای موجـود، پیشـرفت فنـاوری آهـن و فـولاد، ارتقـای 
محصـولات فـولادی تولیـد بـا کارایـی بـالا و بـادوام و اسـتفاده و 

ذخیره سازی کربن CCUS است.
شـاخص های  همچنیـن  و  اقتصـادی  کلان  شـاخص های 
هدایت کننـده تقاضـای فـولاد بـه نحـوی درگیـر سیاسـت های 
اقتصـادی یـک کشـور اسـت و در برنامه ریزی هـای سـالیانه یـک 
دولت نهفته اسـت. در حال حاضر در کشـور سـتاد تنظیم بـازار، 
وزارت صمـت و بورس کالای ایران، شـورای رقابـت، بانک مرکزی 
و.. در مواردی همچون عوارض صادراتی، مدیریت بازار در بورس 
کالا، تعییـن قیمت هـای پایـه، سیاسـت های ارزی و ... به عنـوان 
نهادهای تصمیم سـاز صنعت فولاد اقدام به اتخاذ سیاسـت ها 
می نماینـد. بررسـی رونـد تصمیم هـا و ابلاغیه هـای سـال ۱۴۰۱ 
همگـی بـا هـدف کمـک بـه کشـف قیمـت واقعـی در بـورس کالا، 
جلوگیری از رفتارهای هیجانی و تشدید قیمت های غیرواقعی، 
گرچه کـه موارد  حمایت از مصرف کننـده نهایی و.. بـوده اسـت. ا
ابلاغی توانسته است به شفافیت بازار کمک کند، اما با توجه به 
تأثیرپذیری قیمت های داخلی از قیمت جهانی، فواصل زمانی 
در اعمال تغییرات قیمت های جهانی در قیمت هـای داخلی و 
همچنین اعمال سیاست ها می تواند از اثرگذاری مطلوب برای 

تولیدکننـدگان و مصرف کننـدگان فـولاد کشـور بکاهد.
 نگاه اجمالی به شـاخص های کلان اقتصادی بیانگر این اسـت 
که طـی یـک دهـه گذشـته مصـرف فـولاد داخلی بـا متوسـطی در 
حـدود ۱8.3 میلیـون تـن بـدون هیچ گونـه رشـد قابل توجـه بـه 
حرکت خـود ادامـه داده اسـت. متوسـط نـرخ رشـد ارزش افـزوده 
سـاختمان طی یک دهه گذشـته حـدود ۰.2۴ درصد و متوسـط 
نـرخ رشـد ارزش افـزوده صنعـت نیـز در دوره مشـابه در حـدود 
۱.63 درصـد بـوده اسـت. پیش بینی هـای بـازار فـولاد جهانـی 
کـی از ایـن اسـت کـه بخـش ساخت وسـاز سـهمی  سـال 2۰۴۰ حا
در حـدود 5۰ درصـد مصـرف فـولاد جهـان را خواهـد داشـت و 
کانون های مصرف اتومبیل و ماشـین آلات نیز همچون گذشته 
کنـون لازم  سـهم مصرفـی خـود را حفـظ خواهنـد کـرد. ازایـن رو ا
است به تأثیرگذاری سیاست های توسـعه ای ایران به آینده بازار 
مصرفی فـولاد ایران توجـه نمـود. تأمین مـاده اولیه سـنگ آهن، 
دسترسـی به انرژی پایـدار، بازارهای صادراتی، توسـعه فنـاوری و 
کنون مسائلی هستند که نباید نسبت به آن ها بدون  تکنولوژی ا
که صنعت فولاد کشـوری که توانسـته طی  برنامه عمل کـرد؛ چرا
۴ سال مداوم جایگاه دهم تولید را حفظ نماید، بیش از گذشته 

نیازمنـد توجه اسـت.
لیلا نیلفروشان، مدیر گروه مطالعات اقتصادی فولادتکنیک
    منبع: دنیای اقتصاد

بومی سازی سامانه کنترل نظارتی و جمع آوری داده ها )SCADA( در شرکت فولاد مبارکه
برای نخستین بار در کشور انجام شد؛

رکورد بازرسی تختال در انبار  روباز   به ثبت رسید
به همت بازرسان مستقر در انبارهای روباز ناحیه 
فولادسازی فولاد مبارکه در تاریخ یازدهم فروردین 
1۴02 تعداد 123۸ عدد تختال مورد بازرسی قرار گرفت 

و این رقم تا پایان ماه به ۹2۷۵ تختال افزایش یافت.
صفرعلی بگی، فورمن کنترل کیفی فولادسازی، ضمن اعلام این خبر 
در اهمیت افزایش بازرسی ها گفت: افزایش تولید و بازرسی تختال در 
فولادسازی امکان فروش قسمتی از تختال به صورت صادرات را فراهم 

می سازد.
وی در این زمینه گفت: در فرایند کنترل کیفیت، تمامی تختال های 
فروش داخل و خارج از کشور جهت تأیید پارامترهای کیفی به انبارهای 
روباز فولادسازی ارسال می شود و فعالیت های ذیل روی آن ها انجام 
می شود: ۱-بازرسی چشمی تمام وجوه تختال جهت کنترل عیوب 
سطحی، داخلی و شکلی؛ 2-بررسی وضعیت ابعادی تختال ها با 
ابزارهای مختلف اندازه گیری و تطبیق آن ها با سفارش درخواستی 
مشتری؛ 3- بررسی کیفیت تختال های تولیدی )آنالیز شیمیایی( با 
توجه به سفارش مشتری؛ ۴-نظارت بر روش های رفع عیب تختال ها 

طبق دستورالعمل.
فورمن کنترل کیفی فولادسازی در خصوص وظایف واحد کنترل کیفی 
گفت: حفظ و ارتقای رضایت مشتریان در زمینه کیفیت محصولات 
دریافتی از مهم ترین این وظایف است؛ زیرا بروز هرگونه اشتباه در بازرسی و 
تأیید نابه جای کیفیت تختال ها، منجر به نارضایتی مشتریان و خدشه دار 

شدن برند ارزشمند شرکت می شود.
کید بر اینکه تولید محصولات بدون عیب و منطبق با سفارش  وی با تأ
مشتریان از اصول محوری تولید در فولاد مبارکه است، ادامه داد: تلاش 

همه کارکنان تولید و کنترل کیفی بر این است که در این مسیر حرکت 
کنند؛ بنابراین بازرسی تختال های صادراتی توسط کارکنان کنترل کیفی و 
انطباق آن با شرایط درخواستی مشتریان اهمیت ویژه ای دارد و مستلزم 
دقت و صرف زمان زیادی است و چنانچه زمان بازرسی طولانی شود، 
شاهد تجمع تختال ها در انبار، کمبود فضا و تأخیر در عملیات بارگیری و 

ارسال محصول خواهیم بود.
صفرعلی بگی رکورد قبلی بازرسی تختال در انبارهای روباز فولاد مبارکه 
را مربوط به بهمن ماه سال ۱3۹8 و به تعداد ۱۰5۰ عدد تختال در روز و 

83۰۰ تختال در همان ماه اعلام و خاطرنشان کرد: از دیگر نکات حائز 
اهمیت در خصوص ثبت این رکورد ارزشمند می توان به شرایط سخت 
محیط بازرسی تختال با توجه به روباز بودن انبارها و بعضاً وجود شرایط 

نامساعد جوی اشاره کرد.
فورمن کنترل کیفی فولادسازی در خاتمه از حمایت های مدیر کنترل 
کیفی، رئیس و همکاران کنترل کیفی فولادسازی به ویژه بازرسان مستقر 
در انبار روباز که موجبات کسب این رکورد ارزشمند را فراهم ساختند، 

تشکر و قدردانی کرد.

با بومی سازی سامانه کنترل نظارتی و جمع آوری 
داده ها )SCADA( علاوه بر فولاد مبارکه، اغلب دیگر 

صنایع کشور از واردات این سامانه بی نیاز شدند.
جواد ابراهیم نژاد، کارشناس طراحی برق، اتوماسیون، الکترونیک و 
مخابرات واحد مهندسی کارخانه فولاد مبارکه و مسئول اجرای این 
پروژه ضمن اعلام این خبر گفت: سامانه کنترل نظارتی و جمع آوری داده 
 )Supervisory Control and Data Acquisition( که به اختصار اسکادا
نامیده می شود، مجموعه ای از بخش های سخت افزاری و نرم افزاری 
است که امکان نظارت و کنترل فرایندهای صنعتی را فراهم می سازد و 
همواره در صنایع بزرگی مثل برق، گاز، آب، حمل ونقل، نظامی و... یکی از 
اساسی ترین سیستم های کنترل، نظارت، تحلیل و پایش داده ها به شمار 
می آید. این سامانه از تکنولوژی نرم افزاری و سخت افزاری زیادی برخوردار 
 Siemens، است و بهترین محصولات در این حوزه، مربوط به شرکت های

GE،ABB،PSI  و... است.
وی با اشاره به اینکه همه این سازندگان به دلیل تحریم، از فروش 
محصولات به روز خود به فولاد مبارکه امتناع می ورزیدند و در صورت 
تحویل نیز دانش فنی مربوطه را در حد اپراتوری سیستم منتقل 
می کردند، تصریح کرد: این امر تبعات سنگینی در زمان بهره برداری و 
نگهداری دربرداشت؛ همان طور که در تجارب قبلی، اسکادای نصب شده 
مربوط به شرکت زیمنس، به دلیل عدم تحویل نسخه نصبی و همچنین 
عدم پشتیبانی فنی سازنده، به چند حادثه منجر به توقف و خسارت 
مالی نواحی تولیدی انجامید. با اتکا به تجربه چندین ساله نگهداری و 
تعمیرات سیستم های قدیمی و دانش فنی شکل گرفته در فولاد مبارکه، 
اعم از مهندسی کارخانه و ناحیه انرژی و سیالات، پس از بررسی حدوداً 
چهارساله سیستم های خارجی و داخلی در دسترس، تصمیم بر این شد 
که سیستم اسکادا با تکیه بر دانش داخلی و با مشارکت متخصصان شرکت 

ایریسا و فولاد مبارکه بومی سازی گردد.
کارشناس طراحی برق، اتوماسیون، الکترونیک و مخابرات واحد مهندسی 
کارخانه فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: با حمایت مدیران و مسئولین 
کرات فنی و قراردادی مفصل و مشخص ساختن  مربوطه، پس از طی مذا
چارچوب اصلی نیازها و موارد فنی، قرارداد این پروژه در فروردین ماه سال 
۱3۹7 تحت نظارت مدیریت مهندسی کارخانه، ابلاغ و در آبان ماه ۱۴۰۱ با 

صرفه جویی بالغ بر ۴ میلیون یورویی، تحویل موقت گردید.
ابراهیم نژاد افزود: سایر واحدهای هلدینگ فولاد مبارکه نیز به این 
( و همچنین  محصول خصوصاً در سطح مدیریت انرژی )آب، برق، گاز
مانیتورینگ و نظارت خطوط تولید و پشتیبانی نیاز دارند؛ ازاین رو 
آمادگی مشاوره فنی و همکاری در نصب و راه اندازی آن توسط تیم فنی 
فولاد مبارکه )ناحیه انرژی و سیالات، مهندسی کارخانه و شرکت ایریسا( 
وجود دارد. ضمن اینکه به دلیل سرمایه گذاری اولیه صورت گرفته جهت 
تولید این محصول، انجام موفقیت آمیز تست های سرد و گرم، تجربه 
کثری،  موفق در بهره برداری از سیستم، کاهش هزینه ها و اطمینان حدا
امکان به کارگیری سیستم بومی سازی شده در سایر واحدهای هلدینگ 
و حتی سایر صنایع کشور نیز میسر است که البته در این راستا، ایجاد 
کارگروهی متشکل از اعضای پروژه و نمایندگان هلدینگ فولاد مبارکه 

می تواند راه گشا باشد.
تولید این نرم افزار موجب خودکفایی واقعی فولاد مبارکه 

و به نوعی کلیه صنایع کشور در زمینه دانش فنی پیاده سازی و 
همچنین پشتیبانی محصول استراتژیک نرم افزاری شده است

رضا ایمانیان، مهندس فرایند انرژی و سیالات دفتر فنی ناحیه انرژی 
و سیالات نیز در این باره گفت: این پروژه در چارچوب استاندارد 
مانند فنی  استانداردهای  طبق  و  شد  تعریف   IEEE C37.1 
 IEC 61970، IEC60870-104 و... شکل گرفت و به دلیل ناشناخته 
بودن بعضی از ابعاد فنی پروژه و تغییراتی در محدوده و ابزارهای موردنیاز 
سیستمی با تلاش و پیگیری های مستمر در بخش های مختلف ازجمله 
پیاده سازی پروتکل IEC60870-104، افزونگی در سطوح مختلف، 
پیاده سازی مدل و معماری امنیت و پیاده سازی پایگاه داده و مدل های 
مدیریت انرژی، سرانجام بر اساس شرایط فنی قرارداد اجرا و پس از انجام 
تست های فنی و امنیتی لازم، موفق به اخذ گواهینامه فنی از پژوهشگاه 
نیرو و گواهینامه امنیت سایبری از افتا )سازمان فناوری اطلاعات ایران 
برای برقراری و توسعه شبکه رایانه ای کشور یا امنیت فضای تولید و تبادل 

اطلاعات( گردید.
ایمانیان خاطرنشان کرد: به جرئت می توان گفت تولید این نرم افزار 
موجب خودکفایی واقعی فولاد مبارکه و به نوعی کلیه صنایع کشور در 
زمینه دانش فنی پیاده سازی و همچنین پشتیبانی محصول استراتژیک 

نرم افزاری شده و با نصب در سایت های توزیع برق، توزیع سیالات، 
محیط زیست و تعمیرات مرکزی فولاد مبارکه، بالغ بر ۴ میلیون یورو 
صرفه جویی ارزی در پی داشته است. با توجه به اینکه نرم افزار تولیدشده 
به صورت ماژولار است، جهت پیاده سازی در واحدها و صنایع مختلف و 

براساس کاربرد مدنظر، قابل تنظیم و استفاده خواهد بود.
امکان هرگونه ارتقا و توسعه در راستای افزایش ظرفیت 
تولید و رسیدن به ظرفیت ۱۰ میلیون تن در فولاد مبارکه وجود 

دارد.
سیدعلی کافی موسوی، کارشناس تعمیرات برق، اتوماسیون و ابزار دقیق 
واحد توزیع برق هم اظهار داشت: به دلیل چالش های فنی موجود حین 
پیاده سازی این سیستم بر روی سیستم عامل لینوکس، این محصول 
ابتدا در نسخه مبتنی بر ویندوز، در واحدهای توزیع برق و توزیع سیالات 
نصب شد و مورد بهره برداری قرار گرفت و با بررسی ریسک راه اندازی و 
بهره برداری، ضریب اطمینان برای توسعه سیستم از این طریق افزایش 
یافت. سپس با بررسی های فنی صورت گرفته و درخصوص تغییر بستر 
از ویندوز به لینوکس و انجام تست های لازم، تغییر لازم انجام گرفت و 
جایگزین نسخه قبلی شد. جهت اطمینان از عملکرد این سیستم، 
تست های مفصل آفلاین و آنلاین صورت گرفت و مشکلات و مسائل 

مربوطه مشخص و رفع شد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر فاز دوم ارتقای این نرم افزار و افزودن 
بخش های مدیریت انرژی شامل تحلیل شبکه و توازن بار و... نیز در 
دست پیگیری و اقدام است، تصریح داد: با توجه به خودکفایی در تولید 
این محصول و دسترسی کامل به کدهای نرم افزار، امکان هرگونه ارتقا و 
توسعه در راستای افزایش ظرفیت تولید و رسیدن به ظرفیت ۱۰ میلیون 

تن در فولاد مبارکه وجود دارد.
مسئول اجرای این پروژه در پایان از حمایت های مؤثر معاونان 
ح و توسعه، تکنولوژی و مدیران مهندسی کارخانه،  بهره برداری، طر
انرژی و سیالات رؤسای واحد توزیع برق، دفتر فنی تولید ناحیه، طراحی 
برق و اتوماسیون و همچنین مدیران و کارشناسان فنی شرکت ایریسا 
خصوصاً در بخش تله متری و اسکادای این شرکت که با تلاش بی وقفه 
خود موجب دست یابی به این موفقیت مهم و خودکفایی در زمینه این 

محصول استراتژیک شده اند تشکر و قدردانی کرد.

و  بـه تجربـه چندین سـاله نگهـداری  اتـکا  بـا 
تعمیـرات سیسـتم های قدیمـی و دانـش فنـی 
شـکل گرفته در فـولاد مبارکـه، اعـم از مهندسـی 
کارخانه و ناحیه انرژی و سـیالات، پس از بررسـی 
و  خارجـی  سیسـتم های  چهارسـاله  حـدوداً 
داخلـی در دسـترس، تصمیـم بـر ایـن شـد کـه 
سیسـتم اسـکادا بـا تکیه بـر دانـش داخلـی و بـا 
مشـارکت متخصصـان شـرکت ایریسـا و فـولاد 

مبارکـه بومی سـازی گـردد

به همت واحد کنترل کیفی فولادسازی؛
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منتظر رشد تقاضای فولاد باشید

تست کوره قوس الکتریکی مجتمع فولاد غدیر نی ریز با موفقیت فولاد خرمدشت 1۵۰ میلیون دلار صادرات کرد
انجام شد

، تست کوره قوس  کارکنان مجتمع فولاد غدیر نی ریز با تلاش مدیران و 
الکتریکی واحد فولادسازی این شرکت با موفقیت محقق شد. واحد 
تن  یک میلیون  سالانه  تولید  ظرفیت  با  نی ریز  غدیر  فولاد  فولادسازی 
که در  کشور است  شمش فولادی، بزرگ ترین طرح توسعه فولادسازی 
سال جاری به بهره برداری می رسد. توسعه در فولاد غدیر نی ریز در تمام 
حوزه ها سرعت شتابانی به خود گرفته و این شرکت در حال تبدیل شدن 
به یکی از شرکت های بزرگ فولادی و معدنی در ایران است.

مجید سعیدیان ، مدیرعامل شرکت فولاد خرمدشت از رکوردشکنی 
سال 1401  در  شرکت  این  محصولات  دلار  میلیون  صادرات 150  و 
خبر داد و با اشاره به اینکه سامانه بسته بندی فولاد خرمدشت مبتنی 
کرد: در حال حاضر محصولات  اروپاست، اضافه  بر استاندارد روز 
کشور همسایه صادر می کنیم و البته توانایی  فولادی خود را به 13 
صادرات به اروپا را نیز داریم و در این خصوص پیش قرارداد هایی 
برای صادرات به آلمان و ایتالیا منعقد کردیم.

خبـــــــــــــــــر کوتاه

اطلاعیه

خبــــــــــــــــــر    

وزیر اسبق اقتصاد گفت: فولاد یک صنعت مادر است که 
نقش آن در بخش های مختلف برای اقتصاد و صنعت کشور 

کلیدی است.
گزارش فولادبان، شمس الدین حسینی اظهار داشت:  به 
»حمایت«، »قیمت« و »دخالت« سه کلیدواژه ای است که 
بسیاری از مشکلات اقتصاد ایران را حل می کند. سؤالی که پیش 

می آید این است که باید از چه کسی در اقتصاد حمایت کرد؟
وی گفت: هر صنعتی تمایل دارد که مواد اولیه را با قیمتی 
که وقتی  کند، این در حالی است  کمتر خریداری  باثبات و 
نوبت قیمت گذاری به خودش می رسد، متوجه می شود که 
قیمت گذاری دستوری چه مشکلاتی را برای آن صنعت و زنجیره 
ایجاد می کند. درصورتی که این قیمت گذاری ها انجام شود، 
قیمت گذاری به محصولات دیگر نیز تسری پیدا می کند که این 

موضوع جای تأمل دارد.
نماینده مردم تنکابن در مجلس شورای اسلامی افزود: این 
موضوع باعث می شود روندهای عرضه، تقاضا، بازار ارز و… نیز 
کنترل شود. به همین خاطر، چاره ای نداریم که در هر رویداد و 
فصل، این مسائل را تعیین تکلیف کنیم. امیدواریم برخی از این 
موارد در آینده نزدیک تعیین تکلیف شود تا بتوانیم در اقتصاد خود 

به نتیجه مطلوب برسیم.
وی خاطرنشان کرد: فولاد یک صنعت مادر است که نقش آن در 
بخش های مختلف برای اقتصاد و صنعت کشور کلیدی است و 
به دلیل روابطی که این صنعت با صنایع بالادستی و پایین دستی 
دارد، باید این صنعت همواره مدنظر قرار بگیرد. همچنین صنعت 
فولاد، صنعتی بزرگ است که از فضای اقتصاد کلان و اقتصاد 

جهانی تأثیر می پذیرد.
حسینی تصریح کرد: ایران با حدود 3۱ میلیون تن تولید فولاد 
در کشور، در جایگاه دهم در جهان قرار دارد که این جایگاه قابل 
بهبود است. پیش پینی می شود با روند موجود، رشد تقاضای 
فولاد افزایش یابد که البته موضوع انتشار کربن می تواند جلوی 

افزایش تقاضا را تا حدی بگیرد.
کید کرد: کشورهایی چون چین و هند از عناصر تعیین کننده  وی تأ
بازار هستند که باید تحولات این کشورها را برای تحلیل بازار در نظر 
گرفت. در اقتصاد ایران علاوه بر توجه به این موارد باید به درون 
هم نگاه کنیم. رشد اقتصادی در دهه گذشته حدود ۱.5 درصد 
بوده که در برخی از بخش ها نظیر ساختمان این میزان کمتر از 
۰.5 درصد بوده است که در صورت توسعه در صنعت فولاد این 

موضوع باید مورد توجه قرار بگیرد.
وزیر اسبق اقتصاد عنوان کرد: مشکل دیگر تشکیل سرمایه است 
که در صنعت فولاد نیز تعیین کننده است. سرمایه گذاری باید توأم 
با فناوری باشد؛ این در حالی است که روند سرمایه گذاری در کشور 

در سال های گذشته نگران کننده بوده است.
وی بیان کرد: یکی از دغدغه های ما در بخش سرمایه گذاری، 
نگرانی ها در بخش خصوصی و حتی در بخش دولتی است. این 
موضوع نوید خوبی را برای تولید نمی دهد و باید در برنامه هفتم 

توسعه مدنظر قرار بگیرد.
حسینی گفت: باید حتماً به تحولات بین المللی و منطقه ای توجه 
داشته باشیم و نسبت به این ها برنامه ریزی کنیم. در بین ۱۹۰ 
کشور دنیا در زمینه محیط کسب وکار، رتبه ۱78 هستیم که برای 
اصلاح این رتبه، جلسه هایی در مجلس برگزار شده تا بتوانیم با 

اصلاح قوانین، روندها را بهبود بخشیم.
بیشتر صنعت فولاد  رونق  برای  افزود: در چند حوزه  وی 
نیازمند سرمایه گذاری هستیم که اولین مورد سرمایه گذاری در 
زیرساخت هاست که شامل مواردی نظیر برق، گاز و… است. 
کمبود  اولیه، قیمت گذاری،  نظیر مواد  همچنین مواردی 
سرمایه گذاری، رفع ریسک ناشی از کمبود حامل های انرژی و… 

ازجمله مواردی است که باید مدنظر قرار بگیرد.
نماینده مردم تنکابن در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
در همین راستا، مجلس و دولت در حوزه صنعت و ساختمان به 
دنبال افزایش مصرف داخل بود و علاوه بر این توسعه صادرات 

و بسترسازی برای تسهیل آن نیز در دستور کار قرار گرفته است.

وزیر اسبق اقتصاد تحلیل کرد:

کاهش توقفات برنامه ریزی شده در خط تاندم نورد سرد

یک و  با دید بلندمدت است پورتفوی فولاد مبارکه استراتژ

محـــــــمد بهــــــــاروند،  مدیــــــــر برنامه ریـــــزی جامع 
و سرمایه گذاریمهمان برنامه رادیوفولاد بود و به 

سؤالات مجری این برنامه چنین پاسخ داد:
  برنامه ریزی جامع چه کاری در فولاد مبارکه انجام می دهد؟

در قسمت برنامه ریزی جامع با استفاده از ظرفیت کارگروهی متشکل 
از واحدهای مختلف شرکت، نظیر مدیریت برنامه ریزی فروش و حمل 
محصولات، متالورژی و روش های تولید، مهندسی صنایع و...، روی سند 
تحقق چشم انداز گروه فولاد مبارکه کار می کنیم. این طرح جامع شامل 
برخی سیاست های سرمایه گذاری است که داخل و خارج از فنس فولاد 
مبارکه، به شرکت های سرمایه پذیر یا شرکت هایی که باید با اجرای این 
سیاست ها به گروه فولاد مبارکه ملحق گردند مربوط می شود. واحدها و 

معاونت های سازمان در این فرایند گسترده مشارکت دارند.
 در بخش سرمایه گذاری چه اموری انجام می شود؟

سرمایه گذاری فولاد مبارکه در حقیقت شامل دو بخش پورتفوی سهام 
و طرح های توسعه است. پورتفوی سهام شامل شرکت های بورسی و 
غیربورسی فولاد مبارکه و مباحث مربوط به افزایش سرمایه شرکت ها، 
خریدوفروش سهام و... است. بخش دوم همان گونه که اشاره شد، 
ح های توسعه گروه فولاد مبارکه است که تهیه متن و  مربوط به طر
مطالعات ارزیابی بازار و فنی و اقتصادی آن در این بخش انجام می گیرد. 

علاوه بر این، مدیریت این واحد مسئولیت دبیری کمیته برنامه ریزی و 
توسعه شرکت فولاد مبارکه را نیز برعهده دارد. این کمیته بررسی و تصویب 

طرح های سرمایه ای در گروه فولاد مبارکه را عهده دار است.
 در حال حاضر شرکت در کدام بخش ها در حال بررسی 

سرمایه گذاری ها و سرمایه پذیری است؟
چندین طرح توسعه کلان در دستور کار شرکت قرار دارد که مطالعات 
برخی انجام شده و مصوبات آن از هیئت مدیره محترم شرکت اخذ 
شده است، مانند نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه یا احداث ورق رنگی 
لوازم خانگی و چند پروژه دیگر که در دست مطالعه قرار دارد.  برخی 
طرح ها نیز مربوط به طرح های توسعه شرکت های سرمایه پذیر است، 
مثلاً توسعه ای که باید در شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری 

انجام شود.
 الآن وضعیت پرتفوی سرمایه گذاری شرکت فولاد مبارکه 

چگونه است؟
شرکت  یک  نه  و  است  تولیدی  شرکت  یک  فولاد  اینکه  علی رغم 
سرمایه گذاری، ولی سود سهام پورتفوی فولاد مبارکه رقم قابل توجهی 
است. طی سه یا چهار سال گذشته به طور میانگین ۱5 درصد EPS یا 
سود سهام فولاد مبارکه از بخش سود سرمایه گذاری ها بوده است. 
به عنوان نمونه، سال گذشته حول وحوش ۱۱76۰ میلیارد تومان سهم 
سود پورتفوی فولاد مبارکه بود که مستقیماً به EPS فولاد مبارکه اضافه 
می شود. پورتفوی فولاد مبارکه در حقیقت یک پورتفوی استراتژیک 
با دید بلندمدت است. ما خریدوفروش روزانه را در پورتفوی فولاد 
مبارکه به منظور شناسایی سود نداریم و شرکت هایی در پورتفو حضور 
دارند که در زنجیره تولید فولاد باشند و به عملیات فولاد مبارکه کمک 
کنند. ما دیدگاه بلندمدتی نسبت به پورتفو داریم. علاوه بر این، بهای 
تمام شده پورتفوی فولاد مبارکه رقم مناسبی است که یکی از نقاط قوت 

آن محسوب می شود.
 با توجه به اینکه تعاملات با وزارت صمت در حوزه 
مجوزهای توسعه به عهده واحد شماست، برنامه های شرکت در 

حوزه معدن داری چه برنامه هایی است؟

 یک ساختار تخصصی در حوزه معدن در شرکت فولاد مبارکه ایجاد 
شده و ما تعاملات مناسبی با دوستان این حوزه داریم. الآن ورود به 
آنومالی های بزرگ معدنی با چالش هایی همراه است. به عنوان یک 
سیاست، برای معادن کوچک و متوسط مقیاس هم برنامه ریزی کرده ایم 
و به طور مشخص معاونت امور معادن همکاری نزدیکی در این زمینه با 
ما دارد. ما برخی معادن کوچک و متوسط را در کشور شناسایی و در آن 
سرمایه گذاری یا آن را خریداری می کنیم یا اینکه آن ها را توانمند می کنیم 
و به واسطه آن توانمندی ها و اتحادهایی که با آن ها ایجاد می کنیم، در 
یک بازی برد برد از منافع آن، به صورت دوطرفه منتفع می شویم. در 
کتشافات هم به طورجدی وارد شده ایم. در این حوزه یک شرکت  حوزه ا
با مشارکت سایر شرکت های فولادی و معدنی تشکیل شده که پهنه های 
گذار شده و اقدامات مناسبی در این راستا  بسیار خوبی به آن شرکت وا

در حال انجام است.
 در خارج از مرزهای کشور چه تلاش هایی صورت گرفته 

است؟
در دوره های مختلف تلاش هایی در این زمینه انجام شده و هنوز هم در 
دست اقدام است. به طور مشخص، معادن کشور افغانستان گزینه های 
بسیار مناسبی است که برای آن هم مشارکت هایی صورت گرفته که ما 
یکی از طرفین آن هستیم. تلاش های مناسبی در این حوزه از سوی 
معاونت امور معادن در دست اقدام است. الآن مشغول ارزیابی و حضور 
در برخی سرمایه گذاری های آن هستیم و امیدواریم به یاری خداوند در 

این زمینه موفق باشیم.
 برای بهینه سازی سبد سرمایه گذاری شرکت امسال چه 

تغییراتی در پورتفوی شرکت ایجاد خواهد شد؟
در سال گذشته، در این خصوص طرح هایی تدوین کردیم و مصوبات 
مربوطه هم در این زمینه اخذ شده که امسال اجرایی خواهد شد. بیشتر 
کز  سیاست ما متمرکز کردن فعالیت هاست؛ به طور مثال، در حوزه مرا
خدماتی که بازوهای اجرایی معاونت فروش و بازاریابی شرکت به شمار 
می آیند. قطعاً اتفاقات خوبی امسال در پورتفوی فولاد مبارکه رخ خواهد 

داد که مبتنی بر توسعه کیفی و متوازن است.

 طرح توسعه نورد گرم شماره ۲ فولاد مبارکه به کجا رسیده 
است؟

احداث خط نورد گرم شماره 2 برای فولاد مبارکه و کشور بسیار ضروری 
که توسعه های فولاد مبارکه در حوزه نورد و در صنایع  و مهم است؛ چرا
پایین دست در تولید محصولات سرد کیفی و گالوانیزه کیفی برای صنایع 
مختلف کشور ازجمله خودروسازی حائز اهمیت است. علی رغم 
ح وجود داشته، همیشه این پروژه در  چالش هایی که در اجرای طر
دستور کار مدیران فولاد مبارکه در ادوار مختلف بوده و الحمدلله 
مجوزات لازم اخذ شده است. در باب اجرای پروژه هیچ مشکلی وجود 
ندارد و اجرای طرح با قوت و قدرت جلو می رود. این طرح مطمئناً در 
افق اجرای خود که 3 سال است به بهره برداری خواهد رسید و منافع آن 

برای کل کشور خواهد بود.
 سخن پایانی؟

بخش عمده توسعه ها و سرمایه گذاری های فولاد مبارکه در آینده در 
شرکت های سرمایه پذیر خواهد بود. از این بابت ما مسئولیت بسیار 
سنگینی داریم؛ ضمن اینکه فنس فولاد مبارکه هم به عنوان هسته کار 
ایفای نقش خواهد کرد و پیشران طرح های توسعه گروه فولاد مبارکه 

خواهد بود.
ما به همیاری و همکاری همکارانمان در شرکت های سرمایه پذیر حتماً 
احتیاج داریم. اینکه فولاد مبارکه به وسعت ایران است کلام درستی است 

و البته کم کم باید به خارج از مرزهای ایران هم فکر کنیم.
پذیرای ایده های دوستان در حوزه های سرمایه گذاری هستیم. در 
کمیته برنامه ریزی و توسعه طبق گردشکار مربوطه، ایده های موجود در 
نواحی تولیدی فولاد مبارکه برای تبدیل شدن به پروژه بررسی می شوند.
سازوکار پروژه ها از واحد مهندسی کارخانه شروع می شود، پیش می رود 
تا اینکه به مرحله سرمایه گذاری برسد. در انتهای این فرایند برنامه ریزی 
جامع قرار گرفته که ارزیابی اقتصادی آن ها را انجام می دهد تا طرح های 

قبول شده را در کمیته مربوطه طرح و مصوب کند.
امیدواریم با همکاری همه عزیزان، سرمایه گذاری های فولاد مبارکه را ارتقا 

دهیم و منافع بیشتری را از این ناحیه عاید سهام داران محترم سازیم.

مدیر برنامه ریزی جامع و سرمایه گذاری:

محمد بهاروند،  مدیر برنامه ریزی جامع 
و سرمایه گذاری

در راستای چابک سازی خط تاندم میل نورد 
سرد و با انجام فعالیت های متعدد، زمان توقفات 
برنامه ریزی شده از حدود ۴0 ساعت به 20 ساعت 

کاهش یافت.
محسن استکی، مدیر محصولات نورد سرد، ضمن تأیید این 
خبر افزود: با توجه به اهمیت آماده به کاری تجهیزات و حذف 
کثری توقفات، فعالیت هایی را که به صرف زمان زیادی نیاز  حدا
داشتند شناسایی کردیم و آن ها را در زمان آماده سازی انجام 
دادیم. همچنین با هماهنگی بیشتر کارکنان بخش تعمیرات، 
در شات دان ها، فعالیت هایی را که تداخل کاری داشتند کنترل 
کردیم و از این طریق نیز زمان توقفات را کاهش دادیم. تا اینکه زمان 
تعمیرات که گاهی بیش از ۴۰ ساعت به طول می انجامید، به حدود 

2۰ ساعت رسید.
بلندترین کار تعمیراتی

وی افزود: اصطلاح بلندترین کار تعمیراتی، اصطلاحی آشنا بین اهالی 
تعمیرات و نگهداری است.  در خطوط مختلف، معمولاً بلندترین کار 
تعمیراتی در شات دان های برنامه ریزی شده کار مشخصی است و 
تمام کارهای تعمیراتی دیگر به زمانی کوتاه تر از این فعالیت نیاز دارند؛ 
بنابراین یکی از راه های مهم برای کاهش توقفات برنامه ریزی خطوط 
یا توقفات اضطراری کار و مطالعه بر روی بلندترین کار تعمیراتی است. 
چابک سازی این فعالیت می تواند هم به روش های فنی و هم به 
روش های انسانی انجام شود و در نتیجه باعث کوتاه شدن زمان کل 

توقف برنامه ریزی و احیاناً اضطراری گردد.

کاهش 7۰ درصدی زمان رفع نشتی از بلوک های سرمس 
قفسه های نورد

کبری، رئیس خط تاندم مداوم، در خصوص بلندترین  مرتضی ا
کار تعمیراتی در این خط افزود: یکی از بلندترین کارهای تعمیراتی 
رفع نشتی یا تعویض سیستم اعمال نیرو در بالای قفسه های نورد 
)سرمس( است. در همین خصوص فعالیت رفع نشتی از سرمس های 
نورد که از طولانی ترین زمان های توقفات برنامه ریزی شده بود با کمک 
کارشناسان واحد و واحد مکانیک تعمیرگاه مرکزی در واحد، در شرایط 
عدم دمونتاژ تجهیز انجام گرفت که این کار زمان تعمیرات را به میزان 

قابل توجهی کاهش داد.
وی افزود: در واقع این فعالیت با ریسک ایمنی بسیار بالا و توسط چند 
نفر از متخصصان مجموعه تعمیرگاه مرکزی در محل تعمیرگاه با زمان 
حدود ۱2 ساعت انجام شد. با بررسی های زیاد و مطالعات کارشناسان 
واحد، تصمیم به انجام کار با شرایط مذکور گرفته شد. در همین راستا 
مقرر گردید بدون دمونتاژ و پس از رفع نشتی، دمونتاژ تجهیز سرمس 
که خود حداقل 8 ساعت به طول می انجامید، صورت گیرد. عملاً با 
این روش زمان رفع نشتی از بلوک های سرمس  قفسه های نورد 7۰ 
درصد کاهش یافت و رفع نشتی که گاهی به دلیل کمبود زمان لغو 

می شد، با این روش در کمترین زمان انجام می شود.
کبری با بیان اینکه یکی دیگر از مزیت های رفع نشتی سرمس روی کار،  ا
کاهش ریسک مشکلات راه اندازی پس از تعمیرات برنامه ریزی ماهانه 
بوده است ادامه داد: با توجه به حساسیت این تجهیز، گاهی بنا به 
دلایل نامعلوم، دمونتاژ و مونتاژ مجدد این تجهیز باعث بروز مشکلات 

در نورد و تحمیل توقفات چندین ساعته در راه اندازی می شد.
بومی سازی بلوک بالانس های نورد

به گفته رئیس خط تاندم مداوم فولاد مبارکه، یکی از مهم ترین قطعاتی 
که در فرایند اصلی نورد نقش بسیار مهمی دارد بلوک بالانس های 
نورد است. این قطعه بعد از گذشت 3۰ سال از راه اندازی خط تولید، 
مستهلک و برخی از آن ها به دلیل تعمیرات زیاد از چرخه تولید خارج 
شده بود و یدکی آن نیز در دسترس نبود. با توجه به اهمیت این قطعه 
در کمیت و کیفیت محصول تولیدی خط تاندم میل نورد سرد، اقدام 

به بومی سازی آن شد.
کید بر اینکه بومی سازی بلوک بالانس با توجه به موارد مذکور  وی با تأ
ریسک زیادی به همراه داشت، ادامه داد: کارگروه کارشناسان خط، 
دفتر فنی تعمیرات ناحیه و قسمت بومی سازی تشکیل شد و با 
کار گروهی منسجم و تلاش و همت کارشناسان فولاد و شرکت های 
داخلی، بعد از ساخت و اصلاح در چند مرحله و همچنین تست اولیه و 
عملیاتی آن، قطعه در خط تولید نصب شد که خوشبختانه با عملکرد 

خوبی که داشته نتایج مورد انتظار را محقق ساخته است.
مهم ترین دستاورد در این زمینه، علاوه بر رفع مشکل خط تولید در 
شرایط تحریم، کسب دانش فنی ساخت این قطعه در داخل کشور 

بود که به دست توانمند کارشناسان داخلی محقق شد.
وی در پایان از حمایت های مدیریت ارشد سازمان، کارکنان خط 
تاندم مداوم، دفتر فنی تعمیرات ناحیه، گروه مکانیک تعمیرات 
مرکزی و قسمت بومی سازی که در کسب این موفقیت ایفای نقش 

کردند تشکر کرد.

محسن استکی، مدیر محصولات نورد سرد

کبری، رئیس خط تاندم مداوم مرتضی ا

مسئولیت پذیری و سرمایه گذاری های فولاد 
مبارکه در زمینه حفظ محیط زیست و تعهد این شرکت 
به آیندگان شرایطی فراهم آورده است که به اذعان 
 ، بسیاری از مسئولان بلندپایه محیط زیست کشور
فولاد مبارکه الگویی موفق در حوزه محیط زیست برای 

سایر سازمان هاست.
به اطلاع همکاران محترم می رساند با عنایت به پذیرفته 
شدن پیشنهاد یکی از همکاران مبنی بر تشکیل »انجمن 
داخلی حامیان محیط زیست فولاد مبارکه و هر نفر یک 
کبان محیط زیست«، از همکاران علاقه مند به حضور  پا

در این تشکل دعوت به همکاری می شود.
جهت عضویت، مشخصات و شماره تماس خود را به 

شماره ۰۹۰۱۰۰۴3۰3۰ خانم عباسی ارسال فرمایید.

فراخوان عضویت همکاران در 
یست  »تشکل حامیان محیط ز

فولاد مبارکه«
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رئیس هیئت مدیره شرکت فولادسنگ مبارکه با اشاره به 
اینکه صنایع فولاد برای دســت یابی به تولید ۵۵ میلیون تن 
فولاد خام در افق 1۴0۴ نیازمند به استخراج حدود 1۶۷ میلیون 
تن سنگ آهن است، درحالی که حدود 30 میلیون تن کمبود 
استخراج سنگ آهن برآورد شده، اظهار داشت: افزایش تولید 
کتشاف و  سنگ آهن به سرمایه گذاری قابل توجهی در بخش ا
استخراج نیاز دارد.چنانچه میزان استخراج نیز افزایش یابد، 
براساس این میزان برداشت و ذخایر قطعی فعلی سنگ آهن، 
 تکافوی حدود 1۴ سال را دارد.

ً
ذخایر سنگ آهن کشور تقریبا

علیرضا رضایی، ضمن بیان مطلب فوق در مصاحبه با خبرنگار 
روابــط عمومی شــرکت فولادســنگ افزود: شــرکت فــولاد مبارکه 
اصفهــان، به عنــوان بزرگ ترین شــرکت تولیدکننده فولاد کشــور 
و مصرف کننــده مــواد اولیــه آن، لازم اســت جهــت تأمیــن ایــن 
کتشاف، تأمین  مقدار مواد معدنی اولیه، به ســرمایه گذاری در ا
مکانیســم های اســتخراجی و امکانات لجســتیکی متناسب با 

تأمین آن بپردازد.
وی اضافه کرد: بررسی توسعه های زنجیره تولید نشان می دهد در 
کتشاف  سال های آتی کمبود استخراج سنگ آهن به دلیل عدم ا
ذخایر قابل توجه تشدید خواهد شد. در شرایط کمبود استخراج 
سنگ آهن در کشور، شرکت هایی که ذخایر سنگ آهن در اختیار 

ندارند بیشترین ضرر را خواهند دید.
رضایی با بیان اینکــه در گروه فــولاد مبارکه پیش بینــی می گردد 
حدود ۱5 میلیون تن در سال کنستانتره به طور مستقیم مصرف 
شــود، گفت: برای تأمین ســنگ آهن موردنیــاز برای ایــن مقدار 
کتشــاف حدود ۱5۰ میلیون تن ذخیــره قطعی باید  کنســانتره، ا
کتشافات گسترده  کتشاف و در دسترس باشد. با توجه به لزوم ا ا
در راستای پی جویی و کشــف ذخایر سنگ آهن قابل استخراج 
در کشــور و ضرورت ایجاد ذخایر اســتراتژیک و تأمین پایدار این 
ماده معدنی برای ادامه حیات گروه فولاد مبارکه، ضروری است 
تا ساختاری با مأموریت تحقق هدف مذکور در کوتاه ترین زمان 

ممکن تشکیل گردد.
رئیــس هیئت مدیــره شــرکت فــولاد ســنگ مبارکــه بــا اشــاره بــه 
تکالیف ابلاغی شرکت فولاد سنگ به عنوان بازوی معدنی گروه 
کتشــاف، اســتخراج و  فولاد مبارکه با موضوعاتِ خرید، تملک، ا
بهره برداری از معادن سنگ آهن، سنگ آهک، دولومیت و سایر 
موارد معدنــی موردنیاز صنعت فــولاد، اظهار داشــت: به همین 
کتشافات  منظور شرکت فولادسنگ تصمیم به بررسی و انجام ا
کتشاف محدوده های  جدید در سراسر کشور گرفت تا بتواند با ا

مستعد و ایجاد ذخایر مواد معدنی استراتژیک اقدام کند.
وی اضافه کرد: شــرکت فولادســنگ مبارکــه با شــرکت در مزایده 
کتشافی، تصمیم به  محدوده های معدنی و بررسی پهنه های ا
کشف منابع جدید در کشور گرفته و همچنین با انجام بازدیدهای 
کتشــافی از معادن غیرفعال، کوچک مقیــاس و بزرگ مقیاس و  ا
تصمیم به تملک معادن دارای پتانسیل، در جهت تأمین مواد 

اولیه گروه فولاد مبارکه قدم برداشته است.
کید بر اینکه شــرکت فولادســنگ مبارکه در راســتای  رضایی با تأ
مأموریت خود مبنی بــر تأمین مواد اولیه معدنــی موردنیاز گروه 
فولاد مبارکه در حال حاضر موفق به تملک دو معدن سنگ آهن 
هماتیت در استان های کرمان و هرمزگان شده است، تصریح کرد: 
کارشناسان متخصص واحد امور معادن این شرکت برای تملک 
حداقل 5 معدن سنگ آهن در اســتان های هرمزگان، خراسان 
جنوبی و کردستان اقدام کرده اند. به علاوه این شرکت در مزایده 
ســال ۱۴۰۰ پس از شــرکت در مزایده 22 محدوده معدنــی، در ۱8 

محدوده برنده شده است.
وی اضافه کرد: به منظور تأمین ســنگ دولومیت موردنیاز گروه 
فولاد مبارکه نیز این شرکت موفق به ثبت 2 محدوده دولومیتی 
در استان اصفهان شــده اســت. ضمن اینکه واحد امور معادن 
شرکت فولادسنگ مبارکه در طی سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ از بیش از 
۱۰۰ معدن و محدوده معدنی در اقصی نقاط کشور بازدید کرده و  
با بررسی آن ها، به منظور تملک معادن پرپتانسیل اقدامات لازم را 
انجام داده است. همچنین این شرکت در حال حاضر نیز در حال 
استخراج سنگ آهن هماتیت از یکی از معادن تحت تملک است 
و برای استخراج از معدن تملکی دیگر نیز در حال انجام عملیات 
راه سازی به منظور رسیدن به جبهه کار معدن است. همچنین 
مطالعات فراوری جهت پرعیارسازی و تولید کنسانتره از سنگ 

هماتیت نیز انجام شده است.
رئیس هیئت مدیره شرکت فولادسنگ مبارکه در ادامه به کسب 
موفقیت های این شــرکت در حوزه سلامت و بهداشت در هفته 
کار و کارگر اشــاره کرد و گفت: با توجه به ارتباط تنگاتنگ معدن و 
ذخایر معدنی با منابع طبیعی و محیط زیســت، رعایت ضوابط 
زیست محیطی و بهداشتی در شرکت فولادسنگ مبارکه نشان 
داد که کار معدن در تناقض با محیط زیست نیست و امیدواریم با 
فرهنگ سازی و تقویت اقدامات و دستاوردهای زیست محیطی 

بتوانیم فرایندهای سلامت محور را در شرکت توسعه دهیم.

نیاز به سرمایه گذاری قابل توجه 

کتشاف و استخراج در بخش ا

رئیس هیئت مدیره شرکت فولادسنگ مبارکه مطرح کرد:

خبر  کوتاه

به گزارش انجمن فولاد اروپا، میزان مصرف فولاد قاره اروپا در سال 
۲0۲۲ میلادی به 140 میلیون تن رسید که کاهش ۷.۲ درصدی نسبت به 
سال ۲0۲1 میلادی نشان می دهد. میزان مصرف فولاد این قاره در سال 
۲0۲3 میلادی نیز شاهد افت یک درصدی نسبت به سال ۲0۲۲ میلادی 
خواهد بود؛ اما انتظار می رود با توسعه صنعتی و افزایش تقاضای فولاد 
در اروپا، این قاره سال ۲0۲4 میلادی را با رشد 5.4 درصدی مصرف 
فولاد به پایان رساند.

براساس جدیدترین شماره نشریه متال بولتن، تولیدکنندگان ترکیه یک 
هفته کاری را بدون انجام معامله جدید قراضه به پایان رساندند. 
تقاضای قراضه در طول چند هفته اخیر کاهشی بوده و کارخانه ها تنها 
به مقدار موردنیاز محصول خریداری کردند. بازار ترکیه اخیراً با مشکل 
کاهش فروش فولاد در بازارهای داخلی و صادراتی مواجه است. 
همچنین انتخابات ترکیه در تاریخ 14 مه برگزار خواهد شد که باعث 
عدم قطعیت در رشد اقتصاد شده و بازار را سرکوب کرده است.

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

انتظار رشد ۵٫۴ درصدی مصرف فولاد قاره اروپا در سال 
۲۰۲۴

رکود در بازار فروش محصولات نهایی فولاد ترکیه

برگزاری مجمع عادی سالانه
  شرکت بازار اجتماعی یکپارچه سرآمد ایرانیان )باسا(

کی و آغاز عملیات زیرسازی و  تحکیم  پایان عملیات خا
پروژه احداث »کارخانه کنسانتره ۲۵۰ هزارتنی« 

حضور فعال شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در 
پنجمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران

بررسی ها از آخرین وضعیت پروژه احداث »کارخانه 
کنسانتره 2۵0 هزارتنی« شرکت راهبران فولاد اصفهان 
کی این پروژه پایان  نشان می دهد که عملیات خا
یافته و عملیات زیرسازی و تحکیم آن آغاز شده است که عزم جدی 

این شرکت برای اتمام این پروژه تا پایان سال 1۴02 را نشان می دهد.
به گزارش روابط عمومی گروه سرمایه گذاری توکافولاد، پس از آن که شرکت 
راهبران فولاد اصفهان در بهمن ماه سال گذشته و در آیینی، کلنگ 

احداث کارخانه کنسانتره 25۰ هزارتنی را بر زمین زد، عملیات احداث این 
کارخانه عملاً وارد فاز اجرا شد.

ک برداری  طبق برنامه زمان بندی اجرایی این پروژه، عملیات خا
آن طی یک ماه انجام و فاز عملیات زیرسازی و تحکیم آن از ابتدای 
اردیبهشت ماه جاری آغاز شده است. هم چنین عملیات اجرای 
کچرهای فلزی نیز از ابتدای تیرماه آغاز خواهد  فونداسیون و نصب استرا
شد و فاز تأمین تجهیزات، موازی با عملیات اجرایی در حال انجام است و 

کنون 7۰ درصد تجهیزات، خریداری و در حال ساخت است. تا
گفتنی است با توجه به رویکرد ویژه مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
کید مدیرعامل گروه  به تکمیل و توسعه پروژه های معدنی و نیز تأ
سرمایه گذاری توکافولاد بر سرعت بخشی به تکمیل طرح ها، این پروژه 
که پیش تر قرار بود تا اواسط سال ۱۴۰3 به پایان برسد، با تلاش و همت 
شبانه روزی آن شرکت سرعت یافته و انتظار می رود تا پایان سال ۱۴۰2 

شاهد اتمام عملیات ساخت این کارخانه باشیم.

بــه گــزارش روابــط عمومــی شــرکت ورق خــودرو 
چهارمحــال و بختیــاری، در پنجمیــن نمایشــگاه 
بین المللــی توانمندی هــای صادراتــی جمهــوری 
اســلامی ایــران کــه از 1۷ تــا 20 اردیبهشــت ماه در محــل دائمــی 
نمایشــگاه های بین المللــی تهــران برگــزار شــد، شــرکت ورق 
خودرو چهارمحــال و بختیــاری نیــز به عنــوان یکی از شــرکت های 
گــروه فــولاد مبارکــه بــا برپایــی غرفــه ای آخریــن دســتاوردهای 
خــود در حــوزه صــادرات را به ســمع و نظــر عمــوم بازدیدکنندگان 

رســاند.
شــایان ذکر اســت شــرکت ورق خــودرو چهارمحــال و بختیــاری در 
ســال های متمــادی بــا توســعه ســبد محصــولات کیفــی خــود و 
صــادرات آن هــا بــه کشــورهایی نظیــر آلمــان، اســپانیا، ایتالیــا عــراق، 
عمــان و..... توانســته اســت جایگاهــی ویــژه ای در بازارهــای جهانــی 

کســب کنــد.

مجــــــمع عمـــــــومی عــــــــادی ســـــالانه منتـــــــــــهی به 
1۴01/12/2۹شرکت بازار اجتماعی یکپارچه سرآمد 
ایرانیـــان-باسا )سـهامی خاص(، از شـــرکت های 
یرمجموعه هلدینگ ایریسا، با حضور معاون تکنولوژی فولاد  ز
مبارکه و مدیرعامل شرکت ایریسا به عنوان رئیس مجمع، بازرس 
قانونی و حسابرس مستقل، مدیرعامل و هیئت مدیره شرکت و 
نماینده سهام داران روز سه شنبه مورخ 20 /1۴02/02 از ساعت 1۵ تا 
1۶ در محل سالن جلسات شرکت فولاد مبارکه و با دستور جلسه 

زیر برگزار گردید:
۱- استماع گزارش هیئت مدیره، بازرس قانونی و حسابرس مستقل؛

2- بررسی و تصویب صورت های مالی منتهی به ۱۴۰۱/۱2/2۹؛
3-انتخاب بازرس قانونی و حسابرس مستقل برای سال مالی ۱۴۰2؛

۴- انتخاب روزنامه کثیرالانتشار؛
5- سایر موارد در صلاحیت مجمع عمومی عادی.

به گزارش روابط عمومی شرکت ایریسا در این جلسه مدیرعامل شرکت 
ایریسا به نقش کلیدی باسا در پیشبرد اهداف گروه فولاد مبارکه اشاره 
کرد و در ادامه جلسه کلیه دستورات مورد بررسی قرار گرفت و به تصویب 

مجمع رسید.

عزم جدی شرکت راهبران فولاد برای اتمام ساخت کارخانه کنسانتره تا پایان سال 140۲؛
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خبــــــــــــــــر              بـــــــــــــــازار

از  حفاظت  حوزه  در  بین المللی  محدودیت های 
محیط زیست و کاهش انتشار گازهای گلخانه ای باعث شده 
کار  از قبل در دستور  تا بحث تولید فولاد سبز جدی تر 

تولیدکنندگان فولاد قرار بگیرد.
این محدودیت ها می تواند در ادامه راه مسیر صادرات فولاد ایران 
را طولانی تر و سخت تر کند و همین موضوع هزینه های صادراتی 
را افزایش می دهد. این در حالی است که صنعت فولاد یکی از 
صنایعی است که در ارزآوری غیرنفتی برای کشور نقش مهمی را 
ایفا می کند و می تواند در کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی 

نقشی به مراتب پررنگ تر از دیگر صنایع ایفا کند.
همین موضوع باعث شده تولیدکنندگان فولاد نگاه ویژه تری 
به توسعه پایدار داشته و مسائل زیست محیطی را در اولویت 
قرار دهند. حرکت به سمت تولید فولاد سبز یک الزام است و 
نمی توان آن را نادیده گرفت. البته امروز تولیدکنندگان فولاد 
خود به این موضوع توجه ویژه دارند. امروز کارخانه های تولید 
دارای تکنولوژی های جدیدی هستند که براساس آن ها بتوانند 
میزان آلایندگی را کاهش دهند، درواقع همه ملزم به رعایت 
استانداردهای زیست محیطی هستند و شاید در این زمینه 
اشاره به این موضوع خالی از لطف نباشد که شرکت فولاد مبارکه 

اصفهان از پیشتازان این امر است.
درواقع صنایع فولادی طبق برنامه و با سرمایه گذاری های 
گر موانعی در این  صورت گرفته در این مسیر در حرکت هستند و ا
میان وجود دارد بخش عمده ای از آن به سیاست گذاری هایی 
بازمی گردد که توانسته سرعت توسعه در این مسیر را کاهش دهد.

فراموش نکنیم در مسئله محیط زیست با دو بخش فضای سبز 
و کاربرد دانش های روز مواجه هستیم که هر دو در واحدهای 
تولیدکننده فولاد در دستور کار و اجرایی شدن است. این موارد 

باعث شده آلودگی های زیست محیطی به حداقل برسد.
در حال حاضر واحدهای تولیدکننده فولاد با همکاری و تعامل 
شکل گرفته با شرکت های دانش بنیان در مسیر دستیابی به 
تولید فولاد سبز گام برمی دارند، زیرا در سال های پیش  رو قوانین 
و مقررات کشورهای اروپایی برای واردات فولاد و بحث کربن صفر 
سخت گیرانه تر خواهد شد و صنعت فولاد ایران باید از امروز با 

برنامه ریزی دقیق به دنبال حفظ بازارهای خود باشد.
آن طور که فعالیت های واحدهای حاضر در صنعت فولاد نشان 
می دهد، این برنامه در بخش حفاظت از محیط زیست و تولید با 
روش هایی که منجر به تولید فولاد سبز شود در دستور کار است 
و باید آن را ا قدامی مؤثر در راستای تحقق توسعه پایدار دانست. 
امروز این ظرفیت در میان مجموعه های فولادی وجود دارد و 
می توان به دست یابی به فولاد سبز در سال های آینده امیدوار 
بود. تعامل شکل گرفته میان واحدهای فولادی، شرکت های 
دانش بنیان و همچنین نگاه حمایتی از سوی دولت روزنه های 

امیدی برای تحقق این موضوع است.
نادر سلیمانی/ عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران
    منبع: دنیای اقتصاد

خبر کوتاه

الزام حرکت به سمت تولید فولاد سبز 

سهام

گهی آ

جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وب سایت شرکت به نشانی www.msc.ir، منوی خرید و تأمین کنندگان، مناقصات مراجعه و 
طبق راهنمای موجود، نسبت به انتخاب مناقصه موردنظر از طریق سیستم ارتباط با تأمین کنندگان )SRM( اقدام نمایید. اطلاعات سایر فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها قابل دسترس است.

روابط عمومی شرکت فولادمبارکه اصفهان

موضوع

اجرای عملیات تعویض ، ترمیم و بازسازی لوله های آب سرویس به روش pipe jackingواحد نورد سرد

ید ، نصب ، اجرا ، تست و راه اندازی و آموزش جهت پروژه طراحی ، خر

ترمزهای جرثقیل های نورد سرد

تعمیروبازسازی غلت کهای کوره آنیل خط گالوانیزه

ید دو ردیف تایر پاتیل برها خر

ک ر ا مــد ل  ســا ر ا مهلــت 

1 4 02 /03 /06

1 4 02 /03 /2 2

1 4 02 /02 /25

1 4 02 /03 /0 1

گهی فراخوان شــرکت فــولاد مبارکه اصفهان  آ

ه ر شــما

48 57 206 9

48 57 1 94 0

48 57 1 94 و 0

48 57 3 63 1

48 575652

یف د ر

1

یال(       <<<<<<>>>>>>        جدول معاملات ســهام شــرکت فولاد مبارکه       <<<<<< >>>>>>       نمــــــــــودار تغییــــــر قیمــــت  سهـــــام  )ر

1۴ برنامه توسعه ای ایمینو 

در سال 1۴02 اعلام شد

مرکز نوآوری معادن و صنایع معدنی ایران )ایمینو( از 1۴ 
برنامه توسعه ای سال 1۴02 رونمایی کرد.

به گزارش ایراسین، سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( با هدف حمایت از استارت آپ ها و با تمرکز 
بر نوآوری و انتقال تکنولوژی در بخش معدن و صنایع معدنی 
کشور برنامه های توسعه ای خود را از طریق مرکز نوآوری معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمینو( طی سال جاری اجرایی خواهد کرد.

در این زمینه ۱3 هدف گذاری موردتوجه قرار گفته است که 
کوسیستم نوآوری و فناوری  می توان به شناسایی مشکلات ا
بخش، احصا و شناسایی نیازها و چالش های زنجیره صنعت فولاد 
و زنجیره صنعت مس و تعریف پروژه های نیازسنجی با همکاری 
کوسیستم نوآوری و فناوری بخش اشاره کرد. نهادهای فعال در ا

راهبری تیم های استارت آپی
همچنین شناسایی، جذب و راهبری تیم های استارت آپی 
جدید، سنجش و تعیین وضعیت تیم های استارت آپی موجود 
ارائه خدمات  آن ها، تسهیلگری  و هدایت  گری  و تسهیل 
شتاب دهی به کارآفرینان و نوآفرینان مناطق محروم و تسهیلگری 
فرایند تجاری سازی کسب وکارهای فناور و دانش بنیان و برگزاری 
رویدادهای شبکه سازی از دیگر راهبردهای این مجموعه است.

برگزاری بازدیدهای فناورانه و نمایشگاه ها
از دیگر سو؛ ارزیابی و بررسی ایده های ثبت شده در سامانه ایمینو، 
برگزاری مستمر تورها و بازدیدهای فناورانه از شرکت های معدن 
و صنایع معدنی و شرکت در نمایشگاه های مرتبط با حوزه معدن 

و صنایع معدنی در این مجموعه موردتوجه قرارگرفته است.
رفع چالش های مهم نوآورانه و فناورانه

رفع چالش های مهم نوآورانه و فناورانه معدن و صنایع معدنی، 
تسهیلگری جذب سرمایه برای استارت آپ ها، توسعه بازار 
محصولات دستاوردهای فناورانه شرکت های دانش بنیان و 
فناوران و نوآوران و انعقاد تفاهم نامه های همکاری با دانشگاه ها 
کز پژوهشی، پارک های علم و فناوری، شتاب دهنده ها و  و مرا
فعالان بخش معدن از دیگر برنامه های توسعه ای ایمینو در سال 

جاری به شمار می رود.
ارتقا و افزایش سطح دانش

در این بخش همچنین ارتقا و افزایش سطح دانش و مهارت 
تیم های استارت آپی و شرکت های دانش بنیان نیز هدف گزاری 

شده است.

بورس

حجم عرضه )تن)
4,000

9,000

4,700

17,700

مقدار تقاضا )تن)
9,200

9,600

5,600

24,400

حجم معامله)تن)
4,000

9,000

4,700

17,700

یال / کیلوگرم) قیمت پایانی )ر
476,574

509,072

520,801

تاریخ تحویل
تیر ماه

مرداد ماه

مرداد ماه

آمــار معاملات محصولات شــرکت فــولاد مبارکه در بورس کالای ایران

نماد
G

P

T

محصول
ورق گالوانیزه

ورق رنگی

ورق قلع اندود

تاریخ معامله
1402/02/18

1402/02/18

1402/02/18

اداره فروش بورسجمع کل

اطلاعیه

با توجه به اینکه یکی از اهداف اصلی امور اداری شرکت، 
افزایش رضایت مندی کارکنان از طریق توسعه خدمات الکترونیکی 
و غیرحضوری است، امکان مشاهده وضعیت فرایند قطعی شدن 

حکم انتصاب و اعطای گروه مشمولین هر ماه از طریق سامانه 
اطلاعات پرسنلی به آدرس  https: // wap.msc.ir )در شبکه داخلی 

شرکت( فراهم گردیده است.

 موارد زیر از مزایای اجرای این طرح است: ۱- امکان مشاهده آخرین 
وضعیت فرایند حکم قطعی و اعطای گروه بدون نیاز به مراجعه 
حضوری یا تماس تلفنی با خدمات پرسنلی امور کارکنان؛2- امکان 

 مشاهده گروه فعلی، سابقه تطبیقی و تاریخ سیستمی گروه بعدی؛
3- امکان مشاهده مغایرت های موجود در خصوص قطعی شدن 

حکم انتصاب و اعطای گروه فرد.

یق سامانه اطلاعات پرسنلی امکان مشاهده وضعیت فرایند قطعی شدن حکم انتصاب و اعطای گروه مشمولین از طر

امور اداری

یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

 
فولاد نقشی حیاتی در دنیای مدرن ایفا می کند و یکی 
از مهم ترین مصالح زیرساختی است و توانمندساز 
طیف وسیعی از فعالیت های تولیدی به شمار می آید. 
این ماده که می تواند بارها بدون از دست دادن خواص خود بازیافت 
شود، برای اقتصاد چرخشی عاملی اساسی است و استفاده از آن 
مزایایی ازجمله تولید محصولات بادوام، ایجاد مشاغل محلی، 
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و حفظ مواد خام برای نسل های 

آینده را به دنبال دارد.

 شکل 1. فولاد در اقتصاد چرخشی
بازیافت، مرحله آخر اقتصاد چرخشی محسوب است. در رویکرد اقتصاد 
چرخشی قبل از تولید محصول، باید برای کاهش منابع مصرفی و کاهش 
مصرف انرژی و همچنین نحوه تعمیر و نگهداری آن محصول تمهیداتی 
اندیشیده شود. طی 5۰ سال اخیر تحقیقات زیادی برای دست یابی به 
گریدهای فولادی جدید با مقاومت بالا انجام شده تا فولاد هم زمان با 
داشتن استحکامی بیشتر، وزن کمتری نیز داشته باشد. این گریدهای 

فولادی می توانند فولاد مصرفی محصولات را تا ۴۰ درصد کاهش دهند 
و در مصرف منابع طبیعی و مواد اولیه صرفه جویی کنند. بهینه سازی 
وزن محصولات یکی از نکات اصلی اقتصاد چرخشی محسوب می گردد.

 شکل 2. فواید کاهش وزن محصولات
امروزه به ازای هر تن تولید فولاد نسبت به تولید هر تن فولاد در سال ۱۹6۰ 
میلادی به طور میانگین 2۴ گیگاژول انرژی کمتری مصرف می شود. 
استفاده مجدد از محصولات از رویکردهای اقتصاد چرخشی است 

که صنعت فولاد می تواند با بهره گیری از آن مصرف انرژی را بهینه کند.

 شکل 3. استفاده مجدد از فولاد
محصولات فولادی مانند توربین های بادی، موتور خودروها، موتورهای 
الکتریکی و قطعات فولادی را که در صنعت ساخت وساز استفاده 
می شوند می توان در پایان عمرشان، بازتولید کرد و با قیمتی 25 تا 
، به دست مشتری رساند. در این روش مصرف انرژی  5۰ درصد کمتر

حدود 8۰ درصد و هزینه های تولید با به کارگیری فرایند بازتولید به مقدار 
چشمگیری کاهش می یابد.

شکل 4. بازتولید فولاد
 

بازیافت محصولات فولادی آخرین رویکرد مؤثر اقتصاد چرخشی است. 
ذوب محصولات فولادی در پایان طول عمرشان و تولید محصولات 
فولادی جدید از رویکردهایی است که به چرخشی شدن اقتصاد این 
صنعت کمک می کند. آهن قراضه های سراسر جهان، بازیافت و فولاد 

جدیدی از آن ها تولید می شود.
 چین در سال 2۰2۰ میلادی با بازیافت بیش از 22۰ میلیون تن آهن قراضه، 
جایگاه اول و اتحادیه اروپا با بازیافت 77.5۴ میلیون تن آهن قراضه در 

جایگاه دوم بازیافت محصولات فولادی قرار گرفتند.
سنگ آهن و زغال سنگ بازار جهانی دارند، اما آهن قراضه بیشتر مصرف 

داخلی دارد و برای تأمین تقاضای فولادسازان داخلی استفاده می شود. 
برخی از کشورها آهن قراضه را به سایر کشورهای جهان می فروشند.

ترکیه در سال 2۰2۰ میلادی 35.8 میلیون تن فولاد تولید کرده که 2۴.7 
میلیون تن آن از طریق کوره قوس الکتریکی و با استفاده از آهن قراضه 
، 22.۴۴ میلیون تن آهن قراضه وارد کرده  تولید شده و بدین منظور
است. بزرگ ترین واردکنندگان آهن قراضه، کشورهای درحال توسعه 

و بزرگ ترین صادرکنندگان آهن قراضه نیز کشورهای توسعه یافته اند.
چین بزرگ ترین تولیدکننده فولاد و بزرگ ترین بازیافت کننده جهان 
است و پیش بینی می شود با این روند روبه رشد، بازیافت فولاد خود را 
تا سال 2۰5۰ میلادی برای دست یابی به صفر خالص ادامه دهد. چین 
آهن قراضه خود را نه صادر می کند و نه وارد می کند. در سال 2۰2۰ میلادی 
۹۱ درصد از فولاد تولیدی چین از کوره های بلند به دست آمد و تنها ۹ 
درصد از تولید آن متعلق به کوره قوس الکتریکی بود. میانگین جهانی 

سهم تولید فولاد از کوره قوس الکتریکی 26 درصد است.
دو شرکت بزرگ فولادی چین یعنی Baowu و HBIS برنامه دارند تا 
سال 2۰5۰ میلادی، کربنی در محیط منتشر نکنند. به گزارش سازمان 
بین المللی انرژی )IEA(، تولید فولاد کوره های قوس الکتریکی چین تا 
سال 2۰3۰ میلادی  دو برابر و تا سال 2۰6۰ میلادی نیز سه برابر خواهد شد.

پیش بینی سازمان بین المللی انرژی نشان می دهد خروجی فولاد خام 
چین در سال 2۰6۰ نسبت به 2۰2۰ میلادی افت ۴۰ درصدی خواهد داشت 
که تأثیر زیادی بر قیمت های جهانی فولاد دارد. با بلوغ اقتصاد چین و 
،  سهم فولاد تولیدی با استفاده  در دسترس بودن آهن قراضه بیشتر
از بازیافت و کوره قوس الکتریکی در سال های آتی بیشتر شده و به 

چرخشی شدن اقتصاد این کشور کمک شایانی خواهد کرد.
نتیجه اینکه فولادسازان جهان درک کرده اند که پیاده سازی اقتصاد 
چرخشی در صنعت منجر به کاهش هزینه ها،  کاهش آلایندگی و افزایش 

سودآوری می گردد.
   منابع:

https://worldsteel.org
https://www.luxmet.fi
https://www.tatasteeleurope.com
https://www.hanwa.co.jp
https://ieefa.org

صنعت فولاد؛  سفیر اقتصاد چرخشی
   تهیه کننده:دفتر استراتژی واهداف

شکل 6. بازار آهن قراضه 2016 تا 2020شکل 5. آینده تولید و بازیافت فولاد
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یکی از مهم ترین دغدغه های خودروسازان بزرگ دنیا 
در راستای بهبود رضایت مشتریان، کاهش لرزش 
قطعات مختلف خودرو و صدای ناشی از آن است. این 
خواسته خودروسازان سبب شده تولیدکنندگان فولاد در پی یافتن 
راه حلی برای کاهش ارتعاش محصولات فولادی صنایع خودرو 
 Quiet Steel or( باشند. در همین راستا، »فولادهای بدون صدا
Noiseless Steel(« به عنوان یک ماده جدید، با هدف کاهش 
هم زمان صدا و ارتعاش از سوی برخی از تولیدکنندگان فولاد 

تجاری سازی شد.
، قطعـات متعـددی از قبیـل روکش هـای متنـوع به منظـور  از دیربـاز
کاهش ارتعاش بخش های مختلف خودرو و صدای ناشی از آن کاربرد 
داشـته تـا رضایـت مشـتری جلـب شـود. بااین حـال، ایـن قطعـات 
چالش هایـی ازجملـه قیمـت تمام شـده بیشـتر بـرای خـودرو، افزایش 
مصـرف انـرژی به دلیـل افزایـش وزن و همچنیـن نداشـتن عملکـرد 
قابل توجـه را بـه دنبـال داشـتند. ازایـن رو، محققـان فـولاد بـر تولیـد 
فولادهایـی با هـدف غلبه بـر ایـن محدودیت هـا تمرکـز کردند. امـروزه، 
فولادهای بـدون صـدا به عنوان یـک محصـول جدید با هـدف کاهش 
لرزش و صدا روانه بـازار گردید که انتظـار می رود جایـگاه قابل قبولی در 
صنعت خـودرو به ویـژه خودروهـای الکترونیکی پیـدا کنـد. فولادهای 
بدون صدا از دو ورق فـولادی با ضخامت های متنوع و یک لایه میانی 
بسـیار نازک از یـک ماده پلیمری ویسکوالاسـتیک تشـکیل می شـوند. 
در شکل ۱ شـماتیکی از سـاختار یک ورق فولاد بدون صدا نشان داده 

شده است.

 مؤسسـه علـوم مـواد )Material Sciences Corporation-MSC( در 
سرتاسـر صنعـت حمل ونقـل به واسـطه تولیـد فـولاد بـدون صـدا 
شناخته می شـود. شـرکت MSC گزارش کرد که اسـتفاده از فولادهای 
گی های کاهش  بدون صدا به عنوان جایگزین راهکارهای سنتی، ویژ
وزن، کاهش لرزش و صدای ناشی از آن و هزینه تمام شده کمتر را برای 
خودروسـازان بـه دنبـال داشـته اسـت. آن هـا نشـان دادنـد کـه در 
مقایسـه بـا روش هـای سـنتی، به کارگیـری فولادهـای بـدون صـدا وزن 
خالص خودرو را تا بیش از ۱5 پوند کاهش می دهد. مشـاهده شـد که 
در مقایسه با آلومینیوم، فولادهای بدون صدا نه تنها صدای کمتری 
را در اثـر لـرزش ایجـاد می کننـد، بلکـه کاهـش وزن قابل قبـول و هزینـه 
کمتـری را نیـز بـه دنبـال دارنـد، به گونـه ای کـه در مقایسـه بـا ورق هـای 
آلومینیـوم، سـبب صرفه جویی هزینـه به میـزان حـدوداً 2۴ تـا 38 دلار 
تیسـن کروپ  فولادسـازی  شـرکت  می شـوند.  خـودرو  هـر  بـرای 
)Thyssenkrupp( نیـز یکـی دیگـر از فولادسـازانی اسـت کـه توانسـت با 

تولیـد یـک مـاده ترکیبـی سـاندویچی متشـکل از دو ورق فـولادی 
تحت فشـار تماسـی زیاد که توسـط یک لایه پلیمری نازک و چسـبنده 
بـا خاصیـت ویسکوالاسـتیک دائمـی بـه ضخامـت mm ۰/۰۴-۰/۰3 بـه 
هـم پیونـد خورده انـد، نـوع جدیـدی از فـولاد را تحـت عنـوان فـولاد 
بونـدال ) bondal( به عنـوان فولادهـای بـدون صـدا روانـه بـازار کند. 
-فـولاد  آن هـا گـزارش دادنـد کـه ایـن ورق کامپوزیتـی فولاد-پلیمر
به راحتی نیز بازیافت می شـود. آن ها این نوع از محصول خود را برای 
کشـتی ها، سـاخت وسـایل نقلیـه ریلـی و  سـاخت بدنـه داخلـی 
همچنیـن در بخش هـای انتقـال قـدرت و بدنـه خودروهـا بـه فـروش 
می رسـانند. در شـکل 2 خـط تولیـد فـولاد بـدون صـدا در شـرکت 
گون )Paragon( نیز به  تیسن کروپ نشان داده شده است. شرکت پارا
مقایسـه فـولاد بـدون صـدا بـا فولادهـای رایـج و روکـش دار پرداخـت و 
نشـان داد کـه فولادهـای بـدون صـدا اثـر مثبتـی بـر کاهـش لـرزش و 

صدای ناشی از آن دارند )شکل 3(.

 سـه خودروسـاز بزرگ )فورد، جنرال موتورز و کرایسـلر( همـراه با برخی 
از شرکت های اروپایی از این گروه فولادها در ساخت خودروهای خود 
استفاده کرده و اثبات کردند که میزان ارتعاشات و صداهای تولیدی 
به ویژه در اتاق خـودرو، به طور چشـم گیری کاهش یافته اسـت. آن ها 
پیش بینی کردند که این ورق های فولادی در قسمت های متعددی 
از خـودرو قابلیت کاربـرد دارد و اسـتفاده هم زمـان از فولادهـای بدون 
صـدا در تمامـی ایـن بخش هـا می توانـد نقـش بسـزایی در کاهـش 
صداهای خودرو داشته باشد. در شکل ۴ قسمت هایی از خودرو که 
امـکان اسـتفاده از ورق های فـولادی بـدون صـدا در آن ها وجـود دارد 
نشـان داده شـده کـه مؤیـد آن اسـت کـه ایـن ورق هـای فـولادی 

می توانند کاربرد گسترده ای در صنعت خودروسازی داشته باشند.
کـه صنعـت خـودرو یکـی از بزرگ تریـن مشـتریان تولیدکنندگان  ازآنجا
فـولاد اسـت، تولیـد فولادهـای بـدون صـدا در داخـل کشـور می توانـد 

گامی مثبت در راستای بهبود کیفیت خودروهای داخلی باشد. 

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

سیگنال های موبایل می توانند حیات زمینی را به 
تمدن های بیگانه نشان دهند

اولین نیروگاه خورشیدی-بادی صحرایی چین
 شروع به کار کرد

که به بخشی از زندگی ما تبدیل شده اند می توانند  گوشی های موبایل 
عاملی برای تشخیص تمدن در کره زمین توسط بیگانگان فضایی باشند. 
گر موجودات فرازمینی در اطراف ستاره هایی  مطالعه ای جدید می گوید ا
مثل بارنارد یا آلفا قنطورس A وجود داشته باشند، می توانند سیگنال های 
می خواهند  بعدی  گام  در  پژوهشگران  کنند.  شناسایی  را  ما  رادیویی 
منظومه های  و  وای فای  شبکه های  ازجمله  سیگنالی  منابع  سایر  اثر 
ماهواره ای را در تشخیص تمدن زمینی توسط بیگانگان بررسی کنند.

انرژی های تجدیدپذیر در صحرای  چین مشغول ساخت نیروگاه های 
پروژه ها  این  برای  و  است  چین  مرکز  در  خشک  مناطق  دیگر  و  گبی 
کرده است. حالا اولین مزرعه بادی- 1۲.۲۸ میلیارد دلار سرمایه گذاری 
خورشیدی چین در صحرا به شبکه برق متصل شده و سالانه انرژی 1.5 
میلیون خانه را تأمین خواهد کرد. با توجه به گرمایش زمین، کشورهای 
کار می کنند و سالانه تعداد زیادی  مختلف روی انرژی های تجدیدپذیر 
پنل خورشیدی و توربین های بادی در سراسر جهان نصب می شوند.

رخنه در وب سایت انتخاباتی

نقض داده
 و افشای اطلاعات محرمانه

بازگشت دارایی های به سرقت رفته

 یک مقام ارشد ارتش آمریکا در کنفرانس امنیت سایبری 
RSA اعلام کرد متخصصان سایبری ایالات متحده به منظور 
مبارزه با هکرهای سایبری و کمک به دولت های دیگر به 
ج از کشور اعزام  شده اند که هدفشان جست وجوی  خار
و  دشمنان  مورداستفاده  ابزارهای  مشترک،  دشمنان 

قابلیت های آن هاست.
در سه سال گذشته، نیروی ملی سایبری ارتش ایالات متحده 
 )hunt forward( »۴7 عملیات دفاعی »شکار روبه جلو ،)CNMF(
در 2۰ کشور به دعوت آن کشورها انجام داده است. این امر 
نشان دهنده بهبود همکاری های بین المللی در مبارزه با جرائم 
 CNMF .سایبری است که اغلب از مرزهای کشورها فراتر می رود
با بالاترین نهاد سایبری ایالات متحده، آژانس امنیت سایبری و 
امنیت زیرساخت )CISA( در امور تخصصی امنیت سایبری 
به  مربوط  جمع آوری شده  اطلاعات  و  دارد  همکاری 

ک گذاشته می شود. زیرساخت های دشمن با CNMF به اشترا
وقوع حادثه ای امنیتی در این کنفرانس فاش شد که مربوط به 
یک گروه هکری بود. آن ها توانسته بودند در سیستم های 
رأی گیری یکی از شهرهای ایالات متحده در انتخابات 2۰2۰ رخنه 
که هکرها بتوانند وب سایت  کنند. CNMF بیم آن داشت 
انتخابات را دست کاری کنند و نتایج رأی گیری را تغییر دهند و به 
همین جهت تمامی دسترسی ها را لغو کرد. بر اساس گزارش های 
ارائه شده این رخنه هیچ اثری بر زیرساخت انتخاباتی وارد نکرده 

است.
Reuters :منبع خبر    

شرکت Gateway بر اساس آنچه در وب سایت رسمی 
خود اعلام کرده است یکی از بزرگ ترین شرکت های بازی و 
سرگرمی در کاناداست و 2۹ بازی با متنوع ترین نمایه ها را ارائه 

کرده است.
این شرکت اعلام کرد که قربانی یک حمله سایبری شده و 
به منظور بازیابی سیستم های IT خود پس از شناسایی حادثه 
امنیتی مجبور است مکان های طراحی شده برای بازیکنان را 
تعطیل کند. این حادثه به مقامات مربوطه در خصوص حفظ 
حریم خصوصی و تنظیم کنندگان مقررات بازی اطلاع رسانی شد.

بر اساس اعلام شرکت، متخصصان سایبری پیمانکار به صورت 
2۴ساعته در حال فعالیت و رفع مشکل هستند تا محیط فناوری 

اطلاعات شرکت بازیابی شود.
در خط مشی این شرکت آمده است: »بزرگ ترین دغدغه شرکت 
حفاظت از داده ها و اطلاعات شخصی کاربران است«؛ اما در حال 
حاضر مشخص نیست که آیا داده های شخصی نقض شده است 

یا خیر.
شرکت از صبر کارکنان، مشتریان و شرکای دولتی قدردانی کرده و 
اعلام کرد پشتیبان گیری از سیستم ها در حال انجام است و 

به روزرسانی ها ارائه خواهد شد.
Reuters :منبع خبر    

در پایانی عجیب، هکر Euler Finance )پروتکل 
وام دهی( تمام وجوه دزدیده شده را برگرداند و عذرخواهی 

کرد.
Euler Finance اعلام کرد در کمتر از 2۴ ساعت بازرسان به 
برای  هشداری  حادثه  این  و  دست یافته اند  سرنخ هایی 
دارایی های  تمام  مجرم  بود.  احتمالی«  کلاه سیاه های  «
دزدیده شده به ارزش نزدیک به 2۰۰ میلیون دلار را برگردانده 

است.
Euler Finance در ماه گذشته با حمله سایبری مواجه شد و 
تقریباً ۱۹7 میلیون دلار ارز دیجیتال از دست داد. این شرکت در 
کنش ها نشان  کت بود، حتی پس ازآن که ترا اعلام این موضوع سا
 Euler ،کنون داد هکر بخش عمده وجوه را بازگردانده است. ا
Finance فاش کرده که توانسته مهاجم را ردیابی کند و خطوط 
ارتباطی عمومی و خصوصی را با هکر آغاز کند و اعلام کرد: در این 
مدت ضروری بود که تمام منابع اطلاعاتی در مورد تحقیقات 
کره طولانی« هکر متقاعد شد  مخفی بماند. پس از »یک دوره مذا

که کار درست را انجام دهد.
، او را وحشت زده  به نظر می رسد که تحقیقات برای یافتن هکر
کنش ها گنجانده  شده  کرده است، زیرا پیام های عذرخواهی در ترا
است. Euler Finance اعلام کرد: تمرکز بر بازگرداندن سپرده های 
کاربران است و افراد آسیب دیده اطمینان داشته باشند می توانند 

ع وقت« مطالبه کنند. دارایی های سرقت شده خود را »در اسر
siliconrepublic :منبع خبر    

وقتی تریدینگ رنج )Trading Range( رخ می دهد روند حرکتی قیمت به گونه ای 
است که سعی می کند به هر دو سمت بالا و پایین محدوده قیمتی حمله کند و 
آن را از هر دو سمت بشکند؛ اما با هر بار تلاش نافرجام می ماند و نمی تواند آن 

قدرت قبل از اسپایک را ادامه دهد.
در این نواحی، ما هم سایه بالایی و هم سایه پایینی داریم و متوجه می شویم که قدرت بین خریداران 
و فروشندگان تقسیم می شود و اینجاست که بازار را در سایکل تریدینگ رنج در نظر می گیریم و با 

ایده هایی که در بازار تریدینگ رنج داریم روی آن ترید می کنیم.
مثلاً در پولبک یک روند صعودی، معامله گرها انتظار دارند که بریک اوت صعودی رخ دهد و صعود 
قیمت از سر گرفته شود؛ یعنی اینکه وقتی بازاری یک اسپایک صعودی و یک پولبک می زند، این 
پولبک نشان دهنده این است که قیمت تمایل به پولبک دوطرفه دارد و محدوده تریدینگ رنج 

خود را می سازد.
معامله گرانی که در روند اسپایک وارد شدند، با هر کندلی که در تردینگ رنج تشکیل می شود، به 
تغییر این روند بیشتر شک می کنند و کم کم می کوشند از بازار خارج شوند و همین مورد هم باعث 

می شود بازار حالت تریدینگ رنج بگیرید.زمانی که معامله گرها از جهت روند اطمینان ندارند، از 
اصطلاح پولبک برای این اتفاق استفاده نمی کنند و آن را تریدینگ رنج می نامند.

نکته:
گر پولبک مانند تصویر پایین صورت بگیرد احتمال ادامه روند بیشتر است. ا

(Price Action( به روش پرایس اکشن )Trading Range( معاملات محدوده نوسان

یم بورس بیاموز

ـــدا  ـــدون ص ـــای ب ـــوم، فولاده ـــا آلومینی ـــه ب در مقایس
نه تنهـــا صـــدای کمتـــری را در اثـــر لـــرزش ایجـــاد 
می کننـــد، بلکـــه کاهـــش وزن قابل قبـــول و هزینـــه 
کمتـــری را نیـــز بـــه دنبـــال دارنـــد، به گونـــه ای کـــه 
آلومینیـــوم، ســـبب  در مقایســـه بـــا ورق هـــای 
ــا ۳۸  ــزان حـــدوداً ۲۴ تـ ــه میـ ــه بـ صرفه جویـــی هزینـ

دلار بـــرای هـــر خـــودرو می شـــوند

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه

فولادهای بدون صدا؛ گزینه ای جذاب برای خودروسازان

شکل ۴- قابلیت استفاده از فولادهای بدون صدا در بخش های مختلف خودرو.شکل 3- اثر استفاده از فولادهای بدون صدا در کاهش صدا و لرزش.

شکل 2- فرایند تولید فولاد بوندال در شرکت تیسن کروپ.شکل 1- ساختار شماتیک ورق های فولاد بدون صدا.

   تهیه کننده:امور سهام و مجامع
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 اجتمـــــا             عـــــــی

روش جدید ژن درمانی احتمالاً می تواند قدرت بینایی 
گرداند برخی بیماران را باز

تنهایی می تواند به اندازه مصرف 1۵ نخ سیگار در 
روز کُشنده باشد

ژن درمانی  بر  مبتنی  جدیدی  روش  شده اند  موفق  به تازگی  محققان 
که دچار اختلالات  که پتانسیل بازیابی بینایی در بیمارانی  توسعه دهند 
مادرزادی و ژنتیکی هستند، دارد. آن ها توانسته اند شیوه ای برای تبدیل 
سلول های مولر )Müller( در شبکیه چشم به سلول های عصبی پیدا 
که در ادامه، پتانسیل تمایز به سلول های حساس به نور را دارند.  کنند 
آن ها به پیام های  چنین سلول هایی می توانند با دریافت نور و تبدیل 
عصبی، حس بینایی را مجدداً فراهم سازند.

می تواند  اجتماعی  ــزوای  ــ ان و  تنهایی  آمــریــکــایــی،  محققان  گفته  بــه 
به اندازه مصرف 15 نخ سیگار در روز برای انسان ها مضر باشد. آن ها 
کرده است.  همچنین از تنهایی به عنوان همه گیری بعدی در دنیا یاد 
که افرادِ  گزارش دیلی میل، در تحقیقات قبلی مشخص شده بود  طبق 
تنها تا 30 درصد بیشتر در معرض بیماری های قلبی هستند. همچنین 
خطر بیشتری برای زوال عقل، سکته مغزی، افسردگی، اضطراب و مرگ 
زودرس آن ها وجود دارد. 

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران گرامی 
داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله حمیدرضا کاظمی شاغل 
در مجتمع فولاد سبا و محمد نامدار شاغل در انرژی و سیالات 
در غم درگذشت پدر، علیرضا تندید شاغل در نورد سرد و آرش 
 ، منافی شاغل در مجتمع فولاد سبا درغم درگذشت مادر
حمیدرضا نادری شاغل در نورد گرم و عباس بابایی شاغل 
در  حمل ونقل در غم درگذشت برادر و رضا متولیان شاغل در 

آهن سازی  در غم درگذشت خواهر   به سوگ نشستند.
همچنین همکاران شاغل شادروانان سید امین الله میرنام 
و علیرضا شمس به علت بیماری دار فانی را وداع گفت و به 

دیار حق شتافت.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر خانواده های 
این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای آنان علو درجات را از 

درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

هنگامی که حملات پانیک رخ می دهد، ممکن است 
افراد فکر کنند در حال از دست دادن کنترل، حمله 
قلبی یا حتی مرگ هستند. بسیاری از مردم در طول 
زندگی خود فقط یک یا دو حمله  پانیک را تجربه می کنند و شاید زمانی 
که یک موقعیت استرس زا به پایان برسد، مشکل برطرف می شود. اما 
گر فردی حملات پانیک مکرر و غیرمنتظره داشته باشد و دوره های  ا
طولانی را در ترس دائمی از حمله دیگری سپری کند، ممکن است 
گرچه حملات پانیک  وضعیتی به نام اختلال پانیک داشته باشد. ا
به خودی خود تهدیدکننده ی زندگی نیستند، اما می توانند اضطراب زا 
باشند و به طور قابل توجهی بر کیفیت زندگی تأثیر بگذارند؛ بنابراین 

نیاز به درمان دارند.
گهانی از حس ترس و اضطراب است. این حمله  ک یک هجوم نا حمله  پا
علائم جسمی و روانی ایجاد می کند. سطح ترس تجربه شده در اختلال 
پانیک غیرواقعی است و با وقایع و شرایطی که باعث حمله پانیک می شود، 

تناسب ندارد. 
علائم حمله پانیک یا وحشت زدگی  

علائم جسمی حمله پانیک ممکن است شامل تنفس سریع، تعریق 
شدید، لرزش، حالت تهوع، سرگیجه، بی حسی یا سوزن سوزن شدن، 
لرز یا احساس گرما و افزایش ضربان قلب باشد. علاوه بر ترس شدید، 
ممکن است احساس قطع ارتباط با دیگران، از دست دادن کنترل، خطر 
قریب الوقوع و تمایل شدید برای گریز از آن اوضاع نیز در فرد وجود داشته 
باشد. این علائم که اغلب شبیه به علائم حمله قلبی یا اختلال تنفسی 
است، ممکن است با ترس از مرگ همراه باشد. شروع علائم حمله پانیک 

گهانی است ،ولی می تواند با حالتی آرام و اضطرابی نیز بروز کند. نا
حمله پانیک بین 5 تا 2۰ دقیقه طول می کشد، اما در ۱۰ دقیقه به اوج خود 
می رسد. پانیک می تواند چندین بار در طی چند ساعت و برای برخی 
افراد هر روز یا یک بار در هفته اتفاق بیفتد. کسانی که به صورت مکرر  آن 
را تجربه می کنند، اغلب می توانند موقعیت هایی که باعث بروز حمله در 
آن ها می شود را تشخیص دهند و یاد بگیرند که چطور آماده ی مقابله 

با آن شوند.
علل حمله پانیک   

علت حملات پانیک ناشناخته است؛ اما تئوری های مختلفی در مورد علل 
بروز آن وجود دارد. عدم تعادل مواد شیمیایی در مغز یا یک میل ژنتیکی 
ازجمله دلایل بروز حمله پانیک در افراد است. حملات پانیک می توانند 
در اثر شرایط مختلفی ازجمله، وجود اختلال خلقی مانند اضطراب یا 
افسردگی ایجاد شوند. استرس طولانی مدت، داشتن مشکل در سلامت 
جسمی مانند بیماری قلبی، تنفسی یا تیروئید، استفاده بیش ازحد از الکل، 
نیکوتین یا کافئین و عوارض جانبی برخی داروهای پزشکی ممکن است به 

بروز حمله پانیک منجر شوند.
به طور کلی، حملات مکرر نشان دهنده ی یک اختلال هراس هستند. این 
حمله حتی ممکن است در حالی که فرد به خواب رفته است نیز رخ دهد 
گهانی از خواب بیدار شود. و باعث شود که او با احساس ترس و وحشت نا

نوجوانان و بزرگسالانی که حملات پانیک دارند، اغلب دارای مشکلات 
سلامت روان دیگری نیز هستند. این افراد ممکن است در معرض خطر 
ابتلا به بیماری های دیگر مانند اختلال وسواس، اضطراب، اختلالات 

خلقی، اختلالات پرخوری یا مصرف مواد نیز باشند.

درمان حمله  پانیک  
افرادی که به طور مکرر اختلال پانیک را تجربه می کنند، اغلب تغییراتی 
را هم در سبک زندگی خود ایجاد می کنند. جلوگیری از وقوع اتفاقات و 
شرایطی که احتمال بروز علائم در آن ها وجود دارد، یکی از مهم ترین این 
تغییرات هستند. متأسفانه حمله پانیک می تواند این افراد را به هراس های 
گورافوبیا )ترس از حضور در اجتماع( سوق دهد. ترس از  خاصی مانند آ
بروز حمله پانیک، فرد را از حضور فرد در موقعیت های اجتماعی منزوی 

می کند.
کنش به  درمان شناختی-رفتاری می تواند به تغییر نحوه ی تفکر و وا
موقعیت هایی که باعث ایجاد ترس می شوند کمک کند. تمرینات آرامش 
، تصاویر  گاهی ذهن، مانند تنفس عمیق، مدیتیشن، یوگا، ماساژ و آ
هدایت شونده و ریلکس کردن پیش رونده ماهیچه ها، می توانند به کاهش 
اضطراب و استرس منجر به پانیک کمک کنند. داروهای ضدافسردگی و 

ضداضطراب نیز می توانند در کنترل علائم پانیک مؤثر باشند.
یکی از رنج آورترین و سخت ترین اختلالات روانشناختی در بین افراد، 
اختلال پانیک می باشد. متأسفانه تعداد افرادی که با این اختلال، 
دست وپنجه نرم می کنند بسیار زیاد است و این در حالی است که برخی از 
این افراد، فرایند درمانی درست و تأثیرگذاری را در طول دوره درمان تجربه 
نمی کنند. یکی از روش های کم هزینه با ماندگاری طولانی مدت، درمان 
پانیک با نوروفیدبک می باشد. این روش درمانی در کم ترین بازه زمانی، 
بیشترین و مطلوب ترین نتیجه را برای بیماران به همراه دارد و سلامتی 

آن ها را تضمین می کند.
www.neurorehab.ir :منبع

جمعیت جوان و با نشاط، تحصیل کرده و باسواد امروز 
یکی از عامل های مهم پیشرفت کشور است.

 )مقام معظم رهبری(

یکی از مهم ترین ارکان مؤثر بر توسعه، خلاقیت و پویایی هر کشور، جمعیت 
جوان و سرمایه انسانی است. نیروی مولد و جوان یکی از پایه های اصلی 
قدرت و رشد اقتصادی- اجتماعی کشورها محسوب می شود و مقابله 
با سالمندی جمعیت یک تکلیف شرعی و وظیفه جهادی در همه 

حوزه هاست.
در همین راستا سی ام اردیبهشت ماه روز ملی جمعیت نام گرفته و بر 
انسجام و هماهنگی محورهای مختلف ازجمله رسانه، مدیران، خانواده، 
دستگاه های دولتی، شرکت های خصوصی و نخبگان در راستای 
کید شده است. ازجمله اقداماتی که لازم  دست یابی به این هدف مهم تأ
گاهی بخشی  است در این خصوص انجام شود می توان به آموزش و آ
کارکنان، فرهنگ سازی در راستای افزایش جمعیت، جلوگیری از طلاق، 
تشویق به ازدواج، تشویق به فرزندآوری، تخصیص ظرفیت ها به موضوع 
فرزندآوری و ازدواج، معرفی الگوهای جمعیتی، تدوین آیین نامه های 

تشویقی و انگیزشی و... اشاره کرد.
همچنین روزهای مختلف هفته منتهی به این روز به شرح زیر نام گذاری 
شده اند: 2۴ اردیبهشت: رسانه و جوانی جمعیت؛ 25 اردیبهشت: مدیران 
و جوانی جمعیت؛ 26 اردیبهشت: خانواده موفق و جوانی جمعیت؛ 
27 اردیبهشت: دستگاه های دولتی و جوانی جمعیت؛ 28 اردیبهشت: 
شرکت های خصوصی و جوانی جمعیت؛ 2۹ اردیبهشت: نخبگان و 

جوانی جمعیت.
تشکیل خانواده و ازدواج به عنوان یکی از عوامل مهم دست یابی به 
جمعیت جوان در هر کشور، سبب توانمندی انسان ها و پیشرفت جامعه 
خواهد شد. حفظ کیان خانواده از مهم ترین وظایف و مسئولیت های 

زوج و راهی برای تکامل اخلاقی، تأمین سلامت جامعه و دوام و بقای 
نسل است.

والدین با ایجاد بستری مناسب برای ازدواج فرزندانشان می توانند سبب 
کاهش متوسط سن ازدواج و افزایش دوره سنی مناسب برای بارداری 
و فرزندآوری آن ها گردند. به عنوان مثال، رفتارهای متعارف و صمیمی 
والدین در خانواده باعث نگرش مثبت فرزندان به امر ازدواج و تشکیل 

خانواده خواهد شد.
کرم )ص( می فرمایند: »خانه ای که کودک در آن نباشد برکت  پیامبر ا
ندارد.« با پرورش فرزندان سالم و صالح، جامعه سالم و موفقی خواهیم 
داشت. شایسته است خانواده ها به داشتن یک فرزند بسنده نکنند. 
یکی از اثرات مهم و نامطلوب پدیده تک فرزندی، به هم خوردن تدریجی 
ساختارهای خانواده ایرانی و کاهش مهارت های تعاملی و اعتمادبه نفس 
در هنگام ورود فرزند به جامعه است. همچنین، عدم توانایی تک فرزندان 
به رسیدگی به امور پدر و مادر سالخورده می تواند احتمال انزوای والدین 
در سنین پیری را افزایش دهد. تأخیر در فرزندآوری امکان تشخیص 
به موقع ناباروری و درمان آن را به تعویق می اندازد؛ بنابراین کاهش سن 
ازدواج، کاهش فاصله فرزندآوری از زمان ازدواج و افزایش تعداد فرزندان از 

عواملی هستند که باید مورد توجه خانواده ها قرار گیرند.
در راستای حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، در فولاد مبارکه نیز 
برنامه ای عملیاتی و راهبردی برای فرهنگ سازی جوانی جمعیت و 
ترویج فرزندآوری طراحی گردیده و سیاست های تشویقی متنوعی در این 
خصوص تدوین شده است که امید است به کمک آن ها بتوان سهمی در 

دست یابی به اهداف کلان کشور در این خصوص ایفا شود.

حمله پانیک

جمعیت جوان؛ 
عاملی برای 

پیشرفت جامعه

نوذر فرهادی
فولادسازی و ریخته گری مداوم

روز بازنشستگی :  ۱۴۰۱/۰8/3۰

علیرضا رجایی
نورد سرد

روز بازنشستگی :  ۱۴۰۱/۱2/25

نورالله جعفری
نورد گرم

روز بازنشستگی :  ۱۴۰۱/۱۰/3۰

سعید غدیریان زهرانی
نورد گرم

روز بازنشستگی :  ۱۴۰۱/۱۰/3۰

کمال احمدی 
 نورد سرد

روز بازنشستگی :  ۱۴۰۱/۱۰/3۰

علیرضا شهریاری
فولادسازی و ریخته گری مداوم

روز بازنشستگی :  ۱۴۰۱/۱۱/3۰

بازنشستگان فولاد 

موفقیت فرزند یکی از کارکنان در 
عرصه  علمی

موفقیت

نیایش نصیری فرزند همکار گرامی مسعود نصیری شاغل 
در ناحیه نورد گرم به همراه تیمی از پژوهش سرای فضیلی 
اصفهان موفق به کسب مقام اول مسابقات ربوکاپ آزاد ایران 2۰23 
در رشته فوتسالیست وزن سبک دانش آموزی شد و به همراه تیم، 

سهمیه مسابقات جهانی فرانسه را کسب کرد.

نیایش نصیری

شادروان علیرضا شمس

شادروان سید امین الله میرنام

محمد حسینی پزوهمحمد حسینی پزوه
رئیس تحقیقات منابع انسانیرئیس تحقیقات منابع انسانی

سالمندانِ کار  
خانواده 

سالمندانِ کار، آسیب های نوظهور اجتماعی هستند که    
به دلیل وضعیت اقتصادی روزبه روز سیر صعودی را طی 
از  آن ها افزوده می شود. این دسته  بر تعداد  می کنند و 
سالمندان افرادی هستند که طی دوره زندگی کاری، توانایی 
خرید بیمه بازنشستگی را نداشته اند و درنتیجه در دوران 
زندگی سالمندی تنها از فروش نیروی کار خود گذران معاش 
و  بازنشستگی  مستمری  اینکه  علاوه بر  آن ها  می کنند. 
دارایی های سرمایه ای ندارند، اغلب از حمایت های فرزندان 
و اعضای خانواده نیز بی بهره اند و منابع شان فقط و فقط 
نیروی کارشان است. این سالمندان در برابر ریسک های 
 
ً
زندگی، بروز بیماری ها و هزینه های زندگی، خودشان شخصا

مسئول هستند. 
موضوع سالمندان کار همچون کودکان کار می تواند به عنوان 
یک مسئله اجتماعی تأمل برانگیز و حتی یک معضل و آسیب 
اجتماعی تلقی شود و مورد تحلیل قرار بگیرد. در طول روز با 
سالمندانی روبه رو می شویم که در کنار کودکان مشغول کار هستند 
و هیچ کس توجهی به آن ها ندارد. با یک نگاه به دور و اطرافمان به 
این موضوع پی می بریم که شمار سالمندان کار روز به روز در حال 
افزایش است. در شرایط امروز بسیاری از سالمندان به شغل های 
سخت روی آورده اند؛ اما وضعیت جسمی شان هیچ تعریفی 
ندارد اما باز هم کار می کنند تا بتوانند مخارج زندگی را تأمین کنند. 
 کار کردن برای سالمندانی که در گروه سنی 65 تا 7۰ سال قرار 
می گیرند غیرعادی و غیرطبیعی نیست، حتی در کشورهای 
توسعه یافته از سالمندان جوان به عنوان افراد باتجربه در مشاغل 
مختلف استفاده می کنند، اما وقتی گروه سنی از 7۰ سال بیشتر 
می شود، کار کردن برای آن ها نه تنها سخت و طاقت فرسا است، 

بلکه در جامعه نیز غیرطبیعی محسوب می شود.
 امید است که به تدریج برای رفع نیازهای سالمندان در جامعه 
سیاست هایی اندیشیده شود. مسئولان در کشورمان باید 
گیر باشند تا با  به فکر یک سازمان تأمین اجتماعی جامع و فرا
ایجاد زیرساخت های لازم، بستر مناسبی برای زندگی سالمندان 
فراهم شود و حقوق و مزایای این افراد در دوران بازنشستگی، 
تأمین کننده آن ها باشد. از طرف دیگر باید سازوکاری انجام شود تا 
از تجربه و توانمندی این سالمندان به نحو احسن استفاده شود.
www.salamatnews.com :منبع     
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ــه  ــولاد مبارک ــگاه ف ــی باش ــط عموم ــزارش رواب ــه گ ب
ســپاهان، تیم های فوتبــال فــولاد مبارکه ســپاهان 
و پیــکان در هفتــه بیســت و نهم لیــگ برتــر فوتبال 
بــه مصــاف یکدیگــر رفتنــد کــه ایــن دیــدار بــا نتیجــه ۵ بــر صفــر بــه 

ســود فــولاد مبارکــه ســپاهان بــه پایــان رســید.
در نیمه نخست فولاد مبارکه سپاهان فشار زیادی بر دروازه پیکان برای 
به ثمر رساندن گل برتری وارد کرد و در دقایق پایانی موفق شد 2 بار به 

گل دست پیدا کند.

گردان مورایس طوفانی کار کردند و موفق شدند 3 بار  در نیمه دوم شا
دروازه پیکان را باز کنند تا این دیدار با برتری پرگل طلایی پوشان به 
پایان برسد. به این ترتیب طلایی پوشان 62 امتیازی شدند و در رده 

دوم جدول رده بندی لیگ برتر باقی ماندند.

دیدار استاندار اصفهان با نایب رئیس 

فدراسیون جهانی هندبال

حضور بازیکنان فولاد مبارکه سپاهان 

در  یک مؤسسه توان بخشی و مدرسه

اسـتاندار اصفهـان بـا نایب رئیـس فدراسـیون جهانـی   
هندبال و نماینده کنفدراسیون هندبال آسیا دیدار کرد.

بـه گـزارش روابـط عمومـی باشـگاه فـولاد مبارکـه سـپاهان، »بـدر 
محمـد ذیـاب صالـح الذیـاب« نایب رئیـس فدراسـیون جهانـی 
کنفدراسـیون هندبـال آسـیا بـه همـراه  هندبـال و نماینـده 
»محمدطالب عبدالغنی« ناظر مسـابقات فدراسـیون هندبال 
کت مدیرعامل باشگاه سپاهان  آسـیا با همراهی محمدرضا سـا
کـدل رئیـس فدراسـیون هندبـال بـا رضـا مرتضـوی  و علیرضـا پا

اسـتاندار اصفهـان دیـدار کردنـد.
در این جلسه همچنین محمدرضا جان نثاری، معاون سیاسی 
امنیتی و اجتماعی استانداری اصفهان، جواد محمدی مدیرکل 
ورزش و جوانان استان اصفهان و حسن افتخاری رئیس هیئت 

هندبال استان اصفهان حضور داشتند.
 ایـران بعـد از ۱۹ سـال میزبانـی هندبـال جام باشـگاه های آسـیا را 
برعهده گرفتـه و ایـن رقابت هـا از ۱۱ تـا 22 خـرداد ۱۴۰۱ بـه میزبانـی 
باشـگاه فولاد مبارکه سـپاهان در اصفهان برگزار می شـود و فولاد 
مبارکه سپاهان و شهیدشـاملی کازرون نمایندگان ایران در این 

مسـابقات هستند.

مؤسسه  یک  در  قربانی  محمد  و  مرادی  عیسی   
توان بخشی و مدرسه حضور پیدا کردند.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان،عیسی 
مرادی و محمد قربانی بازیکنان تیم فوتبال فولاد مبارکه سپاهان 
کرده و از  در مؤسسه توان بخشی محمودیه بهزیستی حضور پیدا

معلولان ذهنی این موسسه عیادت کردند.
 مرادی و قربانی همچنین در مدرسه صالحین منطقه صارمیه 
کرده و ضمن گفت وگو با دانش آموزان این مدرسه، با  حضور پیدا

آن ها عکس یادگاری گرفتند.

برگزاری دوره دانش افزایی بدن سازی فوتبال 
کادمی با تدریس ژائو پدرو          ویژه مربیان آ

تکمیل روز خوب سپاهانی ها؛
تثبیت جایگاه تیم هندبال فولاد مبارکه سپاهان در صدر جدول

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، دوره دانش افزایی 
کادمی سپاهان با تدریس ژائو پدرو مربی  بدن سازی فوتبال ویژه مربیان آ
بدن ساز تیم فوتبال بزرگ سالان طی روزهای یکشنبه و دوشنبه )1۸ و 1۷ 
اردیبهشت ماه( به صورت تئوری و عملی برگزار شد.

در این دوره مواردی همچون آموزش طراحی و سیکل تمرینی در طول 
هفته و مسابقات و همچنین فشار تمرینی در روزهای منتهی به بازی بررسی 
و آموزش داده شد.

تیم هندبال فولاد مبارکه سپاهان در هفته بیستم لیگ برتر تیم پرواز 
هوانیروز را شکست داد.
دیدار تیم های هندبال پرواز هوانیروز و سپاهان اصفهان از هفته بیستم 
، سه شنبه )19 اردیبهشت ماه( از ساعت 1۸ در سالن شهید  لیگ برتر
سجادی اصفهان برگزار شد و با پیروزی فولاد مبارکه سپاهان به پایان 
رسید.  این تیم با کسب سی و پنجمین امتیاز فصل، جایگاه خود را در 
صدر جدول تثبیت کرد.

 ورزش              ورزش             

دختر طلایی

 از مستطیل سبز 

تا سکوی دومی اسکیت کشور

خبـــــــر کوتاه

جشنواره گل فولاد مبارکه سپاهان در نقش جهان

تیم کوهنوردی شهید قاسمی در اولین برنامه خود 
در سال 1۴02 در منطقه فریدن با حضور مربیان 
فدراسیون کوهنوردی، فنون صعود و فرود در یخ 

وبرف، انواع گره، برپایی کارگاه برفی و کار با ابزار را مرور کردند.
 ۱5 ۱۴ و  که روزهای پنج شنبه و جمعه  در این دوره بازآموزی 
اردیبهشت در منطقه فریدن و کوه 3۴۰۰ متری تتره انجام شد نفرات 

کری  ذیل حاضر بودند: سرپرست: محسن طالبی؛ مربیان: محمد ذا
 ، : محمدعلی شاهی؛ اعضا: اصغر رستگار و مرتضی اشرفی؛ پزشکیار
کبری، محمد اسماعیلی، حیدر کرمی، علیرضا  سیاوش رییسی، رضا ا
عباسی، محمد عظیمی، محمدحسین مؤذنی، مصطفی ملکی، 
مرتضی صفری، علیرضا قاراخانی، رضا شخصی، شاپور شاهپوری، 

محمد سلیمیان، علی خلیلی.

تیم هندبال بانوان باشگاه فولاد مبارکه سپاهان با 
ترکیبی از بازیکنان جوان، بااستعداد و تجربه کشور 
در هجدهمین دوره مسابقات لیگ برتر هندبال 

بانوان باشگاه های کشور درنهایت در جایگاه سومی ایستاد.
به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، با تصمیم و 
درخواست مجموعه باشگاه سپاهان و توافق دو تیم هندبال بانوان 
فولاد مبارکه سپاهان و شهید چمران لارستان که با کسب رتبه های 
سوم و چهارم در هجدهمین دوره مسابقات لیگ برتر هندبال بانوان 
، که به دیدار رده بندی راه یافته بودند و تصمیم  باشگاه های کشور

کمیته مسابقات فدراسیون هندبال، این دو تیم به طور مشترک 
عنوان سومی فصل ۱۴۰2-۱۴۰۱ هجدهمین دوره لیگ برتر هندبال 
بانوان باشگاه های کشور را کسب کردند و دیدار رده بندی لیگ برتر 

بانوان برگزار نخواهد شد.
بدین ترتیب تیم هندبال بانوان باشگاه فولاد مبارکه سپاهان با ترکیبی 
از بازیکنان جوان، بااستعداد و تجربه کشور در هجدهمین دوره 
مسابقات لیگ برتر هندبال بانوان باشگاه های کشور با 3 شکست و 
یک مساوی ۱۹ امتیاز کسب کرد و درنهایت در جایگاه سومی ایستاد 

و به کار خود در این دوره از مسابقات پایان داد.

حضور اعضای گروه کوهنوردی 
شهید قاسمی در دوره بازآموزی

پایان کار بانوان هندبالیست فولاد مبارکه 
سپاهان با کسب مقام سوم لیگ

ویانا حق شناس مدافع میانی تیم نونهالان فولاد مبارکه   
سپاهان که همراه این تیم به مقام سومی کشور رسید، در 
مسابقات قهرمان کشوری اسکیت استقامت به مقام دوم 

رسید.
به گزارش روابط عمومی باشگاه فولادمبارکه سپاهان، در جریان 
برگزاری مسابقات اسکیت 5 هزار متر استقامت لیگ نوجوانان 
کشور، ویانا حق شناس به مقام دوم رسید تا علاوه بر درخشش 
در فوتبال در رشته اسکیت نیز نشان دهد حرف های زیادی 
برای گفتن دارد.ویانا که در پست دفاع میانی بازی می کند، فصل 
گذشته به همراه تیم نونهالان فولاد مبارکه سپاهان در رقابت های 
باشگاهی کشور در کرمان به مقام سوم رسید و سابقه دعوت به 

اردوی تیم ملی را نیز دارد.

ازجمله  خانوار  سلامت  حوزه  در  ورزش  کردن  نهادینه 
فرایندهایی است که با برنامه های آنی و کوتاه مدت میسر نمی گردد، 
بلکه باید از دوران کودکی برای هر فرد برنامه ریزی مدونی طراحی و 

اجرا شود تا به نتیجه مطلوب رسید.
 به همین منظور امور ورزش فولاد مبارکه با اتکا به تجارب قبل و استفاده 
کادمی قهرمانی ویژه فرزندان  از کادر مجرب و مطمئن، اقدام به تأسیس آ
کارکنان رسمی، پیمانکار و شرکت های هلدینگ در رشته های مختلف 

کرده است.
کادمی های ورزشی فولاد مبارکه می توانند ضمن  علاقه مندان حضور در آ
مطالعه شرایط ذیل و تماس با شماره های اعلام شده از تاریخ نهم تا 25 
اردیبهشت ماه سال جاری نسبت به اعلام آمادگی برای حضور در تست 

اقدام نمایند.

کادمی در طول سال به صورت مستمر و 3 روز در هفته  ۱-کلاس های آ
برگزار می گردد.

2- به همراه داشتن کارت ورزش برای متقاضیان اجباری است.
2 -حضور در کلاس ها برای پذیرفته شدگان اجباری است و در صورت 

غیبت بیش ازحد حذف می شوند.
3- هریک از فرزندان مجاز به شرکت در یک رشته ورزشی است.

۴-برای انتخاب رشته، علاقه و استعداد فرزندان خود را در اولویت قرار 
دهید.

5 - مسئولیت ایاب و ذهاب بر عهده ورزشکاران و والدین است.
6 - پیشنهاد می گردد به منظور افزایش قوای جسمانی و انعطاف بدنی 
برای فرزندان 5 تا 7 سال رشته ژیمناستیک و برای سنین بالاتر رشته 

موردعلاقه فرزند را انتخاب نمایید.

کادمی های ورزشی فولاد مبارکه برگزاری تست آ
اطلاعیه

کادمی های ورزشی فولاد مبارکه آ تســت 

ردیف

1

2

3

4

5

6

7

8

9

رشته

شنا پسران اصفهان

شنا دختران اصفهان

شنا پسران و دختران شهرضا

شنا پسران و دختران مبارکه

والیبال پسران و دختران مبارکه

والیبال پسران و دختران اصفهان

فوتبال پسران اصفهان

فوتبال پسران مبارکه

یمناستیک پسران و دختران اصفهان ژ

سرپرست

فخاری

جامی

هاشمی

نجفی

مرادی

جلالی

خدادادی

خدادادی

عارف یار

تلفن همراه

09010043804

09010043183

09010043818

09010043805

09010043765

09010043788

09010043791

09010043791

09010043799

در هفته بیست و نهم لیگ برتر فوتبال صورت گرفت؛



امام صادق )علیه السلام(:
هرکس در مورد خود، انصاف را رعایت کند، به داوری دیگران 

پذیرفته می شود.
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بیست وپنجم شوال سالروز شهادت   
مظلومانه ششمین خورشید پرفروغ سپهر 
جعفری  مذهب  رئیس  و  ولایت  و  امامت 
اثنی عشری، حضرت امام جعفر صادق)ع( 
است. این امام همام، چشمه های دانش و 
حکمت را در روی زمین شکافت و برای مردم 
درهایی از دانش گشود که پیش از او معهود 

نبود و جهان از دانش وی سرشار گردید.
امام صادق)ع( در روز ۱7 ربیع الاول سال 83 ه .ق 
در مدینه دیده به جهان گشود. پدر ایشان، امام 
محمد باقر)ع( و مادر ارجمندش ام فروه، دختر 
قاسم بن محمدبن ابی بکر است. نام شریفش 
کنیه اش  و  صادق  معروفش  لقب  و  جعفر 

ابوعبدالله است.
امام جعفر صادق به مدت 3۴ سال امامت 
شیعیان را برعهده داشت در طول دوران امامت 
خود باعث احیا شدن دوباره مذهب شیعه و 
آئین پیامبر اسلام)ص( شد. مدت زمان امامت 
ایشان با خلافت پنج خلیفه آخر اموی و دو 
خلیفه نخست عباسی )سفاح و منصور دوانیقی( 
هم زمان بود که هر یک به نحوی موجب تألم 
و تأثر و کدورت روح بلند امام معصوم )ع( را 
فراهم می کردند. چنان که امام صادق)ع( در 
ده سال آخر عمر شریفش در ناامنی و ناراحتی 
بیشتری به سر می برد. عصر امام صادق )ع( 
یکی از طوفانی ترین ادوار تاریخ اسلام بود که از 
یک سو عصر اغتشاش ها و انقلاب های پیاپی 
گروه های مختلف و از دیگر سو، عصر برخورد 

روز 2۵ اردیبهشت ماه روز بزرگداشت   
بزرگ ترین  فردوسی«  ابوالقاسم  »حکیم 
حماسه سرای ایران است. براساس گفته های 
که  است  روزی  اردیبهشت   2۵ تاریخی؛ 
فردوسی سرودن شاهنامه را بعد از سی سال 
به پایان رساند. بنابراین به افتخار او و به پاس 
زحماتش برای حفظ فرهنگ و زبان فارسی و 
هویت ایرانی، این روز  به عنوان روز بزرگداشت 
فردوسی و پاسداشت زبان فارسی نام گذاری 

شده است.
ابوالقاسم حسن فرزند علی طوسی معروف 
به فردوسی در سال 32۹ هجری قمری برابر با 
3۱۹ خورشیدی در روستای پاژ در شهرستان 
توس در خراسان متولد شد. پدرش از دهقانان 
که ثروت و موقعیت قابل توجهی  توس بود 
داشت. او از همان زمان که به کسب علم و دانش 
می پرداخت، به خواندن داستان هم علاقه مند 
شد. کودکی و جوانی فردوسی در زمان سامانیان 
سپری  شد و شاهان سامانی از دوستداران ادب 

فارسی بودند.
شهرت جهانی فردوسی به خاطر کتاب شاهنامه 
است که او سرودن آن را از دوران جوانی آغاز 
کرد. این اثر جاویدان در شمار بهترین آثار 
کنون به زبان های  حماسی جهان است که تا
مختلفی ترجمه شده است. شاهنامه اثری 
حماسی و منظوم مشتمل بر شصت هزار بیت 
، داستان هایی را از آغاز تا حمله  است. این اثر
اعراب به ایران دربردارد و روزگار را در زمان چهار 
دودمان پادشاهی شامل پیشدادیان، کیانیان، 

ارگ محمدآباد در زمان شاه عباس دوم   
صفوی به دستور میرزا رفیع الدین محمد 
خلیفه سلطان، یکی از وزرای شاه صفوی 
حدود سال های 102۵ تا 10۵۵ ه .ق ساخته 
شده است. این بنا با وسعتی در حدود ۹هزار 
مترمربع در قسمت شمال بافت قدیم شهر 
کنون  واقع شده که به دلیل پیشرفت شهر ، ا

در مرکز شهر قرار گرفته است. 
داخل قلعه شامل یک اصطبل مرکزی، پنج 
خانه بزرگ شامل اتاق های پنج دری، سه دری 
و یک اتاق اُرسی بزرگ، حوض سنگی، سنگاب 
و باغچه های بزرگ است. علاوه بر اصطبل 
و خانه های بزرگ، در قسمت جنوبی قلعه، 
محوطه ای به نام جلوخان وجود دارد که دارای 
یک ساختمان دوطبقه است که طبقه همکف 
شامل چهار اتاق سه دری در طرفین و راه پله ای 

است که به قسمت بالایی متصل می شود. 
این قلعه شامل دو درِ ورودی اصلی در شمال و 
جنوب است و تا حدود بیست سال قبل بقایای 

شهادت امام 
جعفر صادق)ع(

بزرگداشت حکیم 
ابوالقاسم فردوسی و 

پاسداشت زبان فارسی

فوتبالی

یخی  ارگ تار
محمدآباد جرقویه

مناسبت

مشاهیر

گردشگری
شهید

احمد بابایی در اسفندماه 133۴ در روستای 
شــمال، از توابــع قزویــن چشــم بــه جهان گشــود. 
تحصیــلات ابتدایــی خــود را در مدرســه جامعــه 
تعلیمات اســلامی شــروع کرد و ســپس بــرای ادامه 
تحصیــل راهی تهــران شــد. پــس از اخذ دیپلــم، به 
اســتخدام نیروی هوایــی ارتــش درآمد. درســت در 
همین ســال ها بود کــه احمد متحــول شــد و با یک 
چرخش فوق العــاده به زهــد و معنویــت روی آورد و 
علاقــه شــدیدی بــه امــام)ره( پیــدا کــرد. در چنین 
شــرایطی بســیار باعث تعجب بــود کــه او بتواند در 
فضــای آن روزهای نیــروی هوایی ادامــه کار دهد و 
ســرانجام در ســال 13۵۵ با هر ترفندی خــود را از آن 
محیــط نظامــی آزاد کــرد. بابایــی هم زمان بــا کار در 
نیروی هوایی، فعالیت سیاسی خود را هم سازمان 
مــی داد و در هــر فرصتــی کــه بــه دســت می آمــد 
خیانت هــای رژیــم را آشــکار می ســاخت. پرســنل 
امنیتی نیروی هوایی با اینکه به او مشکوک بودند، 
ولی هیچ گاه نتوانســتند مدرکــی علیه او به دســت 
بیاورنــد. او در همیــن ســال های بحــران زا تشــکیل 
خانــواده داد، اما هیــچ گاه فعالیت های سیاســی- 
نظامی او باعث نمی شد تا در امور خانواده کوتاهی 

کند.

با پیــروزی انقــلاب اســلامی وارد نهــاد کمیتــه انقلاب 
اسلامی شد و بعد از آن در اردیبهشت سال ۱358، جزء 
نخستین کسانی بود که سپاه پاســداران را برای ادامه 
انجام وظیفه انتخاب کرد و عضو رسمی آن شد. لیاقت 
و مدیریت او باعث شــد در همان اوایل ورود به سپاه، 
فرماندهی یکی از گردان های سپاه منطقه تهران را به 
گــذار کنند. او تمــام تجربه خود در نیــروی هوایی  او وا
دوران قبل از انقلاب را در اختیار نظام قرار داد و با همان 
روحیــه شــجاعانه وارد جنگ شــد. شــهید بابایــی در 
سمت فرماندهی سپاه راهی کردستان شد و در سکوب 
ضدانقلاب، شایستگی های فراوانی از خود نشان داد. 
سرکوب ضدانقلاب در کردستان یکی از صفحات زرین 
کارنامه خدمت و سربازی شهید بابایی در رکاب ولایت 
فقیه و رهبــری در دفاع از اســلام و جمهوری اســلامی 
و ملت ایران اســت. او بعد از کردســتان، راهی ســر پل 
ذهاب و سپس سوسنگرد شد و با اینکه زخم های کاری 
برمی داشت، ولی هیچ گاه سنگر مقاومت علیه دشمن 

را خالی نمی کرد.
پــس از پیــروزی نیروهــای مســلح ایــران در عملیــات 
فتح المبین، همه چشم ها منتظر آزادسازی خرمشهر 
بود. در چنین شــرایطی، احمــد بابایی بــا اینکه هنوز 
زخم عملیــات فتح المبین را بر تن داشــت، با ســمت 

بابایی احمد  شهید 

معرفی کتاب

نویسنده:
اسماعیل شفیعی 
سروستانی
ناشر:
موعود عصر

کتاب »موقعیت آخرالزمانی شیعیان و چهار 
شفیعی  اسماعیل  قلم  به  استراتژیک«  خط 
سروستانی که پیش از این در انتشارات موعود عصر 
کنون با همراهی این نشر در  به چاپ رسیده بود، ا

انتشارات کتاب جمکران به چاپ رسیده است.
، در کنار  زنجیره وقایع و رخدادهای سال های اخیر
از بن بست ها و بحران های چندوجهی  بسیاری 
عارض شده بر معاملات و مناسبات فرهنگی و تمدنی 
انسان حاضر در عصر معاصر، سبب گردیده تا ذهن و 
کنان سرزمین های اسلامی،  زبان عموم مردم به ویژه سا
متوجه موضوع آخرالزمان و شرایط سال های سخت 
قبل از ظهور کبری شود و همگان در جست وجوی 
، به هر دستاویزی چنگ  پاسخ سؤال از وقت ظهور
کی از آن است که غرب  بزنند. بسیاری از نشانه ها حا
مسیحی و یهودیت صهیونیستی نیز طی سال های 
اخیر به این امر، به عنوان نقطه ای کانونی در مطالعات 
اجتماعی، سیاسی و حتی نظامی خود نگریسته اند. اما 
مطالعه  مجموعه روایات رسیده از پیشوایان معصوم 
نشان می دهد که آن بزرگواران در این باره سکوت 
نکرده اند، بلکه با ارائه مجموعه ای از پیش بینی ها و 
دستورالعمل ها، مؤمنان را از قرن ها پیش برای جان 

به دربردن از حوادث و وقایع متذکر شده اند.
کتاب موقعیت  اسماعیل شفیعی سروستانی در 
آخرالزمانی شیعیان و چهار خط استراتژیک با مطالعه  
خاص در مجموعه روایات رسیده از پیشوایان معصوم 
و اندیشه درباره شرایطی که بشر امروز به شکل عام 

و شیعیان به شکل خاص در آن قرار گرفته اند، چهار 
خط استراتژیک ارائه داده که امکان تعمیم در همه 
لایه های حیات مادی و فرهنگی فردی و اجتماعی را در 
خود نهفته دارد. هر شیعه  معتقدی می تواند با تکیه بر 
این چهار خط، مجموعه ای از عملیات را برای حرکت 
فردی یا جمعی خود در عرصه زمین طراحی و آن همه را 
اعمال کنند و از حوادث و وقایع و تندبادهای آخرالزمان 
که هشدار داده اند آمدن منجی  مصون بماند؛ زیرا
گهانی است؛ پس باید قبل از  مانند شهاب، ثاقب و نا

واقعه مهیا بود و به استقبال آن شتافت.
 : چهار استراتژی که در این کتاب آمده عبارت اند از
۱. حفاظت و مراقبت تام از شیعیان آل محمّد، 2. 
استراتژی شناسایی مجاری و منافذ ورود خصم و 
انجام اقدامات بازدارنده،  3. اتخاذ استراتژی انتظار، 
ایجاد شرایط مادّی و فرهنگی عمومی برای گذار از 
سال های قبل از ظهور و استقبال از امام زمان)عج( و 
۴. خط چهارم استراتژیک: در زمین دشمن بازی نکن!
در بخشی از کتاب می خوانیم: »انجیل کنونی، از قول 
حضرت عیسی دو عبارت شیرین نقل می کند. حضرت 
فرمودند: کمرهای خود را بسته، چراغ های خود را 
افروخته دارید. مانند کسی باشید که انتظار آقای خود 
را می کشد که هر وقت بیاید و در را بکوبد، بلافاصه برای 
او در را باز کنید. پس بیدار باشید؛ زیرا نمی دانید که 
صاحب خانه چه وقت می آید؛ شام، نیمه شب، بانگ 
گهان بیاید و شما را در خواب  خروس یا صبح. مبادا نا
ببیند! این هشدار و بیدارباش، مشمول همه می شود؛ 
گهان خرد و کلان و خفته  به همان سان که سونامی، نا
و بیدار را در خود می گیرد. تنها آنکه پیشاپیش کمرها 
را بسته، چراغ ها را افروخته و در آستانه در انتظار 
می کشد، توفیق دیدار صاحب خانه و لاجرم رهایی و 

رستگاری را تجربه می کند.«
www.ibna.ir :منبع 

یک موقعیت آخرالزمانی شیعیان و چهار خط استراتژ
 ضد

معرفی فیلم

معرفی اپلیکیشن

فیلم ســینمایی »ضد« دومیــن اثر امیرعبــاس ربیعــی در مقام 
کارگردانی است. ضد درامی سیاسی است که در بستر یکی از حوادث 
مهم و ملتهب ابتدای انقلاب اسلامی روایت می شود و به نمایش ابعاد 

کمتر دیده شده از شخصیت شهید بهشتی می پردازد. 
در واقع قصه این فیلم ســینمایی از اسفند ســال ۱35۹ آغاز می شود و تا 
اواخر ســال ۱36۰ ادامه دارد؛ ضد درباره واقعه تروریستی هفت  تیر است 
و داستان محمدرضا کلاهی را روایت می کند که مظنون اصلی این واقعه 
بوده اســت. وقایع ضد نیــز براســاس ده ها مصاحبــه ای که با شــاهدان 
انجام شده پیش می روند، اما لزوماً نمی توانند براساس واقعیت باشند و 

کارگردان هم اصراری بر اینکه قصه سیاسی اش واقعی است ندارد.
داستان این فیلم درباره جوانی سی ساله به نام سعید است که از نیروهای 
حراســت حزب جمهوری اســت. او پــس از زخمی شــدن در ماجــرای ۱۴ 
اسفند سال ۱35۹ در دانشگاه تهران راهی بیمارستان می شود و در آنجا 
با بیتا مواجه می گردد. ربیعی تلاش کرده است تا از یک داستان سیاسی 
به سطوح دیگری از شخصیت انسان ها ازجمله ماجرای عشق و خیانت 
برسد. فیلم ریتم خوبی دارد و بازی بازیگران در خدمت پیشبرد داستان 
ع، لیندا کیانی، مهشــید  اســت؛ نادر ســلیمانی، مهدی نصرتــی، لیــلا زار

کاشی در این فیلم به ایفای نقش پرداخته اند. جوادی و شیرین آقا
 www.pana.ir :منبع    

که  اپلیکیشن »فوتبالی« ازجمله  اپلیکیشن هایی است 
کاربران می توانند از طریق آن در جریان اتفاقات و نتایج این ورزش 
مهیج قرار بگیرند. با ورود به اپلیکیشن، لیستی از بازی های همان 
روز نمایش داده خواهد شد و افراد می توانند نتایج بازی های انجام 
شده را با جزئیات دقیق آن ها مشاهده کنند. نتایج بازی هایی که به 
صورت زنده در حال برگزاری است نیز به صورت زنده  آپدیت 

می شود.
یکی دیگر از جذابیت های فوتبالی، امکان پیگیری رده بندی تیم ها 
در لیگ های معتبر است. در واقع پکیج اطلاعاتی برنامه فوتبالی کاملاً 
دقیق است و تمامی نیازهای افراد از یک اپلیکیشن در زمینه فوتبال را 
به خوبی مرتفع می کند. همچنین کاربران می توانند در جریان جزئیات 
رقابت ها و لیگ های مختلف قرار بگیرند و زمان بندی لازم برای مشاهده 

بازی ها را به کمک تقویم فوتبالی انجام دهند.
یکی از بخش های جذاب اپلیکیشن فوتبالی، قرار گرفتن جدیدترین 
اخبار فوتبال روز ایران و جهان است. در این اپلیکیشن ویدئوهای 
جذاب مربوط به مسابقات، مثل ویدئوهای مربوط به گل های هر بازی 
هم مشاهده می شود. حضور این ویدئوها باعث شده تا اپلیکیشن 
فوتبالی به نوعی یک اپلیکیشن چندرسانه ای به نظر برسد که نکته 

جذابی است.
همچنین در این اپلیکیشن، کاربران می توانند با یکدیگر وارد بحث 
و گفتگو شوند و این مسئله به خوبی نشان می دهد که به جنبه های 

شبکه اجتماعی بودن نیز در فوتبالی توجه شده است.
  www.myket.ir :منبع  
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فرماندهی گــردان مالک اشــتر، راهی عملیات الی بیت المقدس شــد. 
شــهید بابایی با وجود اینکه در حین عملیات، انگشت دستش قطع 
شده بود؛ ولی طاقت نیاورد و از بیمارستان ماهشهر فرار کرد و دوباره به 
منطقه برگشت و هدایت گردان را به عهده گرفت. سرانجام در مرحله سوم 
عملیات بیت المقدس در صحرای شلمچه، در آستانه فتح خرمشهر در 
اردیبهشت ماه ۱36۱ به شهادت رسید. شهید بابایی به قدری در گردان 
مالک اشتر محبوب بود که بعد از شهادت، پیکرش را مخفیانه به عقب 

بردند و اجازه ندادند رزمندگان گردان از شهادتش باخبر شوند.
در فرازی از وصیت نامه شهید بابایی آمده است: »خدایا از تو می خواهم 
گر در راه تو و به دست دشــمنان تو کشته شدم، مرا به عنوان شهید در  ا

راهت بپذیری، زیرا که گناهانم زیاد است و طاعاتم اندک.«
www.navideshahed.com :منبع  

مکتب ها و ایدئولوژی ها و تضاد افکار فلسفی و کلامی 
مختلف بود. در چنین شرایط دشواری که شیعه 
به سمت نابودی می رفت، امام به احیاء و بازسازی 
معارف اسلامی پرداخت و مکتب علمی عظیمی به 
گرد  وجود آورد که محصول و بازده آن، چهارهزار شا
متخصص )همانند هشام، محمدبن مسلم و...( 
گون علوم بودند که در سراسر  در رشته های گونا
سرزمین های اسلامی آن روزگار پخش شدند. هر 
یک از اینان از طرفی خود، بازگوکننده  منطق امام 
که همان منطق اسلام است و پاسدار میراث دینی 
و علمی و نگهدارنده تشیع راستین بودند، و از طرف 
دیگر مدافع و مانع نفوذ افکار ضداسلامی و ویرانگر 
در میان مسلمانان نیز بودند. تأسیس چنین مکتب 
گری تعلیمات  فکری و این سان نوسازی و احیا
اسلامی سبب شد که امام صادق)ع( به عنوان رئیس 

مذهب جعفری مشهور گردد.
بنا بر روایت ها، امام صادق)ع( در 25 شوال سال 
۱۴8 ه .ق، در 65 سالگی، به دستور منصور دوانیقی 
خلیفه ستمگر عباسی، به وسیله سم به شهادت 
رسید و از جهت اینکه نسبت به سایر امامان، عمر 
بیشتری نصیب ایشان شده بود، به »شیخ الائمه« 
شهرت داشت. وجود مطهر و مقدس آن امام همام 

ک سپرده شد. در قبرستان بقیع به خا
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اشکانیان و ساسانیان به تصویر می کشد. این اثر 
شامل سه بخش اسطوره ای )از روزگار کیومرث تا 
پادشاهی فریدون(،  پهلوانی )از خیزش کاوه آهنگر تا 
مرگ رستم( و تاریخی )از پادشاهی بهمن و پیدایش 
اسکندر تا گشایش ایران به دست اعراب( است. 
فردوسی در شاهنامه از هیچ کوششی برای ستایش 
خرد دریغ نکرده و آن را مایه رستگاری انسان ها 
دانسته است. شاهنامه کتابی سرشار از آموزه های 
ح دلاوری ها و جوانمردی ها و حس  اخلاقی، شر
میهن دوستی است. فردوسی با آن که در دوران پر 
التهاب سامانی و غزنوی زندگی می کرد، اما هیچ گاه 
از باورهای انسانی و شفقت آمیز خود عدول نکرد و 
سربلند و آزاده زیست. در نظرگاه فردوسی، مفهوم 
»داد«  و »نیکی«  دو مفهوم پیوندخورده در بینش و 

آرمان خواهی ایرانیان است. 
درواقع احیای زبان فارسی و تاریخ گذشته ایران 
باستان، مدیون حکیم ابوالقاسم فردوسی است و 
این مرد بزرگ  با درایت، فرهنگ ایران پیش از اسلام را 
با فرهنگ ایران پس از اسلام پیوند داده و از آیین های 
ایران و اعتقادات ایرانیان، در سرایش شاهنامه بهره 

برده است.
تاریخ وفات فردوسی را بین سال های ۴۱۱ تا ۴۱6 
هجری قمری دانسته اند. این شاعر گران قدر را در 
شهر طوس، در باغی که متعلق به خودش بود به 

ک سپرده شد. خا
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یک حمام قدیمی در بیرون قلعه وجود داشته که 
مسیر دسترسی آن یک راهرو زیرزمینی بوده است. 
یکی از خانه های داخل قلعه معروف به »خانه 
سرهنگ« از سال ۱385 تا سال ۱3۹3 توسط اداره کل 
میراث فرهنگی استان اصفهان و مشارکت شهرداری 
کنون به عنوان  محمدآباد بازسازی و تعمیر شد و ا

تنها موزه مردم شناسی شرق اصفهان فعال است.
این ارگ تاریخی به شماره ۱۴22۱ در ۹ بهمن ۱38۴در 
فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است. نزدیک 
به 8۰درصد این بنای عظیم توسط شهرداری و 
بخش خصوصی مرمت شده است و اغلب خانه های 
داخل آن به عنوان اقامتگاه بوم گردی مورد استفاده 

قرار می گیرند.
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